
باوجود گذشت مهرماه که وعده عرضه سهام سرخابی ها 
به بورس در این ماه داده شده بود، همچنان خبری از عرضه 
ســهام این دو باشگاه نیست. در این زمینه عضو هیات عامل 
سازمان خصوصی ســازی اعلام کرد: هیات پذیرش فرابورس 
به طور حتم در آبان ماه برای پرسپولیس برگزار می شود و اگر 
در آنجا پذیرش شود عرضه اولیه این باشگاه انجام خواهد شد.

پس از عرضه شســتا در بورس و آزادسازی سهام عدالت، 
نوبت به عرضه ســهام ســرخابی ها در بازار سهام رسید که 
حاشیه های ورود آنها به بورس از قدمتی چندساله برخوردار 
است.در ابتدا اعلام شد واگذاری سهام استقلال و پرسپولیس 
در ســال ۹۸ انجام می شود، در حالی که این اقدام به مرحله 
اجرا نرسید و علت آن، روبرو شدن این دو شرکت فرهنگی- 
ورزشی با مشکلاتی مانند تغییرات مدیریتی مطرح شد و اعلام 
کردند: در آن زمان، فقط بحث واگذاری برند همراه با دارایی 
بود و  به هیچ عنوان مساله واگذاری هیچ یک از شرکت های 
فرهنگی- ورزشی استقلال و پرسپولیس از طریق بازار سرمایه 
مطرح نشده بود، اما از مهرماه سال ۹۸ نحوه واگذاری تغییر 
کرد و شــرکت ها ملزم به واگذاری از طریق پذیرش در بازار 
سرمایه شدند.از همان ابتدا باشگاه پرسپولیس آمادگی خود 
برای واگذاری ســهامش را اعلام و مطرح کرد که این باشگاه 
اقدامات مربوط به تجدید ارزیابی دارایی ها، ثبت علایم تجاری 
و ارزیابی علایم تجاری در طبقات ۴۵ گانه را انجام داده است. 
در مقابل، باشگاه استقلال با وجود همه تلاش هایی که انجام 
داد اما هنوز کارشناسان، گزارش مربوط به ارزیابی مجموعه 
ورزشــی »شــهید مرغوب کار« را ارائه نکرده اند و همچنین 
کارشناسان مربوطه درخصوص ارزیابی علایم تجاری تعیین 
نشده اند. اما به محض ارائه گزارشات لازم، اقدامات بعدی برای 
تشکیل مجمع عمومی فوق العاده به منظور تصویب افزایش 
ســرمایه و اساس نامه اصلاحی اقدام و در نهایت مدارک لازم 
از جمله برنامه کسب وکار، امیدنامه و صورت های مالی جدید 
به هیات پذیریش برای ورود ســهام این باشگاه در بازار دوم 

فرابورس ارایه خواهد شد.

اگر بخواهیم ریسک های بازار را مورد بررسی قرار دهیم در ابتدا باید آن 
را به ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک تقسیم کرد.

افزایش ریســک های سیســتماتیک بازار که خارج از حیطه بورس و 
اختیارات فعالان بازار اســت و بحث قیمت دلار که وابســته به انتخابات 
آمریکا و روند معاملات بورس است در انتظار فرد انتخاب شونده به عنوان 
رییس جمهوری است، این مساله باعث شده تا همه فعالان بازار حالتی از 
انتظار را به خود بگیرند تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات اقدام به 

سرمایه گذاری و ورود یا خروج سرمایه های خود در بورس کنند.
اخیــرا خــروج نقدینگی و اصــلاح قیمت ســهام در بازار توســط 
افــراد غیرحرفــه ای بــازار اتفاق افتاده اســت، به همیــن دلیل اکنون 
 بســیاری از ســهم های حاضر در بازار از نظر قیمتی در شــرایط بسیار 

خوبی قرار دارند.
اکنون از بازار با چنین قیمت هایی استقبال نمی شود، این موضوع در 
کنار وضعیت مبهم روند اقتصادی کشور، ناشی از بی اعتمادی سهامداران 
برای سرمایه گذاری در بازار سهام است که به دلیل اصلاح اخیر شاخص 
بورس ایجاد شده است.تا کنون اعتماد افراد برای سرمایه گذاری در بورس 
جلب نشده است تا دوباره سرمایه های خود را وارد بورس کنند به همین 
دلیل سرمایه گذاران درگیر بازارهای موازی هستند که این بازارها هم به 
دلیل برخی از تغییرات ایجاد شده هنوز سرمایه چندانی را به سمت خود 
جلب نکردند و شاهد خروج نقدینگی از آن بازارها هم هستیم.بازار تا زمان 
انتخابات آمریکا، نوسان های به نسبت شدیدی را تجربه می کند و ممکن 
اســت روزهای مثبتی را هم تجربه کند اما به تناسب آن شاهد روزهای 

منفی خواهیم بود که البته این موضوع جزو ذات بازار است.
نوسان های شدید در معاملات بورس نشان دهنده عدم قدرت تصمیم 
گیری میان سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس است.اگر سهامداران 
خرد به صورت ثابت به دنبال ورود سرمایه های خود در بورس هستند بهتر 
است از طریق صندوق های سرمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری در بورس 
کنند و همچنین افرادی که از اطلاعات خوبی برای سرمایه گذاری در بورس 
برخوردارند بهتر است به سمت سهام شرکت های بنیادی که تحلیل های 
مثبت و منطقی از این شــرکت ها در کدال منتشر می شوند پیش روند.

اکنون باید ســکان بازار بیشتر به دست مدیران حرفه ای بازار باشد، نهاد 
متولی می تواند اطلاع رسانی بیشتری را برای نحوه ورود سرمایه گذارانی 
که مطلع از سرمایه گذاری در بازار نیستند داشته باشد، زیرا بازار سرمایه با 
بازار چند سال گذشته بسیار فرق کرده و با گستردگی زیادی همراه شده 
 است به همین دلیل باید به صورت روزانه اطلاع رسانی های درستی از این 

بازار انجام شود.
توسعه بازار سرمایه، توسعه اقتصاد کشور است که در نهایت منجر به 
اشــتغال و کارآفرینی خواهد شد و با توجه به وضعیت بحرانی اقتصادی 
کشــور، بازار ســرمایه می تواند تاثیر مثبتی را در کشور داشته باشد.در 
صورت کاهش قیمت دلار، افرادی که سرمایه های خود را وارد بازار دلار 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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در حالی حدود ۸۰ درصد از ۳.۵ میلیون تن از کالای غیراساســی دپو شــده در 
گمرک را کالای واسطه ای و مواد اولیه خطوط تولید تشکیل می دهد و تولیدکنندگان 
در انتظــار ترخیــص کالا هســتند که در این بیــن وزارت صمت خودروســازان را 
 مــورد توجه قــرار داده و برای ترخیــص ۳۰۰ میلیون دلار قطعه خودروســازها و

 معطل نماندن خط تولید آنها رایزنی کرده است.وضعیت موجودی کالاهای دپو شده 
در گمرک و بنادر نشان می دهد که حدود ۳.۴ میلیون تن کالاهای اساسی و بیش از 
۳.۵ میلیون تن کالاهای غیراساسی غیرکانتینری موجود است که طبق اعلام مسئولان 
مربوطه حدود ۸۰ درصد کالاهای غیر اساســی را مواد اولیه تولید تشکیل می دهد.

در حالی طی ماه های گذشــته بارها در رابطه با ترخیص کالاهای دپو شده و به ویژه 
کالاهای مربوط به خط تولید بحث هایی مطرح بوده و از مسئولان تا تولید کنندگان 
نسبت به تعطیلی و یا نیمه تعطیل شدن واحدهای های تولیدی به دلیل عدم تامین 
مــواد اولیه هشــدار داده اند که همچنان با وجود مصوباتی کــه در این رابطه وجود 
 داشته ترخیص کالاها صورت نگرفته است؛ عدم تخصیص و تامین ارز عمده مشکل 
ترخیــص این کالاها بوده و گمرک امکان ترخیــص کالا بدون کد رهگیری بانک را 
نخواهد داشــت.در شــرایطی که واردکنندگان و تولیدکنندگان خواستار رسیدگی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت)صمــت( بــه وضعیــت موجود و باز شــدن گره 
ترخیــص بــرای احیا و ادامه فعالیت تولیدی خود در ســال جهش تولید هســتند 
کــه ظاهــرا وزارت صمت در رابطه با خودروســازها امتیاز ویژه ای قائل شــده و به 
رایزنی برای ترخیص قطعات اولیه تولید آنها پرداخته اســت.اما مســتندات نشــان 
می دهد طی چند ماه گذشــته بارها خودروســازها برای ترخیص قطعات اولیه خود 
 با وزارت صمت مکاتبه داشــته است و اعلام کرده اند که به دلیل شرایط ارزی امکان 
 ترخیــص کالاهــای خــود را نداشــته و خواهــان ترخیــص کالاهــای خــود از 

کانال های دیگر شده اند.
خودروسازها به وزارت صمت اعلام کردند که تغییر در مقررات ترخیص ارز بانک 
مرکزی و زمانبر بودن تامین ارز حاصل از صادرات و ارز نیمایی و همچنین عدم تخصیص 
به موقع از سوی بانک مرکزی موجب انباشت محموله های آنها در گمرک شده است.

بر این اساس خواستار آن شده بودند که وزارت صمت از گمرک درخواست استفاده از 
ماده )۴۲(گمرکی و ترخیص تعهدی را مطرح و از این کانال کالای خود را ترخیص کنند.

طبق ماده )۴۲(قانون امور گمرکی در موارد استثنا و در خصوص کالای مورد نیاز 

فوری اعم از دولتی و غیردولتی گمرک می تواند با اجازه رئیس کل گمرک ایران و تعهد 
بالاترین مقام وزارتخانه یا موسســه دولتی مرتبط و با محاسبه  وجوه متعلقه و صدور 
حکم مجوز خروج کالا را صادر کند. متقاضی مکلف است ظرف هفت روز اداری نسبت 

به انجام تشریفات گمرکی اقدام کند.
این در حالی اســت که وزیر صمت اخیرا طی مکاتبه ای با میراشــرفی - رییس 
کل گمــرک -  اعــلام کرده با توجه به اهمیت تداوم تولید و عرضه خودرو به منظور 
جلوگیری از توقف خطوط تولید نســبت به ترخیص کالاهای مربوط به یک شرکت 

خودروسازی اقدام شود.
امــا پیگیری موضوع از مســئولان مربوطه در گمرک ایران با تایید درخواســت 

خودروسازها برای ترخیص قطعات همراه بود.
گمرک ایران  اعلام کرد که وزارت صمت خواستار آن شده تا براساس ماده )۴۲(

قانون امور گمرکی بیش از ۳۰۰ میلیون دلار قطعات خودروهای دو شرکت خودروساز 
با حداقل اسناد و رعایت مقررات مربوطه ترخیص شود.

ارونقی-معاون فنی گمرک-نیز در این رابطه گفت که تاکنون بیش از ۲۰۰ میلیون 
دلار از قطعات خودروسازها ترخیص شده و مابقی به زودی در اختیار آنها قرار خواهد 

گرفت تا هیچ وقفه ای در خطوط تولیدی ایجاد نشود.
ترخیص فوری قطعات خودروسازها در حالی در دستور کار قرار گرفته که در حال 
حاضــر تامین ارز برای ترخیص کالاهای مانده در گمرک فقط خاص خودروســازها 
نیســت و بسیاری از تولید کنندگان که مواد اولیه خطوط تولید آنها وارداتی است با 
این مانع مواجه هستند و سرمایه های آنها در گمرک و بنادر مانده و تولیدشان تحت 

تاثیر قرار گرفته است.
در سفر اخیر معاون اول رئیس جمهوری به هرمزگان و بازدید از بندر شهید رجایی 
مصوباتی برای ترخیص کالاهای دپو شده در دستورکار قرار گرفته به طور ویژه موانع 
ارزی مورد توجه بود و در مورد کالاهای واسطه ای و تولیدی قرار شد تا متعاقب نظر 
وزارت صمت و گمرک و اعلام به بانک مرکزی به قید فوریت نسبت به تأیید منشأ ارز 

این اقلام اقدام و ترخیص شوند.
بر این اساس لیست نهایی که بانک مرکزی نسبت به تامین ارز اقدام خواهد کرد 
همان اقلامی اســت که وزارت صمت آنهــا را اولویت بندی کرده و ترخیص فوری را 

تشخیص داده است.

پرسپولیس برای عرضه در 
بورس پیش قدم می شود

معاون وزیر جهادکشــاورزی و رییس سازمان شیلات 
ایــران از توافق کارگروه علمی و فنی تشــکیل شــده، به 
منظور ممنوعیت دوساله صید ترال فانوس ماهیان با هدف 
برنامــه آیش و پایش ذخایر این گونه در ســواحل جنوب 
کشور خبر داد.به گزارش وزارت جهادکشاورزی، »نبی الله 
خون میرزایــی« درباره ممنوعیت صید تــرال، افزود: این 
اقــدام به منظور مطالعه و ارزیابی بــر روی ذخایر آبزیان 
و تصمیم گیــری بر اســاس مطالعات آینده در راســتای 

بهره برداری پایدار و بهینه فانوس ماهیان انجام می شود.
وی اظهارداشــت: با توجه به دغدغه های ایجاد شــده 
در مردم، مســوولان، ســمن های محیط زیستی و جامعه 
صیادی درخصوص صید فانوس ماهیان به ویژه آسیب های 
زیست محیطی آن، همچنین اطلاعات نادرستی که موجب 
تشویش اذهان عمومی شد، بررسی موضوع در دستور کار 
قرار گرفت.معاون وزیر جهادکشــاورزی گفت: فراکسیون 
محیط زیســت مجلس شورای اسلامی در دوره جدید هم 
با حساســیت بالا به این موضوع پرداخت، طی جلســات 
بســیاری که با این فراکسیون داشتیم در نهایت مقرر شد 
یک کارگروه فنی و علمی این موضوع را بررســی کرده و 

در قبال آن تصمیم گیری کند.

 ممنوعیت دوساله صید
 ترال فانوس ماهیان

ترخیص فوری ۳۰۰میلیون دلار قطعه

حمایت ویژه از خودروسازهاحمایت ویژه از خودروسازها
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/08/01

شماره : 933
ازار ارز پس از ســپری کردن چند هفته 
افزایش مســتمر و ریزش نرخ هــا در هفته 
گذشــته، حرکت احتیاطی تــوأم با ریزش 
را در پــی گرفته کــه از هم افزایی چندین 
عامــل اقتصادی و روانی برای ریزش نرخ ارز 

حکایت دارد.
بازار ارز پس از ســپری کردن چند هفته 
افزایش مســتمر و ریزش نرخ هــا در هفته 
گذشته، حرکت احتیاطی توأم با ریزش را در 
پی گرفته است. ریشه یابی این مهم، حکایت 
از هم افزایی چندین عامل اقتصادی و روانی در 
راستای ریزش نرخ ارز پس از هفته ها افزایش 

نرخ ارز در بازار دارد.
طبق اعلام بانک مرکزی چهارشنبه هفته 
گذشته در سامانه نیما ۱۹۳ میلیون دلار به 
صورت حواله ارزی عرضه شد و از این میزان، 
۶۲ میلیــون دلار با میانگین موزون هر دلار 
۲۶,۲۰۰ تومان معامله شــد کــه این مهم 
نشان از تعمیق بازار نیمایی دارد. همچنین از 
عرضه های بین ۶۰ تا ۷۰ میلیون دلاری روزانه 
اسکناس دلار در بازار متشکل ارزی با وجود 
صدور مجوز افزایش سقف خرید صرافی های 
این بازار به ۵۰۰ هزار دلار، خریدهای روزانه 

به ۲ میلیون دلار نمی رسد.
گفتنی است، رئیس کل بانک مرکزی در 
تازه تریــن اظهاراتش با اشــاره به تأمین ارز 
۱۸.۵ میلیارد دلاری توســط بانک مرکزی و 
بازار ثانویه تا پایان مهرماه برای واردات مورد 
نیاز کشور، از روند فزاینده صادرات نفت خام 
و فرآورده های نفتی توأم با صادرات غیرنفتی 
خبــر داد. همچنین بنظر می رســد کاهش 
فاصلــه میان نرخ نیمایی و بازار آزاد ســبب 
افزایش انگیزه بازگشــت ارزهای صادراتی، 
 پاســخ گویی به نیازهای واقعی بــازار ارز و 

کاهش نرخ آزاد ارز شده است.

دلالان وارد فاز تعلیق شــده اند یا 
تردید؟!

بررســی تحرکات دلالان ارزی در فضای 
مجازی حاکی اســت، پروپاگاندای رسانه ای 
درباره قطعیت انتخاب مجدد دونالد ترامپ به 
ریاست جمهوری آمریکا )که اگر بیش از ستاد 
انتخاباتی ترامپ نباشد، کمتر نیست!( همراه 
با پایین جلوه دادن نرخ ارز در مقایسه با سایر 
کالاها، در دســتور کار این روزهای دلالان و 

سوداگران بازار ارز قرار گرفته است.
در کنار تلاش های مذبوحانه واسطه ها برای 
حفظ هیجانات در بــازار ارز، فعل وانفعالات 
چند روز اخیر که روند تحولات بازار ارز را در 
مجموع ریزشی نشان می دهد، نگرانی ها درباره 
افت ناگهانی نرخ ها و نفس های آخر جذابیت 

بازار ارز در اقتصاد ایران را افزایش داده است.
در همیــن رابطه، یحیی آل اســحاق در 
گفت وگو با مهر با بیان اینکه تقاضاهای غیر 
اساســی عامل افزایش نرخ ارز است، اظهار 
داشت: بدخواهان کشور و سوداگران بازار ارز 
تلاش داشتند با ایجاد انتظارات منفی، قیمت 
ارز را افزایش دهند. این افراد در حال حاضر 
نیز با گره زدن بازار ارز به انتخابات آمریکا در 
حال تشدید این انتظارات منفی هستند؛ حال 
آنکه اتفاق منفی پیش روی بازار نخواهد بود.

وی با اشــاره به ســفرهای اخیر برخی 
مسئولین و تلاش آنان برای بازگردانی اموال 
مسدود شده در سایر کشورها افزود: با توجه 
بــه رایزنی های اخیر، احتمــال بازگردانی ۵ 
میلیارد ارز مســدود شــده در عراق بسیار 
 بالاســت. الکاظمی نخســت وزیــر جدید 
عراق کمیته ای در این خصوص تشکیل داده 

تا این موضوع پیگیری و به سرانجام برسد.

توصیه دلالان: بخشی از دارایی تان را 
به ریال تبدیل کنید!

در کنــار توصیه برخی دلالان بازار ارز به 
یکدیگــر مبنی بر تبدیل بخــش کوچکی از 
دارایی های ارزی بــه دارایی ریالی، اظهارات 
رئیس کل بانک مرکزی مبنی بر افزایش شدید 
ریسک سرمایه گذاری در بازار ارز و اثرپذیری 
این بازار از اخبار روزهای آینده، شکنندگی بازار 
ارز و سایه سنگین اثرات روانی بر بازار ارز در 

اذهان تداعی شده است.
این شکنندگی آن جایی معنا پیدا می کند 
که به گفته یکی از فعــالان بازار ارز، همراه 
باتمایل پایین متقاضیان ارزی برای خرید ارز 
در بازار متشکل و سامانه نیما، اخباری نظیر 
آزادســازی دارایی های بلوکه شده کشور و 

نزدیک شدن به ایام انتخابات آمریکا، اقدامات 
سفته بازانه و تحلیل های قاطعانه درباره روند 

افزایشی بازار ارز را به حداقل رسانده است.
یکــی از فعــالان بــازار ارز در چهارراه 
اســتانبول در گفتگو با خبرنگار مهر گفت، 
پس از حدود ۳ ســال رشــد پیاپی نرخ ارز، 
نیاز به یک دوره اســتراحت و دستکم ثبات 
 در نــرخ ارزهــای خارجــی و اقتصاد کلان 
کشــور احساس می شــود و این مهم دور از 

ذهن نیست.
وی که خواســت نامش در گزارش ذکر 
نشــود، درباره وضعیت بازار ارز در زمانی که 
دلار به ۳۲ هزار تومان رسیده بود هم توضیح 
داد: در اوج قیمت ۳۲ هزار تومانی هم تمایلی 
برای خرید ارز چه در بازار اســکناس و چه 
حواله در نرخ های بالا وجود نداشت و به نظر 
می رسد بازار با لحاظ کردن سناریوهای بد، 
همه افزایش قیمت های ارز را در تابســتان 

پیش خور کرده است.
وی همچنیــن بــه افزایش حساســیت 
دستگاه های نظارتی در مواجهه با نرخ سازان 
فضای مجازی و حقیقی که در قالب معلاملاتی 
نظیر فردایی و شبانه در افزایش التهابات بازار 
ارز دخیل هستند، اشاره کرد و این مسئله را 
یکی دیگر از دلایل آرامش نسبی بازار و کاهش 

تحرکات دلالان دانست.
براســاس آنچه مطرح شــد، بــه منظور 
جلوگیری از نوســان گیری واســطه ها، در 
روزهای اخیر حرکت نرخ صرافی ملی در بازار 
اســکناس ارزی هم پای نرخ بازار آزاد تنظیم 
می شــود و در یک هفته اخیــر، نرخ فروش 
دلار در بــازار تهران از ۳۲ هزار و ۴۰۰ تومان 
به ۲۸ هزار و ۹۰۰ تومان رســیده است و در 
شرایط کنونی خریداران محتاطانه و با فاصله 
قابل توجهی نســبت به نرخ فروش اقدام به 

خرید ارز می کنند.

دلالان نگران از آوار شکست نرخ ها

بازار خودرو همگام با نزولی شدن نرخ ارز، چند هفته ای 
اســت که بر مدار ریزش قرار دارد. این ریزش ها امروز هم 
تداوم یافته و کارشناسان معتقدند درصورت افت نرخ دلار 
بــه کانال ۲۷ هزار تومان، قیمــت پراید به کمتر از ۱۰۰ 

میلیون تومان خواهد رسید.
بررسی بازار خودروی پایتخت حاکی است اقیمت هر 
دستگاه پراید ۱۳۱ بین ۱۰۵ تا ۱۰۷ میلیون تومان، تیبا 
صنــدوق دار ۱۳۵ تا ۱۴۲ میلیون تومان، کوئیک دنده ای 
بین ۱۶۰ تا ۱۶۵ میلیون تومان، ســمند ال. ایکس ۲۰۸ 
تــا ۲۱۲ میلیون تومان، پژو ۴۰۵ جی. ال. ایکس ۲۰۸ تا 
۲۱۵ میلیون تومان، پژو پارس ۲۴۵ تا ۲۵۰ میلیون تومان 
و هر دســتگاه دنا معمولی ۳۰۵ تا ۳۰۷ میلیون تومان از 
سوی واسطه گران و فروشندگان خودرو اعلام شده است.

»ســعید موتمنی« رییس اتحادیه نمایشــگاه داران 
خودروی پایتخت می گوید: اگر کاهش قیمت ارز آن طور 
که کارشناسان اقتصادی پیش بینی کرده اند به ۱۸ تا ۲۰ 
هزار تومان برسد، در بازار خودرو بیشتر نمایان خواهد شد 

و قیمت خودروها با شیب تندتری کاهش خواهد یافت.
وی دلایل این موضوع را حبابی بودن شدید قیمت ها، 
نبود مشتری در بازار و زیاد بودن خودرو دست واسطه ها 
و دلالان برشمرد.موتمنی معتقد است: حتی پیش بینی 

می شود برای پراید ۸۵ تا ۹۰ میلیون تومانی هم مشتری 
نباشد.یکی دیگر از کارشناسان بازار خودرو به ایرنا گفت: 
هفته گذشته به جز روز چهارشنبه که قیمت ارز با افزایش 
همراه شد و برخی واسطه ها قیمت ها را روی کاغذ بالاتر 

اعلام کردند، ریزش قیمت ها را شاهد بودیم.
وی افزود: اگر امروز یا طی روزهای آینده دلار به کانال 

۲۷ هزار تومان وارد شــود، بعد از مدت ها پراید به عنوان 
شــاخص خودروهای کف بازار به زیر ۱۰۰ میلیون تومان 

قیمت خواهد خورد.
ایــن فعال بازار به افت ۳۰ میلیون تومانی پراید ۱۳۱، 
بیش از ۳۰ میلیون تومانی پژو ۲۰۶ تیپ ۲ و ۴۰ میلیون 
تومانی دنا طی دو تا سه هفته گذشته اشاره کرد و ادامه داد: 

این کاهش در خودروهای مونتاژی و به خصوص خارجی 
بسیار بیشتر بوده است.

یکی از نمایشــگاه داران نیز گفت: این روزها فروشنده 
خودرو در بازار زیاد اســت، اما در عمل مشتری نیست و 

معاملات به صفر رسیده است.
وی بیان داشت: اکثر فروشــندگان را افرادی تشکیل 
می دهند که پیشتر به قصد سرمایه گذاری و کسب سود، 

اقدام به خرید خودرو کرده بودند.
این نمایشگاه دار تاکیدکرد:  هرچند مشتریان به امید 
کاهش بیشتر قیمت ها از خرید دست کشیده اند، اما به طور 
نمونه اگر فروشنده ای پراید را به ۹۰ میلیون تومان و زیر 
قیمت عرضه کند، به فروش خواهد رفت.پیشتر »علیرضا 
رزم حسینی«   وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کارگروه 
مشترکی بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی برای بررسی 
موضوعات مهمی همچون خودرو تشکیل شده و به زودی 
طرح مشترکی برای ساماندهی بازار خودرو ارائه خواهد شد.

وی افــزود:  با توجه به اهداف تعیین شــده در طرح 
مشــترک دولت و مجلس برای ســاماندهی تولید و بازار 
خودرو، جای امیدواری اســت که وضعیــت بازار خودرو 

بهبود یابد و از این وضعیت نابسامان موجود عبور کنیم.

نماینده مجلس گفت:در حوزه مجوزهای کسب وکار حداقل کار دولت 
این است که بار خدمات را از روی دوش مردم بردارد، به این صورت که 
برای اخذ مجوز یک کار تولیدی چندین ماه از وقت خود را صرف نکنند.

به گزارش برنامه پایش، محسن زنگنه درباره راه حل مشکلات اقتصادی، 
اظهار داشــت: »قدرت مجلس در قانون اساسی بسیار زیاد است و قطعاً 
راه حل وجود دارد؛ ولی این موضوع به دولت در تعامل با مجلس نیز بستگی 
دارد. البته تعامل با دولت باید به نحوی باشــد که مشکلات مردم را بدتر 
نکند. مجلس می تواند با ابزار نظارتی خود به دولت نکات و هشــدارهایی 
را منتقل کند. در رابطه با بازار ارز جلسات بسیاری با رئیس بانک مرکزی 

داشتیم و ورود جدی به حوزه اجرا داشتیم.«
نماینده مردم تربت حیدریه در رابطه با وضعیت صنعت زعفران افزود: 
»زعفــران تنهــا محصول انحصاری تولیدی ایران اســت ولی از بازار ۱۰ 
میلیاردی آن، تنها ۲۵۰ میلیون دلار در اختیار ایران قرار دارد و آن هم 
به دلیل خام فروشــی زعفران اســت. گل زعفران پس از جمع آوری باید 
طی ۲۴ ساعت بفروش برساند، اینجا همان جایی است که دلالان با قیمت 
بســیار پایین از کشاورز می خرند. در این نقطه پیشنهاد ما این است که 
باید گل را با فرآیندی خشک کنند تا کشاورز بتواند آن را به مدت زمان 

بیشتری نگه داری و به راحتی بتواند بفروشد.«
محســن زنگنه در رابطه با عرضه بالای تعاونی های روستایی و کاهش 
قیمــت زعفران افزود: »تعاونی روســتایی یک دســتگاه برای حمایت از 
کشــاورزان است ولی در اجرا، عملکرد بدی داشــته است. اولاً خرید از 
کشــاورزان به صورت بســیار ارزان و تســویه نیز به صورت قطره چکانی 
اســت؛ بازار زعفران نیز بازار کوچکی اســت و داده ها شــفاف هستند، با 
وجود کارهای انجام شده برای بالا بردن قیمت زعفران در بازار، با عرضه 
ســنگین تعاونی های روســتایی دوباره قیمت ها پایین آمد. با این وجود 
راهکار هم از طرف مجلس گذاشته شده تا ۶۰ تن داخل انبارهای تعاونی 

روســتایی را صادر کند ولی با گذشت دو ماه از جلسه مذکور هنوز هیچ 
اتفاق خاصی نیافتاده است.«

نماینده مجلس شــورای اسلامی در رابطه با خرید منابع بالای دولتی 
در بازار ســکه و ارز، افزود: »ورود منابع بانک ها و موسسات دولتی به هر 
نقطه ای موجب افزایش قیمت در آن بازار می شــود؛ مردم عادی در سال 
۹۷ توانایی خرید بالای چند صد ســکه یا چند ده خودرو را نداشــتند و 
عمده این خریدها توســط بانک ها و موسســات دولتی انجام پذیرفت. به 
همین دلیل نیز ما با ورود پول این نهادها به بورس مخالف هستیم. به طور 
کل باید دولت هم روی نهادهای زیرنظر خود هم روی حساب ثروتمندان 

نظارت داشته باشد.«
محســن زنگنه در رابطه با تسهیل مجوزهای کسب و کار در مجلس 
اظهار داشــت: »همین هفته جــاری، کلیات طرح تســهیل مجوزهای 
کســب وکار را در مجلس تصویب کردیم. به طور مثال اگر بخواهیم یک 
بوم گردی بزنیم باید از هفتاد سازمان مجوز بگیرد؛ حداقل کار دولت این 
اســت که بار خدمات را از روی دوش مردم بردارد. مجلس برای اصلاح 
این موضوع پیش قدم شــده است.«در بخش دوم برنامه به مشکلات اخذ 
مجوز دفتر خدمات الکترونیک قضایی پرداخته شد.نجم آبادی، سرپرست 
معاونــت دفاتر خدمات قضایی در رابطه با شــرایط کســب مجوز دفتر 
خدمات الکترونیک قضایی اظهار داشــت: »شرایط تخصصی کسب مجوز 
دفتر خدمات الکترونیک داشــتن مدرک تحصیلی مرتبط با حوزه حقوق 
است؛ به همچنین، متقاضی باید حداقل پنج سال سابقه کارهای حقوقی و 
قضایی داشته باشد؛ ما به صورت سالانه در سایت عدل ایران فراخوان هایی 
را با توجه به نیاز در هر شهرســتان اعلام می کنیم و متقاضیان می توانند 
به این ســایت مراجعه بکنند و مجوز را بگیرند.«سرپرست معاونت دفاتر 
خدمــات قضایی در رابطه با انحصار و کمبــود دفاتر الکترونیک قضایی 
و تشــکیل صف در جلوی این دفاتر، افزود: »مــا به دنبال افزایش دفاتر 

خدمات الکترونیک قضایی هستیم و برنامه ما این است که تا پایان سال 
به ۱۲۵۰ دفتر برسیم. ما به دنبال ایجاد دسترسی برای وکلا و نمایندگان 
دستگاه های دولتی هستیم تا مستقیماً دادخواست ها را ارسال کنند و به 
دفاتر الکترونیک قضایی مراجعه نکنند. برای مردم نیز تا پایان پاییز این 

دسترسی را در سطح پایین اجرا خواهیم کرد.«
روحانی نیا، مدیرعامــل کانون دفاتر خدمــات الکترونیک قضایی در 
رابطه با ازدحام جلوی دفاتر خدمات الکترونیک قضایی گفت: »ما پس از 
وقوع کرونا پیشــتاز نوبت دهی اینترنتی بودیم و برای گرفتن نوبت دفاتر 
الکترونیک قضایی نیز سایت kdke.ir را از فروردین ماه ایجاد کردیم؛ اخیراً 

اخذ نوبت دهی محاکم نیز به صورت اینترنتی امکان پذیر شده است.«
مدیرعامل کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضایی در رباطه با دو شغله 
بودن همزمان سردفتری و رئیس دفاتر خدمات الکترونیک قضایی اظهار 
داشت: »دوشغله بودن برای مشاغل دولتی مطرح است و بخش خصوصی از 
این قاعده مستثنی است، در ابتدای کار به دلیل عدم شناخت به افراد این 
حوزه مجبور به انتخاب از میان سردفتران بودیم. همزمان بودن سردفتری 
و مدیر دفاتر خدمات الکترونیک به نوعی است که باید سردفتری و دفتر 
خدمات الکترونیک قضایی در یک مکان باشند و در غیر این صورت باید 

به این موارد رسیدگی شود.«
نجم آبادی در پایان در رابطه با شــکایت های مردمی و امکان شکایت 
از متوفی به دلیل عدم بررســی زنده بودن خوانده شــده در هنگام ثبت 
شــکایت؛ اظهار داشــت: »ارتباط ما با سامانه ثبت احوال برخط است؛ با 
فاصله یک الی دو روز این موضوع کنترل می شود. حتی مدیران ما نیز که 
فوت شدند، چون سیستم به سامانه ثبت احوال وصل است، دسترسی به 
سیستم قطع می شود. این مواردی که شما ذکر می کنید در زمانی است 
کــه اطلاعات هویتی ناقص برای خوانده ثبت می شــود؛ به صورت عموم 

این مشکل پیش نمی آید.«

بازار بی مشتری خودرو بر مدار ریزش

حداقل کار دولت، برداشتن بار مجوزها از دوش مردم است

حمید فلاح 

انجام مســولیت های اجتماعی در مناطق بندری، سال ها در حد یک 
شعار باقی مانده بود، اما در دولت دوازدهم، موضوع تعامل »شهر و بندر« 
به طور جدی در دستور کار قرار گرفت به طوری که در سه سال گذشته 
۴۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان برای تحقق این هدف، هزینه شده است.

»تعامل شــهر و بندر« موضوع فراموش شده ای که در چند سال اخیر 
و با همت دولت »تدبیر و امید« به مرحله اجرا رسید. این مسوولیت مهم 
که از آن به عنوان روابط بندر- پس کرانه هم یاد می شود در مفهوم کلی 
این پیام را دارد که شــهر و بندر هر کدام نســبت به دیگری وظیفه ای 
داشــته،  جدای از یکدیگر نیســتند و نباید فضای شهری فدای فعالیت 

تجاری بنادر شود.
براســاس تعاملات و تعهدات بین شهر و بندر مشخص می شود که در 
چه موضوعاتی شهر می تواند به بنادر کمک  رسانی داشته باشد و در مقابل، 
در چه موضوعاتی بنادر می توانند به شهرها خدمات  رسانی کنند. بر این 
اساس هم افزایی و کمک رسانی به شهرهای بندری و محله های پیرامونی 

بنادر، هدف اصلی پروژه تعامل شهر و بندر است.
اکنون طرح مطالعاتی تعامل شهر و بندر به کوشش سازمان بنادر برای 
۱۲ شــهر و ۱۵ بندر ترسیم شده اســت که پس از طی مراحل تصویب 
عملیاتی می شود. این طرح اگرچه بار مالی زیادی دارد، با این حال بسیاری 

از پروژه های مربوطه اکنون در شهرهای بندری و با مشارکت مالی سازمان 
بنادر درحال اجراست.

زمانی که بار به بندر وارد یا از آن خارج می شود برای شهر بار ترافیکی 
تحمیلی ایجاد می کند و زحمت زیادی را برای شــهروندان دارد. اما این 
همه ماجرا نیســت. اکنون دیگر نگاه به بنادر به عنوان یک مرکز صرف 
تخلیــه و بارگیری، نگهداری و انبارداری کالاهــا تغییر یافته و بنادر به 
عنوان مراکز تجاری در نظر گرفته می شــوند که نیازمند توسعه محدوده 
پس کرانه هســتند و برای زندگی مطلوب ترِ شهروندانی که خانه های آنها 

اطراف بنادر است، باید برنامه ریزی داشت.

اختصاص بیش از ۴۷ هزار میلیارد تومان برای تحقق »مسوولیت اجتماعی بنادر«

 سودجویان چگونه از آرد نانوایی ها سود می برند؟
ایسنا/خوزستان مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان با اشاره به تخلفات 
برخی نانوایی ها در فروش آرد سهمیه ای به نانوایان آزادپز گفت: آنچه موجب شده 
که ســودجویان و اخلالگران اقتصادی از این فضا سوءاستفاده کنند، شکاف بین 

قیمت آرد دولتی و آرد آزاد است.
امید جهان نژادیان در خصوص آخرین وضعیت ذخایر گندم در خوزستان، اظهار 
کرد: در حال حاضر در مراکز ذخیره سازی گندم خوزستان بیش از ۵۰۰ هزار تن 
گندم داخلی و ۳۵۰ هزار تن گندم وارداتی وجود دارد و این میزان ذخیره سازی 

نسبت به ۵ سال گذشته در شرایط بهتری است.
وی افزود: دغدغه ای در خصوص تامین گندم و آرد مورد نیاز خوزستان وجود 
ندارد و نیاز واقعی به کالای اســتراتژیک گندم، به خوبی تامین می شود. ۳۵۰۰ 
واحد نانوایی فعال در استان خوزستان به واسطه ۱۵ کارخانه تولید آرد، ماهانه ۴۲ 
هزار تن آرد اســتحصالی از گندم موجود در خوزستان را از طریق شبکه حمل و 

نقل طی سه نوبت در هر ماه دریافت می کنند.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزســتان با اشاره به تخلفاتی که برخی از 
نانوایی ها در بحث فروش آرد ســهمیه ای خود به نانوایان آزادپز انجام می دهند، 
تصریح کرد: دولت گندم را با احتســاب هزینه های جانبی با بهای تمام شــده هر 
کیلوگرم حدود ۳ هزار تومان به صورت کامل تامین و با قیمت ۶۶۵ تومان برای 
تولید آرد در اختیار کارخانجات قرار می دهد اما آنچه موجب شده که سودجویان 
و اخلالگران اقتصادی از این فضا سوءاستفاده کنند، شکاف بین قیمت آرد دولتی 

و آرد آزاد است.
وی افزود: نان مانند روال گذشــته تهیه و توزیع می شود و با ایجاد اکیپ های 
بازرسی از سوی اداره کل غله و خدمات بازرگانی، سازمان صمت، اتحادیه نانوایان و 

فرمانداری ها کیفیت نان، مورد رسیدگی و ارزیابی قرار می گیرد.
جهان نژادیان گفت: خوزستان به عنوان یکی از قطب های مهم کشاورزی کشور، 
با تولید بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار تنی گندم، تامین نان ۱۵ میلیون نفر از 

مردم کشور را به عهده دارد.

 انتقاد یک عضو کمیسیون کشاورزی از نحوه توزیع نهاده های دامی 
 در کشور

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: توزیع نهاده های دامی، کود و بذر 
به یک موضوع جدی در کشور تبدیل شده و کشاورزان دیگر راه پس و پیش ندارند. 
برخی ارکان دولت در بروز این اتفاق مقصر و برخی حتی توان نظارت و اجرا هم 
ندارند.احد آزادی خواه در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی 
خطاب به وزرای صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشــاورزی و مدیران گمرک و 
بانک مرکزی گفت: امروز توزیع نهاده های دامی، کود و بذر به یک موضوع جدی 
در کشور تبدیل شده و کشاورزان دیگر راه پس و پیش ندارند.نماینده مردم ملایر 
در مجلس با اســتناد به  گزارش کمیسیون کشاورزی در مورد نهاده ها گفت: بر 
اساس این گزارش برخی ارکان دولت در بروز این اتفاق مقصر و برخی حتی توان 
نظارت و اجرا هم ندارند. کشاورزان شرایط بدی دارند، کود و بذر لازم برای کشت 

در اختیار ندارند و این موضوع در کشور به یک بحث جدی تبدیل شده است.
عضو کمیســیون کشاورزی مجلس افزود: در شهرهایی مانند ملایر که دارای 
محصولات سبزه و کشمش هستند، پایین بودن قیمت این محصول بی انصافی است 
در صورتی که یک کیلو کشمش برابر است با ۳ کیلو انگور بنابراین باید متولیان 

مدیریت لازم را در این زمینه انجام دهند.

 افت کیفیت کشمش آذربایجان غربی به سبب سنتی بودن شیوه 
های خشک کنی 

ایسنا/آذربایجان غربی رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی گفت: در 
سال جاری ۱۶۰۰۰ تنُ کشمش در استان تولید شد.

رسول جلیلی افزود: در سال جاری از ۶۵ هزار تنُ انگور تولیدی در استان ۱۶ 
هزار تن به کشمش تیز آبی تبدیل شد.

وی با اشاره به اینکه در سال جاری  ۱۰۱۳هکتار از باغات  غیر بارور و ۲۰هزار 
و ۷۹۵ هکتار از باغات بارور استان زیر کشت انگور بوده ، تصریح کرد: طبق آمار 
در سال جاری در مجموع از باغات استان ۲۶۵ هزار و ۸۸ تن انگور برداشت شد که 
۲۰۴هزار و ۸۷تن مربوط به باغات دیم و ۲۴۴هزار  و ۶۰۱ تن مربوط به باغات بارور 
است.جلیلی با تاکید بر اینکه ۴۰ هزار تنُ از انگور تولیدی استان جذب سردخانه 
های در داخل استان برای صادرات و تازه خوری شده است، اظهار کرد: ۷۵ هزار 
تنُ از انگور تولیدی استان جذب صنایع در داخل استان و مصارف خانگی از جمله 
شیره  و کشمش آفتابی شده است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی 
با بیان اینکه استان همواره در تولید انگور و کشمش جز رتبه های اول تا پنجم 
کشوری بوده و طرفداران بسیاری در داخل و خارج از کشور دارد، یاد آورشد: ۸۵ 
هزارتن از انگور تولیدی استان به خارج از استان صادر شده است.وی با اشاره به 
اینکه افزایش کیفیت کشمش برای توسعه صادرات این محصول امری مهم است، 
خاطر نشان کرد: در حال حاضر یکی از مشکلات کشمش آذربایجان غربی سنتی 
بودن شیوه های خشک کنی و به تبع آن افت کیفیت محصول تولید شده است 
هر چند واحدهای فراوری کشمش و سبزه در استان وجود دارد ولی بیشتر مردم 
به شــیوه سنتی اقدام به خشک کردن کشمش وسبزه می کنند که باعث پایین 

آوردن کیفیت محصول می شود.
جلیلی درخصوص قیمت محصول انگور و کشمش اعلام شده توسط سازمان 
جهاد کشاورزی نیز افزود: طبق اعلام قبلی قیمت محصول جذب شده به صنایع بین 
۳۰تا ۴۰ هزار ریال ، قیمت محصول جذب شده به تولید کشمش بین ۵۰ تا ۴۰ هزار 
ریال و قیمت محصول صادراتی و تازه خوری سردخانه ۲۵۰ تا ۱۰۰هزار ریال است.

 افزایش ٤۷درصدی صادرات محصولات کشاورزی کردستان
به گفته مدیر توســعه بازگانی سازمان جهاد کشاورزی، در نیمه نخست سال 
جاری ۲۰۲ میلیون دلارمحصولات کشاورزی از کردستان به خارج از کشور صادر 
شد.شهریار حنیفی اظهار کرد: صادرات محصولات کشاورزی از کردستان در این 
مدت ۵۴۸ هزار تن بود که ارزش ریالی این میزان صادرات حدود ۳۰ هزار و ۷۸۳ 
میلیارد ریال برآورد شده است صادرات محصولات کشاورزی کردستان ۴۷ درصد 
افزایش یافت.حنیفی اضافه کرد: میزان صادرات محصولات کشاورزی استان بر اساس 
ارزش دلاری در نیمه نخست سال قبل ۱۳۷ میلیون دلار بود که امسال با ۴۷ درصد 
افزایش به ۲۰۲ میلیون دلار رسیده است.وی تاکید کرد: همچنین میزان صادرات 
این محصولات بر اساس وزن نیز نسبت ۲۶۵ هزار تن نیمه نخست سال گذشته با 
رشد بیش از ۲ برابری به ۵۴۸ هزار تن رسیده است.مدیر توسعه بازرگانی سازمان 
جهاد کشاورزی کردستان افزود: بر اساس خود اظهاری صادرکنندگان بیش از ۷۱ 
میلیون دلار صادرات محصولات کشاورزی مربوط به تولیدات استان کردستان بوده 

که شامل ۳۵ درصد از ۲۰۲ میلیون دلار است.

 دهکده های کشاورزی در اراضی موقوفات کشور راه اندازی می شود
مدیرکل اسناد و ثبتی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: امروز سازمان اوقاف و 
امور خیریه در مبحث اقتصاد مقاومتی و مقاوم کردن جامعه از واردات برنامه های 
اقتصادی مناسبی را در اراضی موقوفات در دست اجرا دارد که می توان به پرداختن 
به ایجاد دهکده های کشــاورزی با هدف پرورش دام سبک و سنگین اشاره کرد.

مجتبی باقرزاده در همایش یاوران وقف شهرستان قائمشهر که در آستان مقدس 
امامزاده محمد)ع( این شهرســتان برگزار شــد، گفت: دو دســته از مردم وقف 
می کنند،گروهی که مال خود را داده و دسته بعدی جان خود را وقف می کنند، 
مقام معظم رهبری فرمودند که فرهنگ و تاریخ ما وامدار کسانی است که جهان 

را به دور از محرومیت می خواستند.



۳

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1399/08/06

شماره : 936
دولت در دوره همه گیری بیماری کرونا 
حمایــت از اقشــار آســیب پذیر را اولویت 
نخست خود قرار داد و در این ارتباط چهار 
نوع حمایت، شــامل وام یک میلیونی، بیمه 
بیــکاری، پرداخت تســهیلات به بنگاه ها و 
کمک هزینه ۲۰۰ تــا ۶۰۰ هزار تومانی را 
اجرا کرد.با همه گیری بیماری کرونا و تاکید 
بهداشــت جهانی بر خانه نشینی به منظور 
دولت ها  اجتماعــی،  فاصله گــذاری  حفظ 
اقدام به برنامه ریــزی برای حمایت از افراد 
آســیب پذیر کردند و در ایران نیز با وجود 
تحریم های ظالمانه که پس از خروج آمریکا از 
برجام هر روز بیشتر  شد و حمایت از معیشت 
مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر اولویت اصلی 
دولت بود و اقدام های حمایتی را در دستور 
کار قرار داد.کابینه دولت دوازدهم پرداخت 
وام یک میلیونــی به یارانه بگیران، پرداخت 
بیمه بیکاری به افرادی که در دوران شیوع 
بیماری کرونا بیکار شدند، تسهیلات کرونایی 
به بنگاه های آســیب دیده از کرونا و بسته 
حمایتــی ۲۰۰ تا ۶۰۰ هــزار تومانی را از 
همان ماه های نخست شیوع بیماری کرونا 

اجرایی کرد.

 پرداخت وام یک میلیون تومانی 
به یارانه بگیران

پرداخــت تســهیلات بانکی به شــکل 
وام قرض الحســنه یک میلیــون تومانی به 
خانوارهــای یارانه بگیر از مصوبات حمایتی 
دولــت بود. در این مصوبــه خانوارهایی که 
یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان دریافت 
می کنند مشــمول این مصوبه بودند.مبلغ 
وام یــک میلیون تومان و نرخ کارمزد چهار 

درصد است که اقساط آن از ابتدای تیر ماه 
به مدت ۳۰ ماه و هر قســط ۳۵هزار تومان 
از یارانه سرپرست خانوار کسر می شود و تا 
کنون چهار قسط آن از حساب یارانه بگیران 

اخذ شده است.

 کمک هزینه 2۰۰ تــا ۶۰۰ هزار 
تومانی

حمایت از خانوار و اقشــار آسیب پذیر از 
جمله اقدامات دولت از خانواده هاســت که 
از جمله آن می توان به پرداخت مبلغ ۲۰۰ 
الــی ۶۰۰هزار تومان به یک میلیون خانوار 
با جمعیت سه میلیون نفر که عضو کارمند 
یا بازنشسته نداشته و تحت پوشش بیمه یا 
نهادهای حمایتی هم نیستند )ماهانه ۳۵۰ 
میلیارد تومان به این بند اختصاص خواهد 

یافت.(میــزان کمک بین ۲۰۰ هزار تا ۶۰۰ 
هزار تومان بسته به بعد خانوار به این ترتیب 
که خانوار یک نفره ۲۰۰ هزار تومان، دو نفره 
۳۰۰هزار تومان، سه نفره ۴۰۰ هزار تومان، 
چهــار نفره ۵۰۰ هــزار تومان و پنج نفره و 
بیشــتر ۶۰۰ هزار تومــان، در چهار مرحله 
پرداخت شده اســت که آخرین مرحله آن 
۳۱ خرداد ۹۹ توسط سازمان هدفمندسازی 

یارانه ها، واریز شد.

 تسهیلات کرونایی بنگاه ها
بحران کرونا بخش های مختلف کشور را با 
مشکلات زیادی همراه کرده که در این میان 
کســب وکارهای مختلفی دچار زیان شدند. 
براساس اعلام مرکز آمار  شیوع ویروس کرونا 
موجب توقف کامل ۳۸ درصد کسب وکارها 

در اســفند ۹۸ و فروردین ۹۹ شد که البته 
این عدد در اریبهشت به ۲۱ درصد کاهش 
یافت. از سوی دیگر در اسفند و فروردین ماه 
تنها ۲۲ درصد کسب وکارها با تمام ظرفیت 
بــه فعالیت خود ادامه دادند که این عدد در 
اردیبهشت ماه به ۳۴ درصد افزایش پیدا کرد.

دولــت برای حمایت از کســب و کارها، 
پرداخت تسهیلات کرونا را مصوب کرد و از 
ســیزدهم خردادماه ثبت نام در سامانه کارا 
برای دریافت تسهیلات شروع و پرداخت این 
تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع 

بیماری کرونا تا پایان آبان ماه تمدید شد.
در مجمــوع ۱۴ رســته اصلــی و ۸۵۰ 
زیررســته شناسایی شــد. تعداد بنگاه های 
آســیب دیده ذیل این ۱۴ رسته شامل سه 
میلیون واحد اســت که یک میلیون و ۳۰۰ 

واحد آن بیمه شده و دارای کد کارگاهی و 
یک میلیــون و ۷۰۰ واحد فاقد بیمه و کد 
کارگاهی هستند. همچنین در این واحدها 
۲.۸ میلیون نفر بیمه شده و سه میلیون نفر 
فاقد بیمه مشغول به کارند.براساس آخرین 
آمار )۲۹ مهرماه( از میان ۵۵۱ هزار پرونده 
متقاضی دریافــت وام کرونایی ۳۱۳ بنگاه 
تســهیلات به مبلغ ۶ هزار و ۲۴۷ میلیارد 

تومان دریافت کردند.

بیمه بیکاری کرونا
بیمه بیکاری کرونــا یکی از راهکارهای 
دولــت برای حمایت از معیشــت مردم در 
دوره شــیوع این بیماری به شمار می رود. 
برای همیــن منظور ســامانه ای به آدرس  
bimebikari.mcls.gov.ir  راه اندازی شــد تا 
افراد درخواســت خود را در آن ثبت کنند.

براساس این گزارش ســخنگوی دولت در 
آخرین آمار اعلامی در یکی از شــبکه های 
خبری اعلام کرد که با شیوع بیماری کرونا 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از بازار کار خارج 
شدند و از این میزان ۸۵۰ هزار نفر متقاضی 
دریافت بیمه بیکاری بودند که با احتســاب 
۲۴۰ هــزار نفر از افرادی کــه پیش از این 
مقــرری بیمه بیکاری دریافت می کردند در 
مجمــوع یک میلیــون و ۱۰۰ هزار نفر در 
لیســت دریافت بیمه بیکاری قرار داشتند.

بــه گفته »علی ربیعی« پــس از این مدت 
۱۶۹ هــزار نفر در دور جدید بازگشــت به 
کار داشــتند.»مهدی شــکوری« مدیرکل 
امور بیمه شــدگان سازمان تامین اجتماعی 
نیــز اعلام کرد: تا کنون ۹۹۰ هزار نفر بیمه 
بیکاری دریافت کردند و ۶۲ هزار نفر نیز تا 
چند روز آینده مقرری بیمه بیکاری دریافت 

خواهند کرد.

چهار طرح حمایتی دولت برای گذر از بحران کرونا

 دبیــر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران اعلام 
کرد: براســاس رایزنی های انجام شده با بانک مرکزی و 
وزارتخانه های جهاد کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت 
مقرر شد مشکل تخصیص ارز روغن خام تا هفته آینده 
برطرف شود.»امیرهوشــنگ بیرشک« افزود: اکنون در 
بحث واردات روغن خام با مشــکل جدی تخصیص ارز 
و ارزهای قابل انتقال روبرو هســتیم.دبیر انجمن صنفی 
صنایع روغن نباتی ایران اظهارداشت: زیرا به برخی کالاها 
از جمله روغن ارزهایی تخصیص می یابد که براحتی قابل 
انتقال نیست یعنی این نوع از ارزها یا به دست فروشنده 
نرسیده یا در یک مدت زمان طولانی به دست فروشنده 
می رسد تا اسناد آزاد شود.بیرشک تصریح کرد: با رایزنی 
هایــی که بانک مرکزی و وزارتخانه های صنعت، معدن 
و تجارت و جهاد کشاورزی داشته ایم مقرر شد مشکل 
تخصیــص ارز ۶۰ هزارتن روغن خامی که در بنادر دپو 
شــده است رفع  شــده و این محصول وارد کارخانجات 

تولیدی شود.

 کاهش ۵۰ درصدی واردات روغن خام طی ۶ 
ماه نخست سال

دبیر انجمــن صنفی صنایع روغن نباتی ایران گفت: 
طبق آمار گمرک در ۶ ماهه نخست سال جاری از لحاظ 
وزنی ۴۰۰ هزار تن روغن خام تامین و وارد کشور شد که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد کاهش را 
نشان می دهد.وی اظهار داشت: این درحالیست که در ۶ 

ماهه نخست سال ۹۸ حدود ۸۰۰ هزارتن انواع روغن خام 
وارد کشور شده بود.به گفته دبیر انجمن صنفی صنایع 
روغن نباتی،  بیشــترین واردات روغن خام در سالجاری 
متعلق به روغن های آفتابگردان، پالم و سویا است.بیرشک 
با اشاره به اینکه ما از سال گذشته روغن خام داشتیم که 

تولید و به بازار عرضه شد، افزود: اما به مرور زمان کاهش 
۵۰ درصدی واردات روغن خام در ۶ ماهه دوم سال تاثیر 
خود را می گذارد که البته امیدواریم مشکل تخصیص ارز 

رفع شده و روغن خام به کارخانجات برسد.

 توزیع ۵۰ هزارتن روغن خوراکی توســط 
شرکت بازرگانی دولتی در دو هفته اخیر 

دبیر انجمــن صنفی صنایع روغن نباتی ایران ضمن 
قدردانی از شرکت بازرگانی دولتی برای توزیع به موقع 
روغن خوراکی در بازار، گفت: در دو هفته اخیر شــرکت 
بازرگانــی دولتی ۵۰ هزار تــن روغن خوراکی از ذخایر 
اســتراتژیک خــود را در اختیار کارخانجــات قرار داده 
اســت که به بازار عرضه شــد.وی اظهارداشت: آرامش 
فعلی بازار روغن ناشی از ورود به موقع شرکت بازرگانی 
دولتی ایران است تا مردم با کمبود روغن در بازار روبرو 
نشوند.بیرشــک تصریح کرد: نیاز سالانه کشور به روغن 
خــام یک میلیون و ۹۰۰ هزارتن اســت که حدود یک 
 میلیون ۴۰۰ هزارتــن معادل ۷۵ تا ۸۰ درصد از محل 
واردات و  ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن از اســتحصال دانه های 

روغنی تامین می شود.

جلســه »بحث  و بررسی عملکرد شــبکه بانکی در اجرای طرح اعطای 
تسهیلات کرونا« به ریاست اکبر کمیجانی، قائم مقام بانک مرکزی، برگزار 

و بر لزوم تسریع و تسهیل در پرداخت تسهیلات مذکور تاکید شد.
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی بانک مرکزی، »جلسه بحث وبررسی 
عملکرد شــبکه بانکی در اجرای طرح اعطای تسهیلات کرونا« به ریاست 
قائــم مقام بانک مرکزی و با حضور اعضای هیئت مدیره بانک های عامل، 
نمایندگان »وزارت راه و شهرسازی« و »وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی« 

در محل این بانک برگزار شد.
این جلســه به منظور بررسی عملکرد شبکه بانکی در عمل به مصوبات 
ستاد کرونا برای اجرای »طرح اعطای تسهیلات به کسب وکارهای آسیب 
دیده از شــیوع ویروس کرونا« و »تســهیلات ودیعه مسکن مستاجران« 
برگزار و بر لزوم تسریع و تسهیل در پرداخت تسهیلات مذکور تاکید شد.

همچنین درخصوص موضوع تمدید پرداخت تســهیلات به »مشاغل و 

کســب وکارها و حوزه های حمل ونقل آســیب دیده از کرونا« تا پایان مهر 
ماه ســال جاری و حسب مباحث طرح شده در جلسه و با توجه به کثرت 
افراد در صف دریافت تســهیلات، با توجه بــه محدودیت  های موجود به 
منظــور مراجعه متقاضیان به بانک هــای عامل برای تکمیل مدارک برای 
اخذ تسهیلات،  چنانچه متقاضی نسبت به تکمیل پرونده خود اقدام کند،  
بانک    یا موسسه عامل مساعدت لازم را در اعطای تسهیلات تا پایان زمان 

اجرای طرح به عمل آورد.
همچنین ملاک اعطای تســهیلات به کســب وکارهای موردنظر، تایید 
متقاضی توســط »وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعی« و دســتگاه اجرایی 
ذیربط و مستندات ارائه شده از طریق سامانه »کارا« است. از این رو لازم 
است بانک  ها از اخذ مدارک و مستندات مربوط به فهرست بیمه کارکنان و 
.... خودداری کرده و صرفاً نسبت به اخذ مدارک هویتی و وثایق از متقاضیان 
تسهیلات یاد شده مطابق با موارد مندرج در دستورالعمل اجرایی مربوط، 

اقدام کنند.همچنین برای »کسب وکارهای آسیب دیده حوزه گردشگری« 
)زیر رسته های مصوب کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی ناشی از شیوع 
ویروس کرونا( حسب تصمیم های اتخاذ شده در سی ونهمین جلسه ستاد 
ملی مدیریت کرونا مورخ ۱۲  مهر ماه ۱۳۹۹ و ابلاغیه انجام شــده در این 
خصوص، بر پرداخت تسهیلات با شرایط بازپرداخت تسهیلات بانکی قبلی 
دریافت شده تا پایان سال ۱۳۹۹ امهال می شود و  با پرداخت تسهیلات به 
کســب وکارهای آسیب دیده حوزه مذکور بر اساس بنگاه محوری، مطابق 
دستورالعمل مصوب کارگروه اقتصادی مقابله با پیامدهای ناشی از شیوع 
ویروس کرونا موافقت شــد. متقاضیان مجازند تا پایان آذرماه سال جاری 
ثبت نام کنند. بازپرداخت اقساط این تسهیلات از اول اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۰ خواهد بود. بنگاه هایی که با دســتورالعمل قبل تسهیلات دریافت 
کرده اند نیز مجاز به دریافت مابه التفاوت تســهیلات طبق دســتورالعمل 

جدید خواهند بود.

مدیرکل توســعه اشتغال وزارت کار گفت: ۸۵۰ هزار نفر بیکار شده در 
دوران کرونا داریم که ۷۳۰ هزار نفر مشمول بیمه بیکاری هستند و بیمه 
بیکاری ۶۷۰ هزار نفر پرداخت شده و ۶۰ هزار نفر در حال پرداخت است.

علاالدین ازوجی، مدیرکل دفتر سیاستگذاری و توسعه اشتغال وزارت کار 
گفت: از بعُد بیمه بیکاری برآوردهایی که داشته ایم در سطح کلان کشور 
تقریباً یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر )شغل( به صورت رسمی و غیر رسمی 
آسیب دیده اند، اما بر اساس آمار رسمی و ثبت شده در سامانه رابط کار، 
حدود ۸۵۰ هزار نفر بود که ۷۳۰ هزار نفر مشــمول بیمه بیکاری بودند و 
متناسب با سیاست هایی که ستاد ملی کرونا داشت بیمه بیکاری ۶۷۰ هزار 

نفر پرداخت شده و ۶۰ هزار نفر در حال پرداخت است.
ازوجی گفت: از خرداد به این طرف بخش عمده ای از این افراد مشغول 
به کار شدند و طبق اطلاعات ثبتی که ما داریم تقریباً ۱۹۳ هزار نفر آن ها 
کماکان بیکارند که به بیمه بیکاری بلند مدت ســازمان تأمین اجتماعی 

معرفی شدند.
وی افزود: برای حمایت از واحدهای اقتصادی آســیب دیده سامانه ای 
بود که همه اصناف و کارفرمایان و خویش فرماها می توانســتند ثبت نام 
کنند و مشــکلی نبود. طبق برآوردهایی که ما داشتیم تقریباً ۳ میلیون و 
۷۰۰ هزار واحد اقتصادی به شــدت آســیب دیدند، اما از ۳۱ استان فقط 

۵۵۴ پروند )حدود ۳۰ درصد( ثبت نام کردند.
مدیرکل دفتر سیاســتگذاری و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: از بعد 
کارشناسی هم متقاضیان و هم بانک ها استقبال نکردند، بالاخره منابع ۴۰ 
هزار میلیارد تومان باید پرداخت می شــد، آنجا هم بحث این است که دو 

سومش منابع خود بانک است.
ازوجی گفت: ۵۵۴ هزار پرونده آن هایی است که به بانک ها ارسال شد، 

بحث هایی که مربوط به ســتاد کرونا بود بانک ها اعمال کردند، تا ســطح 
۲۰۰ میلیون بر اســاس ضوابط بخشــنامه ستاد ملی کرونا عمل می شد و 
بالاتر از آن طبق ضوابط خود بانک ها، در خصوص چک برگشــتی ســتاد 
ملی کرونا تصویب کرد که تســهیلاتی که برای کروناســت مشمول چک 
برگشــتی نیست و بانک ها رعایت کردند و اگر مصادیقی هست که رعایت 

نشده اعلام کنند ما پیگیری می کنیم.

 از ۱٤ میلیون بیمه شــده، ۷ میلیون نفر شامل بیمه بیکاری 
نمی شود

شکوری مدیر کل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی هم گفت: 
حدود ۸۵۰ هزار نفر در ســامانه وزارت کار از ۲۳ اســفند ثبت نام کردند 
منتها حدود ۱۲۰ هزار نفر مشمول قانون کار نبودند چون یکی از شرایط 
پرداخت بیمه بیکاری این است که افراد مشمول قانون کار باشند. بر اساس 
تصمیماتی که گرفته شد و پالایشی که شد حدود یک میلیون و ۵۲ هزار 
نفر افرادی بودند که در فاصله زمانی اســفند ۹۸ تا اردیبهشت که زمینه 
پرداخت آن ها ماه به ماه فراهم شد که ۹۹۰ هزار نفر مقرریشان را دریافت 
کرده اند و ۶۲ هزار نفر باقی مانده است تا پرداخت ایام کرونا تمام شود.

شکوری با بیان اینکه ما هفت مرحله مقرری بیکاری را پرداخت کرده 
ایم، گفت: ما بر اســاس تصمیمات معاونت اقتصادی ریاســت جمهور ۱۴ 
رســته شــغلی را از امهال ۹ ماهه ۲۰ درصد سهم کارفرما برایشان پیش 
بینی کرده ایم. یعنی در واقع ما بیش از هزار تا هزار و پانصد هزار میلیارد 
تومان منابع درآمدمان را به اسفند ۹۹ امهال داده ایم، یعنی ۹ ماه امهال 
شده برای ۲۰ درصد کارفرما؛ مهم تر از همه اینکه به افرادی که از خرداد 
به بعد بیکار شــده اند توانســته ایم مقرره بیکاری را طبق قانون بیکاری 

پرداخت کنیم یعنی حقوق کامل افراد به آن ها پرداخت می شود.
وی افــزود: فرایند بیمه بیکاری باید به طــور کامل الکترونیکی و غیر 
حضوری شود و از طرف دیگر قانون بیکاری ما صرفاً برای مشمولان قانون 
کار تدارک دیده شده، وقتی با یک بحران مواجه می شویم قانون ظرفیت 
اجرا ندارد بنابراین در حال حاضر ۱۴ میلیون بیمه شده داریم که ۷ میلیون 

آن ها شامل بیمه بیکاری نمی شوند از این جهت قانون باید اصلاح شود.
ابراهیم درستی نایب رئیس اتاق اصناف تهران هم با انتقاد از روند کند 
بیمه بیکاری و تسهیلات حمایتی، خواهان تسریع در پرداخت حمایت های 

کرونایی و کاهش بهره بانکی تسهیلات شد.

رفع مشکل تامین ارز واردات روغن خام تا هفته آتی

 لزوم تسریع در پرداخت تسهیلات مرتبط با کرونا 

مقرری بیمه بیکاری ۶۷۰ هزار بیکارشده کرونایی پرداخت شد

ریحانه لامعی مقدم

 ثروت گازی خاورمیانه چشم شورون را گرفت
شرکت شورون پس از سالها تمرکز فعالیت در صنعت نفت شیل آمریکا، روی 

آینده گاز طبیعی در خاورمیانه سرمایه گذاری خواهد کرد.
فاصله گرفتن مایکل ویرث، مدیرعامل شورون از فعالیت در آمریکا نشان می 
دهد که خاورمیانه وارد دوره جدیدی شده که بهره برداری از ذخایر گاز طبیعی این 
منطقه را همزمان با افزایش تقاضا برای سوخت ارزانتر و پاکتر، ایده آل می کند.

در استراتژی جدید، انتظار می رود شورون قراردادهای گازی جدیدی در مصر، 
رژیم صهیونیستی و قطر منعقد کند و همزمان، هزینه روی اکتشاف شیل آمریکا 
را کاهش دهد. این طرح در اقدام شــورون در خرید ۱۱.۸ میلیارد دلاری شرکت 
آمریکایی نوبل انرژی در ماه جاری به خوبی منعکس شده است. شرکت نوبل انرژی 
حدود ۴۰ درصد ســهم در میدان گازی لوِیاتان در دریای مدیترانه دارد. قرارداد  
مذکور به همکاری شورون با رژیم صهیونیستی منجر می شود که اخیرا در حال 

بهبود روابطش با برخی کشورهای عربی منطقه و عادی سازی روابط با آنهاست.
با این حال ریســکهای سیاسی و امنیتی منطقه ای که در سالهای اخیر مانع 
حضور برخی از شرکتهای انرژی غربی در خاورمیانه شده بود، همچنان وجود دارد. 
جنگ در سوریه و یمن همچنان ادامه دارد و تبعات رقابتهای منطقه ای نامعلوم 
مانده اســت. با وجود چنین ریسکهایی، شــورون به تلاشهای سرمایه گذاری در 

سراسر این منطقه ادامه می دهد.
میدان لوِیاتان و میادین دیگر نزدیک آن پتانســیل تبدیل شدن به نقاط مهم 
تامین سوخت منطقه ای را دارند. به گفته مدیرعامل شورون، این شرکت ممکن 
است گاز را به یک کارخانه LNG مصری ارسال کند و از آنجا گاز طبیعی مایع به 

اروپا یا آسیا صادر شود.
کشــورهای اروپایی و آسیایی به ســمت گاز، انرژی خورشیدی و بادی پیش 
رفته و از زغال سنگ و نیروی هسته ای فاصله می گیرند. انتظار می رود تقاضای 
جهانی برای گاز تا ســال ۲۰۲۵ سالانه ۱.۵ درصد رشد کند و این رشد عمدتا با 
تقاضا از سوی چین و هند هدایت می شود. در مقابل مصرف نفت که سال گذشته 
۱۰۰ میلیون بشــکه در روز بود، ممکن است به پیک خود رسیده باشد و امسال 
به ۹۱.۷ میلیون بشــکه در روز کاهش پیدا می کند که پایینترین میزان مصرف 

در هفت سال اخیر است.
بر اساس گزارش رویترز، خاورمیانه یک سوم از نفت و یک ششم از گاز طبیعی 
جهان را تولید می کند و همواره علاقه شرکتهای نفتی خارجی را به خود جلب 
کرده است. طبق آمار شرکت تحقیقاتی ریستاد انرژی، شورون نفت و گاز کمتری 
در این منطقه در مقایسه با سایر شرکتهای بزرگ خارجی تولید می کند اما تنها 
غول نفتی است که مدت ۷۰ سال حضور برجسته ای در عربستان سعودی داشته 

و روابط خوبی با دولتهای منطقه حفظ کرده است.
شورون هزینه در بزرگترین میدان شیل آمریکا را امسال نیمی کاهش داده و به 
حدود دو میلیارد دلار رسانده است. این شرکت تا سپتامبر تنها چهار دکل حفاری 

فعال در منطقه پرمیان باسین داشته است که کمتر از ۱۶ دکل در مارس است.

 نفت ساز کاهشی زد
قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار جهانی تحت تاثیر افزایش ابتلا به 
ویــروس کرونا در آمریکا و اروپا و نگرانی های مرتبط با وضعیت تقاضا، حدود دو 

درصد سقوط کرد.
بهای معاملات نفت برنت ۷۰ ســنت معادل ۱.۷ درصد کاهش یافت و به ۴۱ 

دلار و هفت سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا ۶۹ سنت معادل ۱.۷ درصد 
کاهش یافت و به ۳۹ دلار و ۱۶ سنت در هر بشکه رسید. این شاخص مدت کوتاهی 

پس از آغاز معاملات روز جاری بیش از یک دلار سقوط کرده بود.
بهای نفت برنت هفته گذشته ۲.۷ درصد و وست تگزاس اینترمدیت ۲.۵ درصد 

کاهش پیدا کرده بود.
آمریکا در مدت دو روز تا شنبه بالاترین آمار ابتلا به ویروس کرونا را ثبت کرد 
و موارد جدید ابتلا در فرانسه روز یکشنبه به بیش از ۵۰ هزار نفر رسید که بیانگر 

وخامت شیوع همه گیری کووید ۱۹ است.
در بخش عرضه، شرکت ملی نفت لیبی روز جمعه به وضعیت اضطراری صادرات 
نفت از دو بندر مهم پایان داد و اعلام کرد تولید نفت در مدت چهار هفته آینده 
به یک میلیون بشکه در روز خواهد رسید که این افزایش تولید سریع تر از پیش 

بینی تحلیلگران خواهد بود.
تحلیلگران موسسه آی ان جی اکونومیکس در یادداشتی نوشتند: افزایش اخیر 
موارد ابتلا به کووید ۱۹ و محدودیت های بیشتر رفت و آمد در اکثر نقاط اروپا، در 
فضای بازار نفت تاثیر گذاشته و نگرانی ها نسبت به پیامد محدودیت های جدید 
بر تقاضا برای نفت را برانگیخته است. این حقیقت که نفت لیبی سریعتر از حد 

انتظار به بازار برمی گردد هم اوضاع را پیچیده تر کرده است.
گروه اوپک پلاس قرار اســت طبق توافق آوریل، تولید نفت را در ژانویه ســال 
۲۰۲۱ به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز افزایش دهد. با این حال ولادیمیر 
پوتین، رییس جمهور روسیه هفته گذشته خاطرنشان کرد ممکن است با تمدید 

توافق محدودیت عرضه در سطح فعلی موافقت کند.
بر اساس گزارش رویترز، طبق گزارش روز جمعه شرکت بیکر هیوز، شرکت های 
انرژی در آمریکا شمار دکل های حفاری نفت و گاز را در هفته منتهی به ۲۳ اکتبر 
پنج حلقه افزایش داده و به ۲۸۷ حلقه رساندند که بالاترین میزان از ماه مه بود.

 حواس ترامپ از اوپک پلاس پرت شد
اوپک و متحدانش در روزهای اخیر سرگرم بحث درباره افزایش تولید در ژانویه 
هستند که با توجه به ضعیف ماندن تقاضا، روی صنعت نفت آمریکا تاثیر خواهد 
گذاشت اما نزدیک بودن به زمان انتخابات، حواس ترامپ را به خود مشغول کرده 

است.
گروه اوپک پلاس در آوریل که بازار در واکنش به شیوع پاندمی ویروس کرونا 
با فروپاشی تقاضا روبرو شد، با دور جدیدی از کاهش تولید موافقت کرد که معادل 
حدود ۱۰ درصد از تولید جهانی بود. این پیمان در بازگشت قیمت نفت آمریکا به 
حدود ۴۰ دلار در هر بشکه موثر بود و تا حدودی مایه آسودگی صنعت نفت شد 

که یکی از موضوعات مهم کارزار انتخاباتی ترامپ بوده است.
طبق توافق اولیه، از ابتدای اوت محدودیت عرضه اوپک پلاس از ۹.۷ میلیون 
بشکه در روز به ۷.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل شد و قرار است از ابتدای ژانویه 

سال ۲۰۲۱ به ۵.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل شود.
اما موج دوم شیوع ویروس کرونا دورنمای بازار نفت را تیره تر کرده و افزایش 
بیشتر عرضه اوپک پلاس به همراه افزایش تولید نفت لیبی، تهدیدی برای روند 
احیــای قیمت نفت و تولیدکنندگانی خواهد بود که در حال حاضر هم از بحران 

کرونا آسیب دیده اند.
نمایندگان اوپک پلاس به »اس اند پی گلوبال پلاتس« اظهار کرده اند که به 
نظر می رسد بسیاری از وزیران این گروه پذیرش ادامه محدودیت عرضه در سطح 
فعلی را دارد. مطمئنا چنین اقدامی مورد استقبال ترامپ قرار می گیرد اما تصمیم 

نهایی هنوز گرفته نشده و همه اعضا هم مجاب نشده اند.
گروه اوپک پلاس در روزهای ۳۰ نوامبر و اول دســامبر )۱۰ و ۱۱ آذر( برای 
تصمیم گیری درباره سیاست تولید خود دیدار خواهد کرد. این دیدار تقریبا یک ماه 
پس از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا برگزار می شود که طبق آخرین نظرسنجی 

ها، ترامپ از جو بایدن، رقیب دموکرات خود عقب افتاده است.
اگر ترامپ در انتخابات پیروز شود، ممکن است مقامات اوپک پلاس به خصوص 
عربســتان سعودی را برای جلوگیری از پسروی بازار نفت تحت فشار دیپلماتیک 

قرار دهد.
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 پایان کاهش اجباری تولید نفت در آلبرتای کانادا
ایالــت آلبرتای کانادا به محدودیت اجباری تولید نفت زودتر از برنامه تا ابتدای 

دسامبر پایان می دهد.
افزایش تولید نفت کانادا، محدودیت ظرفیت خطوط لوله و تعمیرات پالایشگاههای 
آمریکایی در پاییز سال ۲۰۱۸ باعث شد قیمت »وسترن کانادا سلکت« که قیمت 
پایه ماسه نفتی کاناداست، در اکتبر و نوامبر به ۱۴ دلار آمریکا در هر بشکه سقوط 

کند و اختلافش با وست تگزاس اینترمدیت آمریکا به ۵۰ دلار برسد.
دولت کانادا در دسامبر سال ۲۰۱۸ برای تقویت قیمت نفت سنگین کانادا، کاهش 
تولید اجباری ۳۲۵ هزار بشکه در روز از ژانویه سال ۲۰۱۹ را اعلام کرد که اکنون 

قرار است در دسامبر ۲۰۲۰ خاتمه پیدا کند.
محدودیتهای اجباری تولید یک ماه زودتر از زمانی که قرار بود پایان می گیرد 
زیرا آن طور که دولت ایالتی اعلام کرده اســت فضای کافی در خطوط لوله وجود 
دارد که به تولیدکنندگان اجازه می دهد از ظرفیت خطوط لوله اســتفاده کرده و 

به اشتغالزایی بپردازند.
به گفته سونیا سویج، وزیر انرژی آلبرتا، حدود ۱۶ درصد از تولید نفت آلبرتا که 

سومین ذخایر نفتی بزرگ جهان را دارد، در حال حاضر متوقف شده است.
وزیر انرژی آلبرتا در بیانیه ای اعلام کرد: در شرایطی که این ایالت در حال سپری 
کردن شرایط اقتصادی ناشی از شیوع پاندمی کووید ۱۹، بحران قیمت کالا و نیاز 
برای خطوط لوله اســت، حفظ ثبات و قابل پیش بینی بودن بخش منابع طبیعی 

آلبرتا برای اعتماد سرمایه گذاران حیاتی محسوب می شود.
دولت قبلی حزب نیودموکراتیک آلبرتا این محدودیت را سال گذشته به منظور 
کاهش سطح مخازن که به دلیل محدودیت ظرفیت خطوط لوله اشباع شده بودند، 
وضع کرد. دولت حزب محافظه کار متحد جیسون کنی، نخست وزیر آلبرتا از آن 
زمان در پی کاهش سرمایه گذاران مکررا به تسهیل محدودیتهای تولید نفت پرداخته 
است.فیل اسکول نیک، تحلیلگر »ایت کپیتال« در یادداشتی نوشت: محدودیت ماهانه 
تولید نفت قرار بود ۳۱ دســامبر منقضی شــود اما تولید به سطح بسیار پایینتر از 
محدودیت وضع شده رسیده بود. وی پیش بینی کرد قیمت نفت سنگین »وسترن 
کانادا ســلکت« تغییر چندانی نخواهد کرد.شاخصهای قیمت نفت هفته گذشته 
تحت تاثیر افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در آمریکا و اروپا و چشم انداز کاهش 
محدودیت عرضه گروه اوپک پلاس کاهش هفتگی چشمگیری را به ثبت رساندند.

بر اساس گزارش رویترز، وزیر انرژی آلبرتا هفته گذشته گفته بود تولید نفت این 
ایالت در اوج کاهش تولید در واکنش به مصرف جهانی کمتر ســوخت، ۸۸۰ هزار 

بشکه در روز معادل ۲۲ درصد کاهش پیدا کرده بود.

 ذخایر نفت ونزوئلا به مرز اشباع نزدیک شد
ذخایر نفت ونزوئلا در سه هفته گذشته تحت تاثیر تشدید فشارهای آمریکا برای 

فراری دادن مشتریان این کشور، ۸۴ درصد افزایش پیدا کرده است.
افزایش ذخایر نفت خطر آغاز تعطیلی دوباره تولید نفت شــرکت PDVSA را به 
دنبال دارد و جدیدترین نشانه از رسیدن صنعت نفت ونزوئلا به مرز فروپاشی است.

طبق گزارشــهای داخلی که توسط بلومبرگ مشاهده شده، بندر خوزه که دروازه 
اصلی صادرات نفت ونزوئلا به شمار می رود، یک هفته است که خالی مانده است 
زیرا واردکنندگان نفت ونزوئلا شامل ریلاینس اینداستریز هند، رپسول اسپانیا و انی 
ایتالیا ماه جاری نفت این کشــور را خریداری نکردند. این سه شرکت ماه گذشته 
مجموعا ۹.۷ میلیون بشکه نفت خریداری کرده بودند که بیش از نیمی از صادرات 

سپتامبر ونزوئلا بود.
نفتی که در پایانه خوزه و تاسیسات نزدیک آن نگهداری می شود، از پایان سپتامبر 
تقریبا دو برابر شــده و به ۱۰.۶ میلیون بشــکه رسیده و روند کاهشی سه ماهه را 
معکوس کرده است. این سطح ذخایر نزدیک به حجمی است که در گذشته باعث 
شــد شرکت نفتی دولتی PDVSA فعالیت چاههای نفت را تعطیل کند زیرا جایی 

برای نگهداری نفت نداشت.
در حالی که تحریمهای آمریکا صادرات نفت ونزوئلا را فلج کرده است، سواپ نفت 
در برابر دیزل میان شرکت PDVSA و پالایشگاههای آسیایی و اروپایی به دلایل انسان 
دوستانه مجاز بود. دولت ترامپ در اوت اعلام کرد در حال بررسی اقدامات بیشتر برای 
قطع باقی مانده مبادلات سوخت است. ریلانس ماه گذشته ۱۲ میلیون بشکه نفت 
کانادا خرید که ممکن است به منزله فاصله گرفتن دائمی از خرید نفت ونزوئلا باشد.

دولت ترامپ که دیگر گزینه ای برای تحت فشار قرار دادن مادورو ندارد، سواپ 
دیزل را هدف گرفته است. ماه گذشته یک مقام پرنفوذ دولت ترامپ دیدار محرمانه 
ای با نماینده دولت نیکلاس مادورو در مکزیکو ســیتی داشت و تلاش کرد درباره 

کناره گیری صلح آمیز وی از قدرت مذاکره کند.
طبق آمار رهگیری نفتکش، آخرین باری که یک نفتکش در پایانه خوزه بارگیری 
کرد، ۱۶ اکتبر بود و دیگر هیچ کشتی دیگری تا پایان ماه بارگیری نخواهد داشت. تا  

سه سال پیش هر ۱۷ ساعت، یک نفتکش در این پایانه بارگیری می کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، اکنون که پالایشگاههای بزرگ اروپایی و هندی از 
بازار ونزوئلا کنار کشیده اند، شرکتهای گمنام جای آنها را گرفته اند و مجموعا ۴.۶ 
میلیون بشکه نفت بارگیری کرده اند که بسیار کمتر از ۱۷.۴ میلیون بشکه نفت 

بارگیری شده در سپتامبر بوده است.

 حواس ترامپ از اوپک پلاس پرت شد
اوپک و متحدانش در روزهای اخیر سرگرم بحث درباره افزایش تولید در ژانویه 
هستند که با توجه به ضعیف ماندن تقاضا، روی صنعت نفت آمریکا تاثیر خواهد 
گذاشت اما نزدیک بودن به زمان انتخابات، حواس ترامپ را به خود مشغول کرده است.

گروه اوپک پلاس در آوریل که بازار در واکنش به شــیوع پاندمی ویروس کرونا 
با فروپاشی تقاضا روبرو شد، با دور جدیدی از کاهش تولید موافقت کرد که معادل 
حدود ۱۰ درصد از تولید جهانی بود. این پیمان در بازگشت قیمت نفت آمریکا به 
حدود ۴۰ دلار در هر بشکه موثر بود و تا حدودی مایه آسودگی صنعت نفت شد 

که یکی از موضوعات مهم کارزار انتخاباتی ترامپ بوده است.
طبــق توافق اولیه، از ابتدای اوت محدودیت عرضه اوپک پلاس از ۹.۷ میلیون 
بشکه در روز به ۷.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل شد و قرار است از ابتدای ژانویه 

سال ۲۰۲۱ به ۵.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل شود.
اما موج دوم شــیوع ویروس کرونا دورنمای بازار نفت را تیره تر کرده و افزایش 
بیشــتر عرضه اوپک پلاس به همراه افزایش تولید نفت لیبی، تهدیدی برای روند 
احیــای قیمت نفت و تولیدکنندگانــی خواهد بود که در حال حاضر هم از بحران 

کرونا آسیب دیده اند.
نماینــدگان اوپک پلاس به »اس اند پی گلوبال پلاتس« اظهار کرده اند که به 
نظر می رسد بسیاری از وزیران این گروه پذیرش ادامه محدودیت عرضه در سطح 
فعلی را دارد. مطمئنا چنین اقدامی مورد استقبال ترامپ قرار می گیرد اما تصمیم 

نهایی هنوز گرفته نشده و همه اعضا هم مجاب نشده اند.
گروه اوپک پلاس در روزهای ۳۰ نوامبر و اول دسامبر )۱۰ و ۱۱ آذر( برای تصمیم 
گیری درباره سیاست تولید خود دیدار خواهد کرد. این دیدار تقریبا یک ماه پس از 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا برگزار می شود که طبق آخرین نظرسنجی ها، 
ترامپ از جو بایدن، رقیب دموکرات خود عقب افتاده است.اگر ترامپ در انتخابات 
پیروز شود، ممکن است مقامات اوپک پلاس به خصوص عربستان سعودی را برای 
جلوگیری از پسروی بازار نفت تحت فشار دیپلماتیک قرار دهد.شاهزاده عبدالعزیز 
بن ســلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی که به همتایانش در اوپک پلاس درباره 
وضعیت متزلزل بازار هشدار داده است، در صورت عدم بهبود چشم انداز تقاضای 
جهانی برای نفت، از لابی دولت ترامپ استقبال خواهد کرد. با این حال منابع آگاه 
اظهار کرده اند مقامات آمریکایی فعلا تماسی با شاهزاده عبدالعزیز یا محمد بارکیندو، 

دبیرکل اوپک نداشته اند.

الهام صالح 

گزارش کمیسیون صنایع در مورد بازار فولاد در مجلس قرائت شد
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس با بیــان پیشــنهادی چالش ها و 
راهکارهای توســعه و تولید پایدار زنجیره 

فولاد را قرائت کرد.
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 
پیشنهاد طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره 
فولاد با گزارش کمیسیون صنایع و معادن 

در دستور کار مجلس قرار گرفت.
در این گزارش آمده است: بررسی مصرف 
فــولاد در ایران نشــان می دهد که مصرف 
ظاهری فولاد در ســال ۱۳۹۸ در بازه ۱۵ 
تا ۱۶ میلیون تن بوده اســت این در حالی 
است که برآوردهای غیررسمی، میزان مصرف 
واقعی کشور را ۱۲ تا ۱۴ میلیون تن نشان 
می دهد. با در نظر گرفتن شاخص های کلان 
اقتصادی کشــور، تحریم ها و شیوع ویروس 
کرونا، پیش بینی می شود که در سال ۱۳۹۹ 
نیز میزان مصرف فولاد کشور همانند سال 
۱۳۹۸ خواهد بود.  بنابراین در عین تامین 
پایدار نیــاز داخلی، توجه به مقوله صادرات 
یکی از الزامات توسعه متوازن زنجیره فولاد 

در کشور است.
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن 
با اشــاره به اقداماتی که کمیسیون صنایع 
و معــادن در این بــاره انجام داده اســت، 
تشــریح کرد: هــر گونه سیاســتگذاری و 
تصمیم گیری در خصوص فولاد باید شامل 
کل زنجیره باشــد. در چهار ماهه اول سال 
۹۹ صادرات انــواع مقاطع فولادی کاهش 
قابل ملاحظه ای داشــته است. بخش عمده 
صــادرات فولادی در ســال ۹۸ به صادرات 
محصولات شــمس اختصاص یافته اســت 
که در مقایسه با محصولات نهایی از ارزش 
افزوده پایینی برخوردار هستند. از زمان راه 
اندازی بورس کالای ایران مقرر شــده است 
کشف قیمت عادلانه محصولات فولادی در 
بورس کالاصورت گیرد. اختلاف قیمت بین 
بازار آزاد و بورس، عدم شــفافیت در بخش 
عمده بــازار،  عدم پیگیری اجرای مصوبات 
مراجع تصمیم گیر و عدم برخورد با تخلفات 
صورت گرفته از جمله مسائل مطرح شده در 

بخش فولاد است.
وی در ادامه گزارش کمیســیون درباره 
اصلاح سیاســت هــای تنظیم بــازار برای 
دســتیابی به اهداف تصریح کرد:  توســعه 
صنعتی و ســرمایه گــذاری در محصولات 
زنجیره فولاد کشور،  تولید پایدار و هدایت 
سرمایه ها در زنجیره فولاد با بهره وری بیشتر،  
حذف تلاطم قیمت محصولات فولادی در 

انتهای زنجیره و ایجاد شــرایط تعادلی در 
بازار داخلی،  ایجاد برابری قیمت محصولات 
در بورس و بازار و حذف رانت ناشی از تفاوت 
قیمت ها،  تداوم و افزایش ارزآوری صادرات 
محصولات فولادی و قرارگیری محصولات 
زنجیره فولاد در اختیار تولیدکننده/مصرف 
کننده نهایی با مناسب ترین قیمت از طریق 
حذف واســطه ها  از جملــه اهداف تعریف 

شده است. 
فیروزجایــی با تاکید بر اینکه توســعه 
صنعت فولاد در دنیا یکی از شــاخص های 
مهم صنعتی بودن کشورهاســت، گفت: در 
حال حاضر چیــن بزرگ ترین تولیدکننده 
)ســهم ۵۳ درصدی( و مصرف کننده )سهم 
۵۱ درصــدی( فولاد جهان اســت و نقش 
تعیین کننــده ای در بازار فــولاد دنیا دارد. 
ایــران نیز در جایــگاه دهمین تولیدکننده 
بزرگ فولاد دنیا قرار گرفته است؛ به طوری 
که در ســال ۱۳۹۸ بیش از ۲۷ میلیون تن 
فولاد تولید کرده و براساس پیش بینی های 
انجام شده این میزان در سال ۱۳۹۹ به بیش 
از ۳۰ میلیون تن خواهد رسید. دسترسی به 
منابع عظیم گازی در ایران نیز این کشور را 
به بزرگ ترین تولیدکننده آهن اسفنجی بر 

پایه گاز در دنیا تبدیل کرده است.
وی چشــم انداز افــق ۱۴۰۴ جمهوری 
اســلامی ایران را رسیدن به ظرفیت تولید 
فولاد کشــور  به  ۵۵ میلیون تن دانست و 
گفت: از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸ تولید فولاد 
خام در ایران به طور متوسط سالیانه با رشد 
۹ درصدی همراه بوده است و با فعال شدن 

ظرفیت هــای حلقه های مختلــف زنجیره 
فولاد کشــور،   علاوه بر تامین نیاز داخلی، 
امــکان صادرات محصــولات زنجیره فولاد 
به سایر کشــورها نیز فراهم شده است. در 
ســال ۱۳۹۸ کل صادرات زنجیره فولاد از 
نظر وزنی ۲۵ میلیون تن و از نظر ارزشــی  
۹/ ۴ میلیارد دلار بوده است. زنجیره فولاد 
حدود ۱۲ درصد صادرات غیرنفتی کشور را 
به خود اختصاص داده اســت در حالی  که 
عمده صادرات سنگ آهن، کنسانتره و گندله 
بــه مقصد چین و عمده صــادرات فولاد و 
محصولات فولادی به کشورهای جنوب شرق 

آسیا، عراق و افغانستان انجام شده است.
وی دربــاره چالش هــای زنجیره فولاد 
کشــور تصریح کرد: از جملــه چالش های 
ســاختاری ایــن زنجیره می تــوان به عدم 
توازن زنجیره، ابهــام در تحقق برنامه های 
توسعه صنعت فولاد، عقب ماندگی در زمینه 
اکتشافات معدنی و چالش تامین مواد اولیه، 
فراهم نبودن زیرساخت ها )تامین آب، بنادر، 
راه آهن و...(، ســاختار معیوب تعیین قیمت 
حامل های انرژی، بهره وری پایین، عدم توجه 
به ارتقای فناوری و فقدان سامانه های آماری 
و اطلاعاتی جامع در زنجیره فولاد اشاره کرد. 
بهعنوان نمونه بر اساس ظرفیت های ایجاد 
شده در کشــور و همچنین طرح های قابل 
تحقق در سال ۱۴۰۴، زنجیره فولاد کشور 
با چالش تامین سنگ آهن، کنسانتره، گندله 
و آهن اسفنجی روبرو خواهد شد که میزان 
کسری سنگ آهن مورد نیاز زنجیره نسبت به 

سایر حلقه ها نگران کننده تر است.

فیروزجایــی ادامه داد: مهمترین چالش 
زنجیره فولاد، تنظیم بازار فولاد کشور است. 
با توجه به شرایط تحریم و نوسانات نرخ ارز در 
سال های اخیر، دولت مداخلات گسترده ای 
برای تنظیم بازار فولاد کشور انجام داده است. 
مداخله دولت برای تنظیم بازار فولاد به طور 
عمده از طریق ســتاد تنظیم بازار و صدور 
بخش نامه ها و دستورالعمل های مختلف بوده 
که مجموعه سیاست های تنظیم بازار دولت، 
منفعتی به مصرف کننــدگان نهایی کالاها 
)مردم( نرسانده است و موجب ایجاد رانت، 
فساد و رونق واسطه گری در بازار شده است.

وی سیاســت های مداخله  قیمتی دولت 
در بــازار محصولات زنجیره فولاد را موجب 
شکاف قیمتی قابل توجهی میان قیمت های 
داخلی و جهانی دانست و گفت: این مسئله 
به همراه کاهش ارزش ریال باعث شــده تا 
جذابیت صادرات افزایش یابد. رشد صادرات 
محصولات مختلف زنجیــره فولاد به همراه 
کاهــش عرضه داخلی، دولت را به ســمت 
کنترل صادرات و وضع عــوارض صادراتی 

برای مواد معدنی و فلزی سوق داد.
وی یادآور شد: قیمت گذاری محصولات 
مختلــف زنجیــره ارزش فــولاد،  الــزام 
تولیدکننــدگان عمدتــاً بــزرگ به عرضه 
ماهیانه شمش و محصولات فولادی در بورس 
کالا به میزان مشخص،  ایجاد محدودیت های 
مختلف برای صادرات واحدهایی که ســهم 
تعیین شــده توسط دولت را در بورس کالا 
عرضه نکرده اند،  ابطال معاملات بورس کالا،  
ممنوعیت صادرات توسط بازرگانان و محدود 

کردن صادرات صرفاً به تولیدکنندگان،  وضع 
عوارض صادراتی ۲۵ درصدی برای ســنگ 
آهن، کنسانتره و گندله از جمله راهکارهایی 
هستند ســخنگوی کمیسیون برای کنترل 
قیمت ها و حفظ توازن زنجیره انجام شــده 

بیان کرد.
نماینده مردم بابل در مجلس یازدهم در 
خصوص نتایج بررسیها و اقدامات کمیسیون 
صنایع و معادن در این باره اظهار  داشــت:  
هرگونه سیاســتگذاری و تصمیم گیری  در 
خصوص فولاد باید شامل کل زنجیره باشد 
تا از اتخاذ سیاستهای متناقض در کل زنجیره 
اجتناب شود. زیرا یکی از معضلات زنجیره 
فولاد در سالهای گذشته این بوده است که 
به دلیل اخذ تصمیمات مقطعی، ارزش افزوده 
موجود در زنجیره به بخشی از زنجیره )مثلًا 
فولاد سازی( سرازیر شده و باعث شده   است 
شرکت های فعال در بخش معدن و کنسانتره 
و گندله از ســرمایه گذاری در این بخش به 
سمت سرمایهگذاری در بخش فولادسازی 
هدایت شوند که این امر باعث ایجاد کمبود 
در بخشهایی از زنجیره فولاد شده است که 

این امر تعادل زنجیره را به هم زده است.
وی ادامه داد: مصرف داخلی فولاد بسیار 
کمتر از تولید کشور بوده و در مقاطع طویل 
)میلگرد و تیرآهن( حدود ۷۶ درصد تولید 
و در مقاطع تخت فــولادی )انواع ورقهای 
فولادی( حدود۸۰ درصــد تولید در داخل 
مصرف شده است و مابقی به خارج از کشور 
صادر شده است.  در مجموع ۱۷ درصد کل 
محصولات فــولادی و ۲۵درصد محصولات 
میانی)شمش و اســلب( به خارج از کشور 

صادر شده است.
فیروزجایی تاکید کــرد: در چهار ماهه 
ابتدای ســال ۱۳۹۹ صادارت انواع مقاطع 
فولادی کاهش قابل ملاحظه ای داشته است؛ 
بطوریکه مقاطع طویل فولادی ۴۰ درصد، 
مقطع تخت فولادی ۷۴ درصد ولی شمش 
تنها ۲ درصد کاهش داشته است و با توجه 
به اینکه شــمش در طول زنجیره در مرحله 
قبل از محصولات مقاطع فولادی است؛ عملًا 

خام فروشی صورت گرفته است.
در طرح توســعه و تولید پایدار زنجیره 
فولاد با رویکرد اصلاح سیاستهای تنظیم بازار 
آمده اســت:  کلیه محصولات زنجیره فولاد 
بــا رعایت مفاد بند ج ماده ۳۶ قانون احکام 
دائمی کشور مصوب سال  ۱۰/  ۱۱/ ۱۳۹۵، 
برای فروش داخلی ملزم به عرضه و فروش 
در بورس هستند. معامله محصولات فوق در 
خارج از بورس ممنوع بوده و در حکم خارج 

از شبکه میباشد.

بهره برداری از بزرگ ترین پروژه 
آبرسانی به دریاچه ارومیه بزودی

معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: کاراحداث تونل انتقال آب از 
سد کانی سیب در شهرستان پیرانشهر به دریاچه ارومیه درحال انجام 
است که با اتمام آن بزرگ ترین طرح آبرسانی به دریاچه ارومیه در 

دولت تدبیر و امید به بهره برداری خواهد رسید.
»قاسم تقی زاده خامسی« افزود:امید است ظرف امسال آبرسانی 
از سد کانی سیب به دریاچه ارومیه از طریق کانال ۳۶ کیلومتر زاب 

به پایان برسد.
وی  اضافــه کرد: این یک پروژه دو هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی 
است که کاراحداث سدآن)کانی سیب در پیرانشهر( به اتمام رسیده  
و درحال آبگیری اســت و تونل هم امید می رود بزودی تمام شود 
و این یک پروژه بسیار بزرگ برای آبرسانی به دریاچه ارومیه  است 

که افتتاح خواهدشد.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران در باره آخرین وضعیت 
بارش در سال آبی جاری)مهرماه ۱۳۹۹ تا پایان شهریور۱۴۰۰( گفت: 
براســاس آخرین آمار موجود تاکنون ورودی به سدها حدود چهار 
درصد کاهش یافته، اما بارندگی در سال آبی جاری یعنی از ابتدای 

مهر تاکنون حدود هفت درصد افزایش یافته  است.
وی  توضیح داد: براین اســاس وضعیت نسبت به سال گذشته 
به شــکل تقریب یکسان اســت و اتفاق خیلی ویژه ای رخ نداده و 
پیش بینی ها نشان می دهد پاییز خشکی درپیش است، اما زمستان 

پر آب خواهد شد.
تقی زاده خامسی افزود: پاییز که تا کنون خشک نبوده و انتظار 
میرود که پیش بینی انجام شده درست نباشد، بهرحال وزارت نیرو 
خیلی نگران منابع آبی نیست،  اما توصیه می شود که ما کشور پرآبی 

نیستیم و باید در استفاده بهینه از منابع آب تلاش شود.
معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: پارسال حوضه دریاچه ارومیه 
وضعیت از نظر بارش خوبی نداشــت که امســال وضعیت بهتری 
دارد و کماکان امســال باز درسیستان وبلوچستان بارندگی نسبت 
به سال های قبل بیشــتر است ولی در اردبیل پارسال خوب نبود، 

امسال بهتر شده است.
رییس استانی ســتاد احیای دریاچه ارومیه در آذربایجان غربی 
پانزدهم مهرماه گفت: طرح کانال انتقال آب ســد »کانی سیب« 

به دریاچه ارومیه از ۹۳ درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار است.
فرهاد سرخوش افزود: پیشرفت فیزیکی خود سد کانی سیب به 
تنهایی ۹۸ درصد است و تاکنون پنج هزار میلیارد ریال برای سد و 

تملک اراضی اطراف آن هزینه شده  است.
وی گفت: پنج هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار کل این طرح در 
ســالجاری است که تاکنون چهار میلیارد و ۹۰۰ میلیون ریال آن 
تخصیص یافته است.رییس استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه در 
آذربایجان غربی افزود: هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای اتمام 
کانال آب بین بند »بادین اباد« تا ســد »کانی سیب« که طول آن 
۴.۶ کیلومتر است مورد نیاز است.سرخوش گفت: کانال دیگری نیز 
وجود دارد که شروع آن از خروجی تونل به سمت »گدارچای« به 
طول ۱۱.۵ کیلومتر اســت که وطیفه انتقال آب به سمت رودخانه 

»گدار« و دریاچه ارومیه را به صورت روباز برعهده دارد.
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 عرضه روزانه بیش از ۳۰ تن سبزیجات از مزارع کشاورزی خاش 
به بازار

مدیر جهاد کشاورزی شهرســتان خاش سیستان وبلو چستان گفت: تقریبا 
روزانه بیش از ۳۰تن سبزیجات برگی خوش بو از خاش برای مصرف تازه خوری 

به بازار زاهدان وشهرستان های همجوار حمل می شود.
شیرزاد کمالی افزود: شرایط مطلوب اقلیمی شهرستان خاش سبب شده تااین 
شهرستان بعنوان کانون تولید سبزیجات برگی در استان سیستان وبلوچستان باشد.

وی عمده سبزیجات برگی تولیدی شهرستان را تره، جعفری، گشنیز، اسفناج، 
ریحان، شــاهی، شنبلیله و نعناع عنوان کرد وافزود: بیشترین این سبزیجات در 

دهستان اسماعیل آباد و پشتکوه خاش بصورت ارگانیک کشت می گردد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خاش گفت: حدود ۱۳۰۰ نفر در امر کاشت، 

داشت و برداشت سبزیجات برگی در این منطقه مشغول فعالیت می باشند.
وی بیان کرد: امسال کشــاورزان خاشی ۸۰۰هکتار از زمین های کشاورزی 

خودرا به کشت سبزیجات برگی اختصاص داده اند.

 دلیل افزایش قیمت گوشت، عدم تعیین نرخ دام زنده است
مدیرعامل کشتارگاه صنعتی شهرداری تبریز گفت: دلیل افزایش قیمت گوشت 
قرمز در این کلانشــهر مربوط به عدم تعیین قیمت دام زنده از ســوی نهادهای 

مرجع و کاهش توزیع نهاده های دامی است.
کریم قدرتی اظهار کرد: متاسفانه طی روزهای اخیر و به دنبال افزایش قیمت 
سایر اقلام مصرفی و مورد نیاز مردم، قیمت گوشت قرمز نیز در آذربایجان شرقی 
و به خصوص تبریز افزایش یافت که در تلاش هستیم با رایزنی و تشکیل جلسات 

فوری با ستاد تنظیم بازار و نیز صنوف مربوطه مانع از افزایش قیمت ها شویم.
وی اظهار کرد: به دلیل حساسیت موضوع گوشت و جلوگیری از تضییع حق 
شهروندان و مصرف کنندگان ســازمان دولتی کشتارگاه تبریز توانسته است با  
مدیریت شــرایط موجود  چرخه کشــتار را کماکان حفظ کرده و تولید گوشت 

ادامه دهد.
وی، علت اصلی دیگر کمبود گوشــت را افزایش سرسام آور نهاده های دامی 
دانست و افزود: کاهش توزیع نهاده های دامی از طرف سازمان جهاد کشاورزی و 
همچنین سودجویی برخی دلالان موجب بی سرو سامانی در بازار شده است، به 
همین دلیل قیمت نهاده های دامی افزایش قابل توجهی کرده و موجب افزایش 
قیمت دام شده است. مدیرعامل کشتارگاه تبریز اضافه کرد: به همین جهت نیز  
در برخی کشــتارگاه های خصوصی تعداد کشتار به مقدار قابل توجهی کاهش 

یافته است.
وی اضافه کرد: انتظاری که از جهاد کشــاورزی داریم این اســت که توزیع 
نهاده های دامی را افزایش داده و همچنین به موقع قیمت کارشناسی دام زنده را 
برآورد کرده و اعلام کند تا مسئولان ذیربط بر اساس قیمت دام تسبت به قیمت 

گذاری گوشت اقدام کنند.
وی خاطرنشــان کرد: طی هفته های اخیر کشتارگاه صنعتی شهرداری تبریز 
به عنوان بزرگترین و مجهزترین کشتارگاه آذربایجان شرقی و شمال غرب کشور 
بارها خواســتار تعیین نرخ دام زنده سبک و سنگین از سوی مراجع ذی صلاح 

شده که متاسفانه تاکنون در این خصوص اقدامی انجام نشده است. 
قدرتی با بیان این که توزیع گوشــت قرمز در تبریز و کشتار روزانه دام سبک 
و ســنگین در این مجموعه طبق روال روزها و ماه های قبل همچنان ادامه دارد، 
یادآور شــد: در این زمینه علاوه بر نهادهای نظارتی، نیروهای بازرسی کشتارگاه 

صنعتی تبریز بر نحوه توزیع گوشت قرمز در سطح شهر نظارت کامل دارند.
وی با تاکید بر این که گران فروشی گوشت قرمز باید توسط نهادهای مسئول 
پیگیری و با آن برخورد شود، از برگزاری نشست مشترک بین کشتارگاه صنعتی، 
سازمان صمت و اتحادیه قصابان تبریز جهت بررسی ابعاد مختلف گران تر شدن 

قیمت گوشت قرمز خبر داد.
وی، از مراجع قضایی درخواســت کرد که اجازه سودجویی به برخی افراد در 
بازار نهاده های دامی ندهند تا فرصت طلبان نتوانند در بیشتر از این اوضاع بازار 
را آشــفته سازند.قدرتی بیان کرد: بعد از قمیت گذاری دام زنده از طریق جهاد 
کشاورزی، قیمت مصوب گوشت از طریق اتحادیه قصابان به کمیته فنی تنظیم 
بازار پیشــنهاد می شــود و پس از بررسی در کمیته تنظیم بازار قیمت نهایی به 
تصویب رســیده و به تمامی قصابان و فروشندگان گوشت اعلام می شود.به نقل 
از روابط عمومی شــهرداری تبریز، روزانه افزون بر ۶۰۰ راس گوسفند و گاو در 

کشتارگاه صنعتی شهرداری تبریز ذبح شرعی می شود.
این کشتارگاه با برخورداری از ۱۱ اسطبل مجزا برای نگهداری گاو و گوسفند، 
میدان دام روباز با ظرفیت دو هزار و ۵۰۰ راس دام و انبار علوفه از نظر حجم کشتار 

و ظرفیت و سیستم صنعتی سومین کشتارگاه بزرگ کشور است.

 دلگان الگوی موفق اجرای سامانه های نوین آبیاری در سیستان 
و بلوچستان است

فرماندار دلگان سیســتان و بلوچستان گفت: سرمایه گذاری بیش از ۱۳۰۰ 
میلیارد ریالی دولت از طریق اجرای ۱۳ هزار هکتار آبیاری نوین در این شهرستان 
طی ســالهای اخیر، منجر به افزایش حداقل ۳۰ درصدی محصول، کاهش ۳۰ 
درصدی مصرف کود و سم و کاهش حداقل ۲۵ درصدی انرژی و برگشت سریعتر 
سرمایه در بخش کشاورزی شده است که از این منظر دلگان الگوی موفق اجرای 

سامانه های نوین آبیاری در سیستان و بلوچستان است.
مجتبی شجاعی در گفت و گو با ایسنا افزود: در سالیکه به فرموده مقام معظم 
رهبری سال جهش تولید نامگذاری شده است، اجرای این طرح ها باعث افزایش 
تولید به میزان حداقل ۴۰ درصد خواهد شد و نیز سبب افزایش راندمان آبیاری 

به بیش از ۹۰ درصد را به دنبال دارد.
وی بیان کرد: تحقق این  مهم مســتلزم همراهــی وزارت نیرو، تداوم همت 
کشــاورزان و تخصیص به موقع اعتبارات اســت که در حال حاضر طبق دستور 
العمل و بخش نامه با توجه به نوع و شــیوه سیســتم آبیاری و نوع اراضی بین ۸ 
تا ۱۳ میلیون تومان کمک بلاعوض از ســوی دولت به ازای هر هکتار پرداخت 
شده است.شجاعی ادامه داد: خشکسالی های چند سال گذشته و کاهش سطح 
آبهای زیرزمینی و به دنبال آن کاهش منابع آبی اســتان بالاخص در حاشــیه 
تالاب جازموریان، باعث شده تا کشاورزان و مسئولان این بخش توجه به تغییر 
الگوهای کشت از پر آب به کم آب و همچنین تغییر روش های آبیاری از روش 
های سنتی چون غرق آبی به روش های آبیاری تحت فشار را در دستور کار خود 
قرار دهند که شهرســتان دلگان با اینکه ۶ درصد مساحت کل استان را به خود 
اختصاص داده اما حدود ۳۵درصد مســاحت اراضی دارای سیستم آبیاری نوین 
کل استان را دارا می باشد که با اجرای حدود ۱۳ هزارهکتار آبیاری نوین از سطح 
۲۸ هزارهکتار کل اراضی شهرستان، ضمن اجرای آبیاری نوین در ۴۰ درصد کل 
اراضی شهرســتان، به عنوان پیشتاز در آبیاری های نوین مطرح هست. فرماندار 
دلگان اظهارکرد: با اجرای برنامه های مدیریت منابع آبی در دلگان، سال زراعی 
گذشته ۲۴۰ هزار تن صیفی جات، ۳۵ هزار تن خرما، ۱۸ هزارتن گندم، ۱۳هزار 
تن گیاهان دارویی اعم از چای ترش و حنا و غیره تولید گردیده است. وی بیان 
کرد: برای جبران کم  آبی و کاهش اتلاف آب در بخش کشــاورزی که بزرگترین 
و مهم ترین مصرف  کننده آب است، تغییر الگوی کشت، بهبود راندمان آبیاری و 
فزایش بهره وری امری ضروری است.شجاعی افزود: اجرای طرح های انتقال آب 
با لوله در اراضی، ایجاد کانال های آبیاری عمومی، پوشش انهار سنتی، طرحهای 
آبخیزداری و آبخوان داری، طرحهلی هلالی آبگیر، از دیگر طرح های اجرا شده 
برای کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی و اصلاح اراضی در کنار سامانه های 

تحت فشار دلگان بوده است .

ممنوعیت دوساله صید ترال فانوس ماهیان
معــاون وزیر جهادکشــاورزی و رییس 
ســازمان شــیلات ایران از توافق کارگروه 
علمی و فنی تشــکیل شــده، بــه منظور 
ممنوعیت دوساله صید ترال فانوس ماهیان 
با هدف برنامه آیش و پایش ذخایر این گونه 

در سواحل جنوب کشور خبر داد.
بــه گــزارش وزارت جهادکشــاورزی، 
»نبــی الله خون میرزایی« درباره ممنوعیت 
صیــد ترال، افــزود: این اقــدام به منظور 
مطالعــه و ارزیابی بــر روی ذخایر آبزیان 
و تصمیم گیری بر اســاس مطالعات آینده 
در راســتای بهره برداری پایــدار و بهینه 

فانوس ماهیان انجام می شود.
وی اظهارداشت: با توجه به دغدغه های 
ایجاد شده در مردم، مسوولان، سمن های 
محیط زیستی و جامعه صیادی درخصوص 
به ویژه آســیب های  فانوس ماهیان  صیــد 
زیســت محیطی آن، همچنیــن اطلاعات 
نادرستی که موجب تشویش اذهان عمومی 
شــد، بررسی موضوع در دســتور کار قرار 

گرفت.
معــاون وزیــر جهادکشــاورزی گفت: 
محیط زیســت مجلس شورای  فراکسیون 
اســلامی در دوره جدید هم با حساسیت 
بالا به این موضوع پرداخت، طی جلســات 
بســیاری که با این فراکسیون داشتیم در 
نهایت مقرر شد یک کارگروه فنی و علمی 
این موضوع را بررســی کرده و در قبال آن 

تصمیم گیری کند.
خون میرزایی با اشاره به اعضای کارگروه 
علمــی و فنی تشــکیل شــده در زمینه 
فانوس ماهیان، خاطرنشان کرد: اعضای این 
کارگروه را رییس فراکسیون محیط زیست 
مجلس شــورای اســلامی، یکی از اعضای 
هیات علمی پژوهشــکده زیســت محیطی 
دانشــگاه شهید بهشتی و همچنین رییس 
موسســه تحقیقات علوم شــیلاتی کشور 
تشکیل می دهند و سازمان شیلات ایران نیز 

به عنوان مجری به این کارگروه دعوت شد.
وی تاکیدکرد: مقرر شــده طرح پایش 
ذخایر فانوس ماهیان از آذر ۹۹ شروع  شود 
که در این مطالعات با آسیب شناسی صید 
فانوس ماهیــان، تحقیقات به روز شــده ای 
را اســتحصال کنند تا مطالعات در جهت 
بازنگری فعالیت ناوگان به کار بسته شوند.

وی ادامــه داد: ایــن بازنگری شــامل 
تجهیــزات و ناوگان، تعــداد ناوگان، روش 
صیــد، تجهیزات مورد نیــاز صید و برنامه 

صیــد خواهد بود که امیــد می رود پس از 
انجام این تحقیقات، یک برنامه جامع برای 
بازنگری صید فانوس ماهیان به دست آید.

معــاون وزیر جهاد کشــاورزی با تاکید 
بــر عدم صید ترال فانوس ماهیان در خلیج 
فارس، اظهارداشــت: صید فانوس ماهیان، 
صید ترال میانی در اعماق ۲۰۰ متر و فاصله 
بیش از ۱۲ مایل از ساحل است که فقط در 
دریای عمان و در محدوده صیدگاهی مقابل 

بندر جاسک انجام می شد.

خون میرزایی افزود: تشکیل کارگروه و 
جلسات مرتبط با مخاطرات زیست محیطی 
صید ترال فانوس ماهیان از چندین ماه پیش 
شروع شده بود که در این چند روز به نتیجه 

رسیده است.
وی همچنیــن به ایجــاد برخی موانع 
برای کشتی تحقیقاتی شیلات اشاره و ابراز 
محیط زیست  فراکســیون  کرد:  امیدواری 
مجلس شورای اسلامی به موسسه تحقیقاتی 
شیلات در راســتای رفع موانع دریانوردی 
کشتی تحقیقاتی این سازمان کمک کند و 
با تامین اعتباری لازم برای تهیه تجهیزات 
لازم این کشــتی، برنامــه مطالعات پایش 
ذخایر اجرا و همزمان با این مطالعات، صید 

فانوس ماهیان متوقف شود.
فانوس ماهیــان از گونه هــای میان زی 
دریای عمان محسوب می شوند. بیشترین 
کاربــرد فانوس ماهیــان اکنــون در قالب 
پــودر ماهی بــرای مصــارف دام و طیور 
اســت و تلاش شده با واردسازی این گونه 
ماهی در ســبد مصرف انســانی در قالب 
 چیپــس و پروتئین خشــک یــا در قالب 
محصولات خمیری و صنعتی، ارزش افزوده 

آنها افزایش یابد.
سال گذشته مجوز صید ۱۶ فروند کشتی 
و شناور صیادی غیرایرانی به دلیل تخلف از 
ضوابط صید فانوس ماهیان لغو و ابطال شد.

طبق ضوابط سازمان شیلات ایران، بیش 
از ۵۰ درصد سهام کشتی ترال باید دارای 

مالکیت ایرانی باشد.

افسانه عباس زاده 

فاصله قیمت گوشت از تولید تا مصرف بسیار زیاد است

۷۸ درصد برنامه تولید بذر گندم محقق شد
معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال گفت: ۳۸۰ هزار تن 
بذر گندم در سال زراعی ۹۹-۹۸ تولید شده که تحقق ۷۸ درصدی هدف 
برنامه را نشان می دهد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، » صمد مبصر« 
افزود: گزارش های کشت گندم از استان ها حاکی از آن است که بذرهای 
انباری در ســنوات گذشته و بذرهای تولیدی سال ۹۹-۹۸ جذب شده اند 

و یا در مناطق گرمسیر برنامه جذب آنها در حال اجراست.
وی بــا بیان این که بذرهایی که در اختیار کشــاورزان قرار می گیرد، 
ضدعفونی شده و از سوی موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال گواهی 
دارد، گفت:  سال زراعی ۹۷-۹۶ حدود ۶۰ تا ۷۰ هزار تن بذر گندم انباری 
وجود داشت که این مقدار در سال زراعی ۹۸-۹۷ به ۱۳۰ هزار تن رسید.

معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال اضافه کرد: امسال برای 
بذر گواهی شده  گندم تقاضای خوبی از سوی کشاورزان وجود دارد بگونه 
ای که چنانچه بذر بیشتری داشته باشیم، امکان جذب و کشت آن وجود 
دارد.مبصر، از شرایط خوب کشت بذر هیبرید ذرت برای امسال خبر داد و 
گفت: واقعیت اینکه در سال ۹۹ در سطح ۶ هزار هکتار بذر هیبرید ذرت 
کشــت شد و اکنون برداشت از مزارع در حال انجام است.معاون کنترل و 
گواهی بذر موسســه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال پیش بینی کرد : 
نزدیک به ۱۵ هزار تن بذر هیبرید ذرت از ارقام مختلف تولید و در کیسه 
های بسته بندی شده، آماده توزیع شود.وی کیفیت مزارع و بذرهای هیبرید 

ذرت برداشــت شــده را خوب ارزیابی کرد و گفت: بذرهای برداشت شده 
از نظر آلوده نبودن به بیماری و به لحاظ قوه نامیه وضعیت خوبی دارند.

مبصر ایراز امیدواری کرد: بذرهای تولید داخل در ســال زراعی جاری 
موجب شــود تا کشت ذرت بر اساس برنامه ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی 
پیش برود.وی در عین حال افزایش قیمت ارز و خروج بذر از گروه کالاهای 
گــروه یک و تخصیص نیافتن ارز ترجیحی بــه این نهاده را فرصتی برای 
تولیدکنندگان بذر داخل دانســت و گفت: اکنون قیمت بذرهای وارداتی 
حداقل ۴ تا ۵ برابر شــده و تولیدکنندگان داخل با کشــت بذر علاوه بر 
تامیــن نیاز داخل می توانند به صادرات امیدوار باشــند.معاون موسســه 
تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال درباره زیرساخت های صادرات بذر در 
کشــور اضافه کرد: صادرات بذر نیاز به سه تا چهار سال برنامه ریزی دارد 
به طوری که ارقام ایرانی باید در کشــورهای مقصد کشت و ارزیابی شود 
و اگر عملکرد خوبی در کشــور مقصد داشت، ثبت و تجاری سازی شده و 
سپس صادر شــود.وی در همین حال اضافه کرد: موسسه تحقیقات ثبت 
و گواهی بذر و نهال از چند ســال پیش اقدام به فراهم کردن زیرســاخت 
های صادرات بذر کرده و اکنون ایران در ۶ برنامه ســازمان همکاری های 
اقتصادی و توسعه OECD  عضو است.مبصر افزود: عضویت ایران در برنامه 
های OECD موجب شــده، گواهی بذر صادرشده توسط ایران در ۶۲ کشور 
عضو این ســازمان مورد پذیرش باشد.وی گفت: اقداماتی نیز برای دریافت 

اعتبارنامه آزمایشگاه موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال از انجمن 
بین المللی تجزیه بذر موســوم به ISTA انجام شده و در ، تلاش ها در این 

زمینه با وجود شرایط سخت کرونا و تحریم ها ادامه دارد.
مبصر، نسبت به دریافت اعتبارنامه برای آزمایشگاه این موسسه تحقیقاتی 
تا قبل از پایان سال ۹۹ ابراز امیدواری کرد و گفت: با تحقق این امر، خبر 

خوبی برای بخش کشاورزی و صنعت بذر کشور خواهیم داشت.
کاظم خاوازی وزیر جهاد کشاورزی، پیش از این به عنوان رئیس سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی این وزارتخانه  گفته بود: تلاش محققان 
منجر شــد تا ایران در تولید بذر غلات از جمله گندم نان خودکفا شــود و 
ضریــب نفوذ ارقام در گندم آبی ۴۷ درصد اســت.وی افزود: اکنون گندم 
آبی با ۳۴ رقم محصول در ســبد تحقیقات کشــور به عنوان متنوع ترین 
محســوب می شــود و ضریب نفوذ ارقام در گندم آبی ۴۷ درصد است.به 
گفته خاوازی، بالغ بر ۵۳ درصد کشاورزان از گندم آبی استفاده نمی کنند 
و این بدان معناســت که کشاورزان  از ارقام غیررسمی درباره گندم کمتر 
اســتفاده می کنند.وی تصریح کرد: ضروری است تا برنامه مستمر و جدی 
در سیاســت گذاری آموزش و ترویج داشــته باشیم و با اقدام های صورت 
گرفته در گیاه کلزا بذر غیررسمی نداریم، اما در ذرت ۳۰  درصد بذر غیر 
رســمی وجود دارد و برای برخی مناطق کشور استفاده از بذرهای هیبرید 

کلزا و سبزی و صیفی را نیاز داریم.

رئیس کانون انجمن صنفی گاوداران ایران با بیان 
این که فاصله بین قیمت تولید تا مصرف گوشــت در 
کشــور بسیار زیاد اســت، گفت: می توانیم گوشت را 
به قیمت ۱۰۰و یا ۱۱۰ هزارتومان به دســت مصرف 

کننده برسانیم.
احمد مقدســی در برنامه گفت وگوی شبکه خبر 
افزود: گاوداران می توانند ۱۰۰ درصد گوشــت مورد 
نیاز کشور را تامین کنند و صادرات هم داشته باشیم.

وی تاکید کرد: حتی با دلار آزاد هم اگر گوشــت 
تولید کنیم مصرف کنندگان نباید گوشت دام سنگین 
را بیشــتر از ۱۱۶ هزار تومان بخرند و اگر بیشتر می 
خرند، دارند گران می خرند و ما از این موضوع بسیار 

ناراحت هستیم.
مقدســی با اشــاره بــه همکاری خــوب دولت و 
تولیدکنندگان گفت: ستاد تنظیم بازار اجازه دهد که 
شرکت پشتیبانی امور دام هم برای مصرف عمومی و 
هم برای ذخایر استراتژیک، خرید مستمر از ما داشته 
باشد، همین الان هم ما اعلام می کنیم که برای عرضه 
مستقیم به مصرف کننده آمادگی داریم، چون در این 
شــرایط هم تولید کننده متضرر می شود هم مصرف 
کنندگان متضرر می شوند.رئیس کانون انجمن صنفی 

گاوداران ایران اظهارداشت: الان دیگر دولت نمی تواند 
گوشت یخی وارد کند چون کیلویی ۱۳۰ هزار تومان 

برای خودشان تمام می شود.
مقدســی درباره قیمت دام ســنگین و گوشت آن 
گفت: قیمت میانگین دام سنگین ۳۸ هزار تومان است 
و اگر گاو کشتار شود باید به قیمت ۹۹ هزار تومان به 

دست مصرف کننده برسد.
عباس قبادی معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت 

در این گفتگو با بیان این که گوشــت شــرایط خاص 
خودش را دارد، گفت: قیمتی که ایشان گفتند)آقای 
مقدسی( قیمت تمام شــده برای دامدار است و الان 
قیمت گوشت بسته به کیفیتش بین ۱۲۰ تا ۱۴۰ هزار 
تومان اســت.قبادی درباره علت عدم عرضه مستقیم 
گوشت در میادین میوه و تره بار اظهار بی اطلاعی کرد 
و گفت: این مصوبه ستاد تنظیم بازار بوده و نمی دانم 
چرا انجام نشــده و آخرین خبری که من دارم این که 

از ناحیه تولید گوشت این موضوع استقبال نشده است.
او همچنیــن گفت: این آمادگی وجود دارد مصوبه 
ستاد تنظیم بازار را تکرار و تاکید کنیم و از شنبه هفته 
آینــده همکاران در تولید با اختصاص فضا با اجاره یا 
بدون اجاره در میادین میوه و تره بار در اختیارشــان 

قرار بگیرد و گوشت را مستقیم عرضه کنند.
افشین صدر دادرس، مدیر عامل اتحادیه دام سبک 
کشــور نیز با رد سخنان آقای قبادی درباره استقبال 
نکردن تولیدکنندگان از عرضه مستقیم گوشت، گفت: 
۱۵ اتحادیــه مرکزی تولید کنند دام و طیور و آبزیان 
کشور، درخواســتی را در این باره ارسال کردند، ولی 
هیچ پاسخی دریافت نکرده اند.دادرس افزود: قیمت دام 
زنده در تهران بین ۵۰ تا ۵۵ هزارتومان است و میانگین 
کشوری ۵۱ هزار تومان و قیمت گوشت در کشتارگاه ها 
۱۱۰ تا ۱۲۰هزار تومان تمام می شود و باید قاعدتا با 
۱۰ درصد سود خرده فروشی به مصرف کننده عرضه 
شود.محمد علی اسفنانی مدیرکل تعزیرات حکومتی 
اســتان تهران هم درباره جریمه گرانفروشــان گفت: 
به محض این که متوجه تخلف قیمت شــویم چه در 
 خرده فروشی ها چه در عمده فرشی ها ورود و برخورد

 می کنیم.

سود را دلال و واسطه می برد 
مالیات را کشاورز پرداخت کند؟

رئیس نظام صنفی کشــاورزی با بیــان اینکه حذف معافیت 
مالیاتی کشــاورزان به معنای تشدید فشارها بر این بخش است، 
گفت:دلال ها که ســود اصلی را می برنــد، ازتیررس ممیزی های 

مالیاتی هم در امان خواهند بود.
محمدشفیع ملک زاده در واکنش به برنامه دولت برای حذف 
معافیت مالیاتی بخش کشــاورزی، گفت: در روزهای اخیر مطلع 
شــدیم که دولت در راســتای اصلاح قانون مالیات های مستقیم، 
تصویب کرده معافیت مالیاتی بخش کشاورزی، که از دستاوردها و 
سیاست های راهبردی انقلاب اسلامی در جهت توسعه فعالیت های 
کشاورزی بوده، حذف شود که البته این باید به مجلس هم برود 

و مجلس هم نظر بدهد.
وی اضافه کرد: این در حالی است که دلیل اصلی معافیت بخش 
کشــاورزی از پرداخت مالیات بر درآمد، اولاً نقش حیاتی آن در 
تولیــد غذای مردم جامعه و درثانی اهمیت بی بدیل فعالیت های 

این بخش در حفظ و استمرار استقلال کشور است.
ملک زاده افزود: ما با فرآیند اصلاح نظام مالیاتی مخالف نیسیتم 
اما در شرایطی که بخش کشاورزی بیشترین تأثیر مثبت را بر رشد 
اقتصادی کشور داشته و می تواند به بهبود اقتصاد کشور کمک کند، 
نباید تا ایجاد تغییرات و تحولات اساسی در بخش کشاورزی، حذف 

معافیت مالیاتی این بخش را در دستور کار قرار داد.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1399/08/06

شماره : 936
 ریتا سابوو رئیس AVC شد

در جریان مجمع عمومی فدراســیون والیبال آســیا، ریتا سابوو به عنوان 
رئیس AVC انتخاب شد.۵ آبان ۱۳۹۹ در جریان یست و سومین مجمع عمومی 
فدراسیون والیبال آسیا )AVC(، خانم ریتا سابوو ۷۲ ساله از کشور اندونزی به 

عنوان رئیس جدید AVC انتخاب شد.
سابوو ۷۲ ساله در حالی به عنوان رئیس فدراسیون والیبال آسیا انتخاب شد 
که تنها کاندیدا و نامزد این سمت بود. سابوو از سال ۲۰۱۵ به عنوان معاون 

اجرایی AVC مشــغول بوده و اکنون هشتمین رئیس AVC به شمار می رود.
او پس از انتخابش گفت: می خواهم از صمیم قلبم تشــکر کنم. برای من 
آســان نیست و اعتماد شــما باعث اعتماد به نفسم می شود. والیبال زندگی 

من اســت . همچنان با وفاداری به والیبال خدمت خواهم کرد.

 خداحافظی پوگبا از تیم ملی فرانسه به خاطر اهانت به پیامبر
بعضی از سایت های عربی از خداحافظی ستاره فرانسوی منچستر یونایتد 
از تیم ملی فوتبال فرانسه به خاطر اهانت به پیامبر گرامی اسلام )ص( سخن 
به میان آوردند که این باعث شد تا روزنامه سان واکنش نشان داد.به گزارش 
المصری الیوم، در چند ساعت اخیر شبکه های اجتماعی و بعضی از سایت ها 
و روزنامه هــای عربی مثل اســپورت عربی از خداحافظی پل پوگبا، ســتاره 
فرانســوی منچستریونایتد از بازی های ملی به خاطر توهین به پیامبر گرامی 
اسلام سخن به میان آوردند.اسپورت عربی نوشت: پوگبا موضع گیری امانوئل 
مکرون و دولت او را درباره معلمی که به خاطر توهین به پیامبر به قتل رسید 
توهین به دین اسلام می داند و به همین خاطر تصمیم گرفت که از بازی های 
ملی خداحافظی کند.روزنامه ســان انگلیس این خبر را منتشــر و تاکید کرد 
 که هنوز نه پوگبا و نه تیم ملی فوتبال فرانســه هیچ واکنشــی در این زمینه 

نداشته است.
ســایت المصــری الیــوم در پایان نوشــت: هیچ ســایت اروپایــی و یا 
 فرانســوی معتبــر هم هیچ واکنشــی از پوگبا و یا اظهار نظــری از نزدیکان

 این بازیکن منتشــر نکرده اســت و این احتمال که خبر غیر واقعی باشــد 
زیاد است.

 نگران بازی با بارسلونا نیستم
ســرمربی یوونتوس پس از تســاوی مقابل ورونا اعلام کــرد نگران دیدار 

چهارشنبه شب برابر بارسلونا نیست.
به گزارش اسپورتس مکس، یوونتوس یکشنبه شب در سری آ ایتالیا برابر 
ورونا با تساوی یک بر یک متوقف شد. این اتفاق در آستانه دیدار با بارسلونا در 
هفتــه دوم لیگ قهرمانان اروپا رخ داد. آندره آ پیرلو در این رابطه اظهار کرد: 
نگران دیدار بارسلونا نیستم چون این دو بازی کاملا فرق می کنند. همانطور 
که قبلا گفتم آتالانتا مانند ورونا نســبت به بارســلونا نحوه بازی شان کاملا 
متفاوت است. سرمربی یوونتوس افزود: باید تلاش کنید و کارهای مشخصی 
را انجام دهید که ما در طول بازی سعی کردیم این کار را کنیم. ما در حال 
ســاختن تیم هستیم به همین خاطر چیزی من را نگران نمی کند. سرمربی 
ایتالیایی در پایان گفت: متاسفانه در این راه امتیاز هایی را از دست داده ایم 
 اما در مسیر درستی قرار داریم و بر اساس پروژه بلند مدت خود کار می کنیم.

 تنها پنج هفته از مســابقات گذشته است و برای نگاه به آینده تنها باید دید 
مثبت داشت.

 خبر بد برای بارسلونا
بارســلونا چند هفته نمی تواند از فیلیپ کوتینیو در میادین بهره ببرد.

به گزارش آس، یک روز پس از شکســت ۳ بر یک بارســلونا مقابل رئال 
مادرید، آســیب دیدگی فیلیپ کوتینیو تایید شد. تست های پزشکی نشان 
داد که هافبک برزیلی دچار پارگی عضلانی از پای چپ شــده اســت. مطابق 
معمول باشــگاه کاتالانی مدت دوران نقاهت این بازیکن را اعلام نکرد اما بر 
اساس منابع آگاه سایت آس، در پیش بینی اولیه کوتینیو سه هفته از میادین 

دور خواهد بود. 
اگر این اتفاق بیفتد بازیکن بارسلونا حداقل چهار بازی را از دست خواهد 
داد. او نمــی توانــد برابر یوونتوس، آلاوس، دیناموکیــف و رئال بتیس بازی 
کنــد. پس از دیدار آخر فیفا دی اســت و کوتینیو در این مدت کاملا بهبود 
خواهــد یافــت. او می تواند برای دیــدار با اتلتیکومادرید در بیســت و یکم 

نوامبر آماده باشد. 
هافبک برزیلی شــروع خوبی در فصل جدید داشــت و یکی از مهره های 
کلیدی در بازی تهاجمی تیمش محســوب می شــد. اکنون رونالد کومان دو 
بازیکــن مهم خود را در دیدار حســاس مقابل یوونتــوس در اختیار نخواهد 
داشــت. جرارد پیکه هم به دلیل محرومیت نمی تواند بارسا را در این دیدار 
همراهی کند. مدافع اسپانیایی در بازی نخست آبی اناری ها در لیگ قهرمانان 

اروپا اخراج شد.

 تهدید دوباره گرد مولر
مهاجم بایرن مونیخ با رکورد خیره کننده ای که در فصل جاری بوندسلیگا 
داشته است بازهم تهدیدی جدی برای شکستن رکورد اسطوره بایرن و ژرمن 

ها به شمار می آید.
به گزارش اسپورت، روبرت لواندوفسکی در فصل جاری بوندسلیگا شروعی 

توفانی داشته است.
لواندوفســکی در ۵ بازی که برای بایرن مونیخ در فصل جاری انجام داده 
موفق شده است که ۱۰ گل به ثمر رساند تا با اقتدار در صدر جدول بهترین 
گلزنان قرار گیرد.مهاجم بایرن مانند فصل قبل نه تنها شــانس نخست آقای 
گلی اســت بلکه این شانس را دارد که رکورد بیشترین گل زده در یک فصل 

که متعلق به گرد مولر بمب افکن ژرمن ها اســت را بشکند.
گــرد مولــر بــا زدن ۴۰ گل رکــورد دار بیشــترین گل زده در یــک 
قبــل  فصــل  ندوفســکی  ا لو است. بوندســلیگا  یــخ  ر تا در  فصــل 
بشــکند را  مولــر  گــرد  رکــورد  کــه  داشــت  را  شــانس  ایــن   هــم 

  اما در نهایت  توانست ۳۴ گل به ثمر رساند.زدن ۱۰ گل در ۵ بازی نشان می دهد که 
ستاره لهستانی بایرن مونیخ در فصل جاری هم تهدیدی جدی برای شکستن 

رکورد بمب افکن ژرمن ها به شــمار می آید.
البته مولر در ۳۸ بازی توانســت که ۴۰ به ثمر رســاند چرا که در زمان او 
رقابت های بوندســلیگا با حضور ۲۰ تیم برگزار می شــد و اکنون بازی ها با 

حضور ۱۸ تیم برگزار می شود.

 پیام کاپیتان لیون در حمایت از فان دایک
ستاره هلندی لیون بعد از گلزنی در دیدار برابر موناکو شادی گل خود را 

بــه مدافع لیورپول تقدیم کرد و به حمایت از او پرداخت.
به گزارش اکیپ، لیون در هفته هشتم رقابت های لیگ فرانسه برابر موناکو 

به میدان رفت و توانســت با نتیجه ۴ بر یک این تیم را از پیش رو بردارد.
گل نخســت لیون را ممفیس دپای کاپیتان هلندی این تیم در دقیقه ۱۲ 
به ثمر رســاند.دپای بعد از گلزنی روی پیراهن خود این جمله را در حمایت 
از فان دایک نوشت: برادرم قوی باش.فان دایک در دیدار برابر اورتون بعد از 
برخورد شدید پیکفورد سنگربان اورتون رباط صلیبی پاره کرد و تا ۶ ماه دیگر 
نمی تواند تیمش را  همراهی کند. او از بازیکنان کلیدی و تاثیر گذار لیورپول 
بود که سهم بسزایی در قهرمانی این تیم در لیگ جزیره در فصل قبل داشت.

پرسپولیس برای عرضه در بورس پیش قدم می شود

۲ هفته کشور را تعطیل کنید
سرمربی گل گهر ســیرجان می گوید بعضی مدیران 
فوتبال جایگاهی در این رشته ورزشی نداشته اند و خود را 

وارد این ورزش کرده اند.
امیر قلعه نویی، سرمربی گل گهر در گفت وگویی رادیویی، 
درباره شیوع ویروس کرونا گفت: من خواهشم از دولتمردان 
این است که یک فکر اساسی کنند. شرایط بسیار سختی 
است و اگر صلاح می دانند مملکت را تعطیل کنند. البته 
خود مردم هم باید رعایت کنند. متاسفانه برخی از ماسک 
استفاده نمی کنند. باید یک فکر اساسی شود. این طوری من 

فکر می کنم مدت ها درگیر این ویروس باشیم.
او درباره شرایط تیم گل گهر گفت: باید از مجید جلالی 
نهایت تشکر را بکنم که در بدترین شرایط تیم را تحویل 
گرفت و با نتایج گرفته شده، تیم را در لیگ برتر نگه داشت. 
فوتبال این طوری نیســت که شما فقط قول بدهی و باید 
چشم اندازی وجود داشته باشد. ما جزو تیم هایی هستیم 

که هزینه کردیم و می خواهیم یک تیم با ثبات ببندیم.
قلعه نویی درباره این که گفته شــده او با ۵۰ میلیارد 
ســرمایه به گل گهر آمده است، خاطرنشان کرد: باید به 
ســازمان لیگ باید مراجعه شود و درباره قراردادهای من 
بررســی های لازم صورت گیرد امــا درباره این رقمی که 
مطرح شد باید بگویم که ارزش تیم ما همین است اما ما 
خیلی کم تر می گیریم. وقتی مربی خارجی ۱۰۰ میلیارد 
می گیرد مربی داخلی هم باید ارزش خود را داشته باشد. 
ما شــاید خیلی کم تر از این ها بگیریم. کل بودجه باشگاه 
در همین حد اســت و من ۵۰ میلیارد تومان نمی گیرم و 

این ها شیطنت است.
سرمربی گل گهر سیرجان درباره صحبت های حجت 
نظری مبنی بر حضور او در اســتقلال گفت: من خدمت 
ایشان سلام عرض می کنم اما چند جواب به ایشان دارم. 
اولا ایشــان مصاحبه من را نخوانده است و یک چیزی به 
او گفته اند که بگوید. به من گفته شده درباره باشگاه های 
آسیا از من نظر هم نخواستند اما شاید ایشان مطالعه نکرده 
است. من تنها مربی در تاریخ جام باشگاه های آسیا هستم 
که با ۴ تیم به مرحله حذفی صعود کردم اما وقتی من را 
به عنوان پیشکسوت نمی دانید از من هم مشاوره نمی گیرند. 
من از آقای نظری یک سوال دارم. جای امثال شما مدیریت 

در باشــگاه استقلال است؟ چرا این  آدم ها باید به ورزش 
بیایند؟ آن ها بروند در شــورای شهر و به مشکلات شهر 
تهران برسند. من نمی خواهم کسی را زیر سوال ببرند ولی 
سال هاست هیچ کسی سر جای خودش نیست. این دوستان 
 کجای فوتبال هستند؟ آقای نظری قبل از این که درباره 
صحبت های مــن اظهار نظر کنی، ببین من چه گفتم و 

بعد صحبت کن.
او افزود: ما کمپ استقلال را ساختیم. من و دوستانم 
حدود یک میلیارد خرج کمپ تیم استقلال کردیم. من از 
وزیر ورزش ســوالم این است که با چه متر و معیاری این 
مدیران را انتخاب می کنند. سلطانی فر که ظاهرا در ورزش 

بوده اســت، باید پاسخگو این وضعیت باشد. من و امثال 
من جزوی از اســتقلال نیستیم؟ در زمان ما هیچکس از 
۱۰ کیلومتری استقلال رد نمی شد. خداوند علی جباری 
را نگه دارد که در آن موقع کمک کرد و ما هم به عنوان 
کاپیتان کمک کردیم. من از امثال نظری درخواستم این 
است سر جای خودشان باشند. آقای نظری مصاحبه من را 
نخوانده است و از من هیچ مشاوره ای گرفته نشده است. من 
یک روزی استقلال اهواز بودم و تیم داشت سقوط می کرد، 
استقلال تهران به من پیشنهاد داد که من آن را نپذیرفتم. 

هم چنین در موقعی که سپاهان بودم این اتفاق رخ داد.
ســرمربی گل گهر درباره شروع مســابقات لیگ برتر 
خاطرنشــان کرد: در این مملکت چیــزی به نام برنامه 
وجود ندارد. یک سری تیم ها بر اساس ۶ هفته بدنسازی 
کار خود را شــروع کردند. ۱۰ آبان هم قرار بود مسابقات 
شــروع شــود اما چرا این اتفاق نیفتاد؟ یک روزی بازی 
 ســپاهان و اســتقلال و جام حذفی را به خاطر آلودگی 
هوا عقب انداختند اما بازی تراکتور و پیکان برگزار شــد. 
به نظر من، مدیران، تابع مدیران بالادســتی هســتند تا 
این که میزشــان حفظ شــوند،  باید بله قربان بگوید. در 
 این بین جان و معیشــت مردم ارزشــی ندارد. تیم های 
می شــود.  پایمــال  حق شــان  واقعــا  شهرســتانی 
تیم هایــی مثل مــا کار خــود را از ابتدا شــروع کرده 
 اســت اما اگر به خودم باشــد، می گویــم مملکت را دو 
هفته تعطیل کنید تا این مســائل کرونا حل شود و این 

چیزها مهم تر است.

باوجود گذشــت مهرماه که وعده عرضه 
سهام ســرخابی ها به بورس در این ماه داده 
شده بود، همچنان خبری از عرضه سهام این 
دو باشــگاه نیست. در این زمینه عضو هیات 
عامل ســازمان خصوصی ســازی اعلام کرد: 
هیات پذیــرش فرابورس به طــور حتم در 
آبان ماه برای پرسپولیس برگزار می شود و اگر 
در آنجا پذیرش شود عرضه اولیه این باشگاه 

انجام خواهد شد.
پس از عرضه شستا در بورس و آزادسازی 
سهام عدالت، نوبت به عرضه سهام سرخابی ها 
در بازار سهام رسید که حاشیه های ورود آنها 
به بورس از قدمتی چندساله برخوردار است.

در ابتدا اعلام شد واگذاری سهام استقلال 
و پرسپولیس در سال ۹۸ انجام می شود، در 
حالی که این اقدام به مرحله اجرا نرســید و 
علت آن، روبرو شدن این دو شرکت فرهنگی- 
ورزشی با مشکلاتی مانند تغییرات مدیریتی 
مطرح شد و اعلام کردند: در آن زمان، فقط 
بحــث واگذاری برند همراه بــا دارایی بود و  
به هیچ عنوان مســاله واگذاری هیچ یک از 
شــرکت های فرهنگی- ورزشی استقلال و 
پرسپولیس از طریق بازار سرمایه مطرح نشده 
بود، اما از مهرماه سال ۹۸ نحوه واگذاری تغییر 
کرد و شــرکت ها ملزم به واگذاری از طریق 

پذیرش در بازار سرمایه شدند.
از همان ابتدا باشگاه پرسپولیس آمادگی 
خــود برای واگــذاری ســهامش را اعلام و 
مطرح کرد که این باشگاه اقدامات مربوط به 
تجدید ارزیابی دارایی ها، ثبت علایم تجاری 
و ارزیابی علایم تجاری در طبقات ۴۵ گانه را 
انجام داده است. در مقابل، باشگاه استقلال با 
وجود همه تلاش هایی که انجام داد اما هنوز 
کارشناسان، گزارش مربوط به ارزیابی مجموعه 
ورزشی »شهید مرغوب کار« را ارائه نکرده اند 
و همچنین کارشناسان مربوطه درخصوص 

ارزیابی علایم تجاری تعیین نشده اند. اما به 
محض ارائه گزارشــات لازم، اقدامات بعدی 
برای تشــکیل مجمع عمومی فوق العاده به 
منظور تصویب افزایش سرمایه و اساس نامه 
اصلاحی اقدام و در نهایت مدارک لازم از جمله 
برنامه کسب وکار، امیدنامه و صورت های مالی 
جدید به هیات پذیریش برای ورود سهام این 
باشگاه در بازار دوم فرابورس ارایه خواهد شد.

 عرضه سهام سرخابی ها در نیمه 
نخست سال ۹۹

در نخســتین روزهای سال جاری بود که 
جلســه  هیات واگذاری برای روشــن شدن 
هر چه زودتر تکلیف این دو باشــگاه برگزار 
شــد که عضو هیات عامل و معاون سازمان 
خصوصی ســازی پس از پایان این جلسه به 
خبرنگار ایرنا اعلام کرد: تاکید هیات واگذاری، 
مشخص شــدن تکلیف این دو باشگاه برای 
عرضه اولیه در بازار ســرمایه تا نیمه نخست 

سال ۹۹ است و  باید از طریق عرضه اولیه در 
فرابورس، کشف قیمت انجام شده و عرضه های 

بلوکی در مراحل بعد انجام شود.
شــهریورماه امســال بود که »ابوالقاسم 
شمس جامخانه«، عضو هیات عامل سازمان 
خصوصی سازی به ایرنا گفت: علت  تاخیر در 
واگذاری این دو باشگاه ناشی از اسناد مالکیت 
چهار مجموعه ورزشی متعلق به استقلال و 
پرسپولیس است، تاکنون سند سه مجموعه 
ورزشــی که متعلق به باشــگاه استقلال و 
پرسپولیس هستند آماه شــده و اکنون در 
حال انجام اقدامــات لازم برای گرفتن یک 

سند دیگر هستیم.
وی افزود:  اصرار برای اخذ ســند مالکیت 
برای گزارش توجیهی افزایش سرمایه است، 
اظهارنظر برای افزایش سرمایه نیازمند همین 
سند است و باید به نام باشگاه ها باشد، تا زمانی 
که این ســند وجود نداشته باشد حسابرس 
گزارش توجیهی افزایش سرمایه را نمی پذیرد.

شمس درباره زمان عرضه سهام سرخابی ها 
به بورس گفت: زمان مشخصی را برای نهایی 
شدن این اقدام نمی توان ارائه داد، اما ممکن 

است در مهرماه این اقدام انجام شود.

 عرضه سهام پرسپولیس در بورس 
در آبان ماه

با وجود گذشت ماه مهر همچنان خبری 
از عرضه سهام ســرخابی ها به بورس و ارائه 
زمان دقیق برای این اقدام مطرح نشده است.

در این زمینه عضو هیات عامل ســازمان 
خصوصی سازی امروز )دوشنبه( در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا به آخرین وضعیت عرضه سهام 
ســرخابی ها در بورس اشاره کرد و افزود: در 
ابتدا اعلام شده بود که عرضه سهام دو باشگاه 
اســتقلال و پرسپولیس در شهریورماه انجام 
می شود، بعد از آن به دلیل برخی از مسایل 
به مهرماه موکول شد، اما صورت های مالی این 

دو باشگاه به مرحله نهایی نرسید.

شــمس جامخانه اظهارداشت: وضعیت 
باشــگاه پرسپولیس از نظر صورت های مالی 
و برخــی دیگر اقدامات که قرار اســت برای 
واگذاری آن انجام شــود بــه مراتب بهتر از 
استقلال اســت.وی گفت: گزارش توجیهی 
افزایش سرمایه باشگاه پرسپولیس که سرمایه 
توجیهی آن حدود ۷۰۱ میلیارد تومان است 
تهیه شده و برای بررسی در اختیار حسابرس 
و بازرس قانونی سازمان حسابرسی قرار گرفته 
است.عضو هیات عامل سازمان خصوصی سازی 
خاطرنشان کرد: در تلاشیم تا بتوانیم در هفته 
جاری گــزارش را دریافت کنیم، مطابق آن 
مجمع عمومی فوق العاده برگزار تا در نهایت 
اصلاح اساس نامه و افزایش سرمایه آن انجام 
شــود.وی ابــراز امیدواری کرد بــا توجه به 
صحبت های انجام شده با سازمان حسابرسی 
و همکاری های باشگاه پرسپولیس، گزارش 
حســابرس بازرس قانونی طــی هفته آینده 
اخذ و پس از آن درخواست پذیرش شرکت 
فرهنگی- ورزشی پرسپولیس به هیات پذیرش 

فرابورس داده شود.
شمس خاطرنشان کرد: اطلاعات دیگری که 
باید تهیه شود به موازات دیگر اقدام های لازم 
از طریق مشاور پذیرش در حال انجام است و 
امیدواریم بتوانیم درخواست عرضه پرسپولیس 
را به هیات پذیرش ارائه و در پایان، عرضه اولیه 
آن انجام شود.وی گفت: اکنون عرضه سهام 
استقلال در بورس با مشکلاتی همراه است و 
هنوز صورت های مالی آن نهایی نشده است، 
تغییر و تحولات اعمال شده موجب شده تا 

به جمع بندی نهایی نرسیم.
شمس با بیان اینکه سند مالیکت مجموعه 
ورزشی شهید مرغوب کار و کمپ »حجازی« 
به نام باشــگاه اخــذ و ارزیابی آن توســط 
کارشناســان انجام شده، افزود: فقط صورت 
مالی این باشگاه کار را متوقف کرده است، در 
صورت رفع مشکلات موجود سهام استقلال 

پس از پرسپولیس وارد بورس خواهد شد. 

جمشید بیرامی   

قصد ناراحت کردن هواداران پرسپولیس را نداشتم

بارها خودم را ثابت کردم اما حمایت نشدم

»شــجاع خلیل زاده« در واکنش به انتقاداتی که پس از انتشــار عکسی 
که پس از معارفه وی در تیم الریان منتشر شد، گفت: قصد ناراحت کردن 

هواداران پرسپولیس را نداشتم و آنها همیشه برای من محترم هستند.
»شجاع خلیل زاده« چندی پیش و پس از سفر به قطر، قراردادش را با 
الریان به امضا رساند اما باشگاه الریان روز گذشته با انتشار عکسی از وی، 
خبر پیوســتن خلیل زاده را رسما اعلام کرد. عکسی که باشگاه الریان برای 

معرفی مدافع ایرانی خود انتخاب کرد، با انتقادات تند علیه خلیل زاده همراه 
بود.وی اظهار داشت: واقعا قصد نداشتم با این کار هواداران عزیز پرسپولیس 
را برنجانم اما یکی از مسوولان باشگاه الریان از من خواست که این کار را 
انجام دهم.خلیل زاده ادامه داد: شما بگویید وقتی یکی از مسوولان باشگاه 
این کار را از من درخواست کرد آیا می توانستم جواب منفی بدهم؟ متاسفانه 
یکسری از افراد از این عکس سوءاستفاده کردند اما خدا خودش شاهد هست 

که این کار را برای ناراحت کردن هواداران انجام ندادم. مسوول باشگاه از من 
چنین درخواستی داشت و من هم با  درخواست او این کار را انجام داد.مدافع 
جدید تیم فوتبال الریان قطر تصریح کرد: قصد من ناراحت کردن هواداران 
عزیز پرسپولیس نبود چرا که آنها همیشه برای من محترم و مهم هستند. 
اگر این کار من باعث ناراحتی شده از همه هواداران عذرخواهی می کنم و 

می گویم که هیچ قصدی برای ناراحت کردن آنها نداشتم.

ژاله کاردان می گوید با اینکه رکورددار پرتاب دیسک زنان است و بارها خود 
را ثابت کرده اما حمایت چندانی نشده است.رکورددار پرتاب دیسک ایران در 
مورد وضعیت تمرینات خود به ایسنا گفت: فصل مسابقات را به تازگی پشت 
سر گذاشته ایم و تمریناتم را پس از چند روز استراحت شروع کرده ام تا برای 
مسابقات آینده آماده شوم.او در مورد عملکرد خود در قهرمانی باشگاه های کشور 
بیان کرد: متاسفانه مربی تخصصی و اردو ندارم در حالی که نیاز است مربی 
من را همراهی کند اما با وجود اینکه تمریناتم با مدیریت خودم پیش می رود، 
عملکردم بد نبود. البته انتظار رکوردهای بالاتری داشتم که در مسابقه آخر 
آشیل پای چپم به خاطر دایره ی محل پرتاب در رفت؛ بارها گفتیم این دایره 
را درست کنید تا هموارتر شود اما این کار را نکردند. از طرف دیگر بعد از یک 
سال دوری از مسابقه، طی یک ماه جایزه بزرگ و سه مرحله لیگ برگزار شد 
که اصلا فرصت ریکاوری نبود و وضعیت تهران هم از نظر کرونا خطرناک شده 
بود، بنابراین خیلی مسائل در عملکردم دخیل بود اما در کل ناراضی نیستم.

 بارها خودم را ثابت کردم اما حمایت نشدم
کاردان در مورد درخواست حمایت از فدراسیون دوومیدانی در دوره های 
مختلف گفت: چندین بار با فدراسیون صحبت کرده ام و در اکثر مسابقه ها هم 
گفته ام که به عنوان رکورددار پرتاب دیسک زنان با اینکه همیشه بدون مربی 
بوده ام اما خود را ثابت کرده ام و اکنون به امکانات پایه نیاز دارم. بارها در زمان 
ریاست آقای کیهانی صحبت کرده ام که ورزشکاران را از بابت کفش، دیسک 
و مکمل تامین کنند اما گفتند فقط در اردوها حمایت می کنیم در حالی که 
مبلغ قراردادهای خانم ها نسبت به مردان پایین و هزینه هایمان برابر است 
یعنی قیمت کفش های تخصصی ما که از خارج کشور وارد می شود  بر اساس 

دلار تغییر می کند و برای مرد و زن فرقی ندارد اما درآمدهایمان متفاوت است.
او در این مورد افزود: در دوره سرپرســتی آقای عرب با فدراسیون در ارتباط 
نبودم و فصل آماده سازی را پشت سر می گذاشتم اما دوره آقای مبینی برای 
اکثر ورزشکاران خوب بود، به من هم دو دیسک دادند و قرار بود کفش هم 
تهیه کنند اما عملی نشد. با آقای صیامی هم که به تازگی ریاست فدراسیون 
را برعهده گرفته اســت صحبت نکرده ام چون هنوز کادر فدراسیون تکمیل 

نشده است و باید منتظر بمانیم.

 ۱۰ سال دیگر هم به المپیک نمی رسیم
کاردان در مورد وضعیت پرتاب دیسک زنان ایران گفت: این رشته انفرادی 
است و ورزشکاران در شهرهای خود و با امکاناتی که دارند، تمرین می کنند. 
افرادی که بعد از من مقام های دوم و سوم را کسب می کنند مربی دارند اما 
من ندارم، از طرفی در اردبیل زندگی می کنم که شرایط آب و هوایی سردی 
دارد و از آنجایی که پرتاب ها در محیط باز انجام می شود، دیگر امکان تمرین 
در شهرم را ندارم، بنابراین درخواست برگزاری اردو در شهرهای گرم را دارم 
تا من هم فصل آماده ســازی خود را به خوبی پشــت سر بگذارم.او به فاصله 
پرتاب دیســک زنان ایران با ورودی المپیک و احتمال حضور نمایندگانی از 
ایران در دوره های آینده این بازی ها اشاره کرد و گفت: باید منطقی و معقول 
باشیم، یک ورزشکار المپیکی هیچ وقت آماده سازی خود را یک سال مانده به 
المپیک شروع نمی کند؛ در کشورهای پیشرفته وقتی می خواهند ورزشکاری را 
به سطح المپیک برسانند، سال ها برایش برنامه ریزی و حساب و کتاب می کنند 
و او را در مسیر قرار می دهند، اما این سیستم در کشور ما هنوز جا نیفتاده و 
فقط برای چند نفر از مردان اجرا می شود. البته  چند نفر از ورزشکاران پرتاب 

چکش زنان هم خوب پیش می روند و اگر حمایت شوند احتمال کسب سهمیه 
در ســال های آینده را دارند اما پرتاب دیسک اینگونه نیست و حتی نفرات 
بعد از من هم ظرفیت و استعداد درخشش در  المپیک را ندارند چون یک 
ورزشکار المپیکی فاکتورهایی مثل فیزیک مناسب پرتاب می خواهد تا روی 
آن سرمایه گذاری کنند اما نفرات بعد من این جثه و فیزیک را ندارند که تا 
۱۰ سال آینده هم سهمیه کسب کنند. المپیک آرزوی هر ورزشکاری است 
و الان خیلی ها می گویند ســهمیه می گیریم اما باید کارشناسی  و حرفه ای 

صحبت کنیم چون فاصله خیلی زیادی داریم.

 یک نفر برای یک رکوردشکنی تقدیر شد اما به من کفش هم ندادند
رکورددار پرتاب دیسک زنان ایران در مورد نحوه تقسیم بودجه دوومیدانی 
گفت: متاسفانه عدالت برقرار نیست و اکثر ورزشکاران هم همین اعتقاد را دارند. 
ما در دوران آقای کیهانی به اندازه دوره سرپرستی آقای مبینی پاداش و حقوق 
نگرفتیم اما در این دوره هم کار ناعادلانه ای انجام شد؛ در حالی که مسابقات 
باشگاهی هنوز تمام نشده بود و تعداد زیادی از دختران رکورد شکستند اما 
فقط چند نفر از آنها در شــرایطی که جواب تست دوپینگشان نیامده بود و 
رکوردهایشان ثبت رسمی نشده بود،  به کمیته ملی المپیک دعوت شدند و 
از آنها تقدیر شد. چهار ماه از سرپرستی آقای مبینی باقی مانده بود و عجله ای 
وجود نداشت اما با این کار حتی همکاری خود با کمیته پزشکی فدراسیون را 
هم زیر سوال بردند. از طرفی عدالت هم برقرار نشد چون یک ورزشکار فقط 
برای یک هفته رکورددار بودن تقدیر شد و میلیون ها تومان جایزه گرفت در 
حالی که برای من هم که رکورددار بودم یک جفت کفش هم نگرفتند و به 

قولشان عمل نکردند.
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 دستگیری سارق با ۳2 فقره سرقت در »گالیکش«
 فرمانده انتظامی استان از دستگیری سارق سابقه دار و اعتراف وی به ۳۲ فقره 

انواع سرقت در شهرستان »گالیکش« خبر داد.
مومنی :گلستان -  سرهنگ »سعید دادگر« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبــری پلیس، گفت: به دنبال وقوع چندین فقره انواع ســرقت در »گالیکش«، 
رســیدگی به موضوع به صورت ویژه در دســتور کار مامــوران پلیس آگاهی آن 

شهرستان قرار گرفت.
فرمانده انتظامی گلستان تصریح کرد: اقدامات تخصصی و بررسی های میدانی 
پلیس آغاز شد و سرانجام ماموران موفق شدند با اشراف اطلاعاتی، سارق را شناسایی 
و پس از هماهنگی با مراجع قضائی، وی را طی عملیاتی غافلگیرانه در مخفیگاهش 
دستگیر کنند.سرهنگ دادگر خاطرنشان کرد: متهم در تحقیقات مقدماتی و پس 
از مواجهه با مستندات پلیس به ۳۲ فقره انواع سرقت در شهرستان »گالیکش« 
اعتراف کرد.این مقام انتظامی با اشــاره به معرفی سارق به مراجع قضائی، گفت: 
مقابله قاطعانه با مخلان امنیت جامعه در دســتور کار پلیس قرار دارد و نیروی 

انتظامی برابر قانون با اینگونه افراد برخورد خواهد کرد.

  مدیریت عملیات پیشانی شرکت های بهره بردار است و می بایست 
مشکلات آن بطور خاص بررسی و مرتفع شود

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان با حضور در کارخانه 
بهره برداری و نمک زدایی هفت شــهیدان از روند تعمیرات اساسی این کارخانه 

بازدید کرد .
مهندس قباد ناصری در این بازدید که از سوی مدیر عملیات ، رییس نگهداری 
و تعمیرات ، رییس روابط عمومی همراهی می شد ضمن بازدید از این کارخانه با 

کارکنان این کارخانه دیدار و به بررسی مسایل و مشکلات آنها پرداخت .
وی طی این جلسه که حدود ۲ ساعت به طول انجامید ضمن شنیدن مشکلات 
پرسنل با عنوان اینکه مدیریت عملیات بعنوان پیشانی تولید در شرکت های بهره 
بردار شناخته می شود و همه مدیریت ها و ادارات ستادی برای کاهش مشکلات 
مدیریت عملیات شکل گرفته اند اظهار داشت : همیشه تأکید و سفارش جدی 
ام به مدیران و روسای مربوطه این بوده که می بایست مسایل و مشکلات بخش 

عملیات بطور خاص و جدی بررسی و مرتفع گردد .
مهندس ناصری خطاب به مدیرعملیات گفت : تمامی مســایل و مشــکلات 
مربوطه را جمع آوری و طی گزارشی به اینجانب اعلام نمایید تا با برگزاری جلسه 
ای با حضور مدیران و روســای ادارات مربوطه این مســایل بررسی و راهکارهای 

مربوطه برای رفع در کوتاه ترین زمان ممکن اتخاذ گردد .

 در شش ماه نخست ۳۰2 نفر در زندانهای گیلان آزاد شدند
محمدی اصل مدیر کل زندانهای گیلان با بیان اینکه با حضور شــورای حل 
اختلاف در زندانهای گیلان در شــش ماه نخســت ۳۰۲ نفر آزاد شدند گفت : در 
راستای دستور العمل ساماندهی زندانیان ازسوی ریاست محترم قوه قضاییه ، با 
رســیدگی ۵۴۹ پرونده در ۶ ماه نخســت سال جاری تعداد ۳۰۲ پرونده منجر به 

صلح و سازش و آزادی گردید
محمدی اصل با ابراز خرســندی از حضــور مقامات قضایی بصورت مداوم در 
زندانهای استان گفت : دیدار چهره به چهره قضات در داخل پوسته داخلی زندان 
با زندانیان می تواند در روحیه این افراد اثرات مثبت داشته باشد و تحمل حبس 
را برای آنان آســانتر نماید ،تعامل بسیار خوب و ارزنده مقامات قضایی با زندانها 
یکی از بارزترین دلایل در بحث کاهش جمعیت کیفری و اطاله دادرسی بوده که 
در شش ماه نخست سال جاری تعداد ۵۱۶۴ نفر اعطاء مرخصی ، ۲۳۹ نفرآزادی 
مشــروط ، ۱۳۹ نفر تعلیق مجازات و ۷۵ نفر نیز تخفیف مجازات به انان تعلق 
گرفت که این حاصل زحمات مقامات قضایی در فرایند کاهش جمعیت کیفری 

در زندانها بوده است.

 اجرای موفقیت آمیز اولین مانور پدافند غیر عامل سال جاری
با حضور دکتر هنرمند مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان مانور آماده 
بکاری مولد اضطراری ســتاد اینشرکت در اولین روز هفته پدافند غیرعامل انجام 

پذیرفت.
فرآیند این رزمایش شــامل قطع برق ، وصل شدن برق اضطراری ستاد توزیع 
برق گیلان )دیزل ژنراتور(  و مجدداً وصل برق شبکه پس از چند دقیقه از سوی 
شــرکت )برگشت به حالت عادی ( می باشد و هدف از آن سنجش آمادگی نقاط 

مهم از جمله اتاق های سرور، اتاق کشیک ستاد و... در زمان وقوع بحران بود .
این مانور براساس برنامه ریزی صورت گرفته از سوی مهندس رحمتی معاون 
بهره برداری و دیسپاچینگ روز دوشنبه ۵ آبان ۱۳۹۹ با موفقیت انجام شد .هفته 
پدافند غیر عامل هرســاله در ماه آبان با هدف ســنجش و ارتقاء سطح آمادگی 
دفاعی کشــور به اجراء در می آید و شعار امسال آن » مقاومت فعال، تاب آوری 

حیرت انگیز، ایران قوی می باشد.

٤۳۶ واحد مسکن مهر گیلان به بهره برداری رسید
عملیات اجرایی ۷۰۰ واحد مسکونی در قالب طرح اقدام ملی در استان گیلان  

به صورت ویدئوکنفرانس با حضور رییس جمهوری آغاز شد.
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رســانی راه و شهرســازی گیلان مدیرکل راه 
و شهرســازی استان گیلان با بیان اینکه ۴۳۶ واحد مسکن مهر گیلان امروز به 
دست رییس جمهوری به بهره برداری رسید گفت : علاوه بر افتتاح مسکن مهر، 
امروز عملیات اجرایی ۷۰۰ واحد مســکونی نیــز در قالب طرح اقدام ملی تولید 

مسکن در استان آغاز شد.
وی تصریح کرد : امروز همزمان با این برنامه افتتاحیه ، زمین مورد نیاز جهت 
ساخت ۶۰ واحد مســکونی در قالب گروه ساخت در لنگرود و همچنین اراضی 
به ظرفیت ۴۰۰ واحد از سال ۹۷ تاکنون به متقاضیان واجد الشرایط واگذار شد.

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان در پایان اظهار داشت: رویکرد دولت این است 
که در راستای خدمات رسانی به مردم، تامین مسکن بیش از پیش مورد توجه 

قرار گیرد.

 گسترش دفاتر ICT با هدف کمک به اقتصاد خانوار های روستایی 
در دستور کار قرار گیرد

به گزارش روابط عمومی پســت اســتان گیلان صبح امروز پنجشنبه ۱ آبان 
ماه ســالجاری جلسه شورای اداری پســت استان و در شهرستانها بصورت ویدئو 

کنفرانس برگزار گردید .
مهدی فخربین ســبحانی ، مدیرکل پست استان گیلان در ابتدای جلسه از 
روسای ادارات خواستار شد با توجه به سفر اخیر استانی رمضانعلی سبحانی فر 
، معاون وزیر ، رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت ملی پست  و تاکید بر 
ایجاد دفاتر ICT در هر روستا با هدف کمک به اقتصاد خانوارهای روستایی را در 

دستور برنامه های خود قرار دهند .
وی در ادامه خواستار نظارت و پیگیری لازم برای کنترل ارائه خدمات پستی با 
هدف ارتقاء سطح کیفیت مرسولات پستی و شاخصهای BSC و شاخصهای مربوط 
به ترافیک و درآمد ، هزینه و وصول مطالبات ارائه خدمات پســتی از سازمانها و 

شناسائی بازارهای جدید و جذب آن در سطح ادارات پست شهرستانها گردید .
مهدی فخربین سبحانی در این جلسه از تمامی پرسنل پست استان خواست 
با توجه به شرایط قرمز ویروس کرونا در تمام کشور رعایت نکات اصول بهداشتی 
را در جهت حفظ سلامت پرسنل سرلوحه کار خود قرار دهند .سپس شهرستانها 

به ترتیب به بیان نقطه نظرات و مشکلات خود در سطح شهرستان پرداختند.

  

در نشست معاون مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی 
استانداری و سرپرست گاز  گلستان

 محمدی معاون مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی 
اســتانداری ، با حضور در شــرکت گاز استان گلستان با مهندس طالبی  

دیدار و گفتگو کرد.
مومنی :گلستان |  به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان گلستان 
،در این دیدار طرفین در خصوص مباحث مربوط به پاسخگویی مناسب به 
ارباب رجوع رسیدگی سریع به درخواست ها و نامه های مردمی شدند.

   در این نشست معاون مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور 
حقوقی اســتانداری  ، پیرامون  همدلی و همدردی کارکنان و مسئولین 
با مردم و رســیدگی مطلوب به مشکلات و درخواستهای  آنها  مباحثی  
ارائــه نمود.  محمدی بــا تبریک انتصاب مهندس طالبــی  ، از عنایات   
مجموعه کارکنان شرکت گاز نسبت به  بررسی و رسیدگی امورات مردم 

در حوزه گاز تشــکر نموده  از شرکت گاز به عنوان یکی از ادارات پیشرو 
در این زمینه یاد نموده که توانسته خدمات زیادی را در کمال شایستگی 
و  احترام به مردم شــریف ارائه نماید. در این جلسه همچنین سرپرست 

شرکت گاز استان گلستان ضمن خوش آمد گویی ، یکی از وظایف بسیار 
مهم شرکت گاز استان گلستان را در کنار انجام وظایفی همچون  توسعه 
گازرسانی و خدمات رسانی ، توجه به ارباب رجوع و رسیدگی به مشکلات 

و درخواست های آنها اعلام نمود.
وی افزود :در زمینه پاســخگویی به نیازها و درخواست های مردمی و 
جلب رضایت ارباب رجوع این شــرکت خوشبختانه برنامه ریزی مدون را 
انجام داده و تلاش  نموده تا فرآیند زمان پاســخگویی به ارباب رجوع را 
درکمال احترام به حداقل ممکن کاهش دهد که این مهم با انجام اقدامات 
اساســی و هماهنگی با بخش دفتر مدیریت عملکرد   استانداری محقق 
شــده است.مهندس طالبی با شــاره به اینکه مردم عزیز  ولی نعمتان ما 
هســتند و احترام و تکریم به آنها افتخار بزرگی برای  این شــرکت  می 
باشد، از پیگیری و مساعدت   مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و 

امور حقوقی استانداری و همکارانشان تقدیر و تشکر نمود.

اصفهان- محســن راعی - این طرح 
تجمیعی، از تصمیمات موازی در دستگاه های 
اجرایی جلوگیری می کند و می تواند کمک 
بسزایی در زمینه رفع مشکلات مردم داشته 

باشد.
عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه طرح یکپارچه سازی 
شــرکت های آبفای شــهری و روستایی از 
هدر رفت سرمایه ها جلوگیری می کند، گفت: 
یکپارچه ســازی مدیریت همراه با اختیارات، 

باعث رشد و پیشرفت کشور می شود.
مجتبی یوسفی، نماینده مردم اهواز، کارون، 
باوی و حمیدیه در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص طرح یکپارچه سازی شرکت های آب 
و فاضلاب شــهری و روستایی اظهار داشت: 
ایــن طرح تجمیعی، از تصمیمات موازی در 
دســتگاه های اجرایی جلوگیــری می کند و 
می تواند کمک بسزایی در زمینه رفع مشکلات 

مردم داشته باشد.
وی با بیــان اینکه در مجموع موافق این 
طرح یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب 
شهری و روســتایی هســتم، افزود: اگر در 
دستگاهای اجرایی انسجام بخشی و هم افزایی 
لازم ایجاد شــود، می تواند باعث موفقیت در 

اجرای طرحها باشد.
نماینده مردم اهواز، کارون، باوی و حمیدیه 
در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه طرح 

یکپارچه ســازی شرکت های آبفای شهری و 
روســتایی از هدر رفت سرمایه ها جلوگیری 
می کند، گفت: یکپارچه سازی مدیریت همراه 
با اختیارات، باعث رشــد و پیشرفت کشور 

می شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس خاطرنشان 
کرد: در برخی از نقاط کشور تاسیسات مختلف 
آبرســانی وجود دارد؛ برای مثال تاسیسات و 

خط لوله ای را شرکت آب و فاضلاب شهری 
احداث کرده و چند روستا نیز در مجاورت خط 
هستند که با یکپارچه سازی شرکتها براحتی 
امکان اتصال این روستاها به همان خط وجود 
دارد و اگر روستاها را به این شبکه وصل کنیم، 

عمده مشکل آب آنها برطرف می شود.
به گفتــه وی، طــرح یکپارچه ســازی 
شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی 

از لحاظ مدیریت، می تواند کمک شایانی در 
خصوص جلوگیری از هدر رفت ســرمایه ها و 

انسجام بخشی بنماید.
نماینده مردم اهواز، کارون، باوی و حمیدیه 
با اشــاره به مشــکل انباشــت بدهی ها در 
شــرکت های آبفار گفت: شرکت های آب و 
فاضلاب روســتایی دولتی و دچار انباشــت 
بدهــی بوده و زیان ده هســتند و لذا یکی از 

شــروط موفقیت این طرح حمایت دولت در 
تسویه حساب بدهی های این شرکتها هم در 
حوزه نیروی انســانی و هم مربوط به احداث 
تاسیسات است؛ در همین ارتباط ضرورت دارد 
به هر نحو ممکن، حقوق معوقه پرسنل شریف 
و زحمتکش آبفار که بعضا چندماه عقب افتاده، 

سریعتر پرداخت بشود.
وی افــزود: اگر دولت تا دو ســال آینده 
بتواند با تامین  اعتبار، مشکل تسویه بدهیهای 
شرکتهای آبفار را انجام بدهد، این طرح باعث 

رشد و ارتقا موثر خواهد بود.
عضو کمیســیون عمران مجلس با اشاره 
به مزایای طرح یکپارچه ســازی شرکت های 
آب و فاضلاب شــهری و روستایی ادامه داد: 
وقتی سیستم یکپارچه سازی مدیریت همراه 
با اختیارات باشــد، باعث پیشــرفت کشور 
می شود البته این مهم زمانی صورت می گیرد 
 که شرط بدهی و انباشت مشکلات گذشته

 برطرف شود.
وی در پایــان با بیان اینکه فرســودگی 
شرکت های آب و فاضلاب روستایی به مراتب 
بیشتر از شــرکت های آبفای شهری است، 
یادآور شد: قطعا اگر کمک دولت نباشد این 
دو شرکت با مشکلات بزرگی مواجه خواهد 
شــد اما با ایجاد زیرساخت ها و رفع نواقص 
موجود، شرکت های آب و فاضلاب می توانند 

به ثباتی نسبی برسند

 مرجان عباس زاده - رشت - سیاوش غلامی مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان گیلان از اجرای طرح آمران سلامت در راستای فرمایشات مقام 

معظم رهبری در سوم آبان سال جاری خبر داد.
مدیرعامــل جمعیت هلال احمر گیلان به اجرای طرح آمران ســلامت 
در سراســر اســتان گیلان اشاره کرد و گفت: شــیوع ویروس کرونا به یکی 
از بزرگ ترین دغدغه های حال حاضر کشــور از جمله استان گیلان تبدیل 
شــده است و متاسفانه در این بین شاهد وضعیت قرمز در تمامی نقاط این 
استان هستیم.سیاوش غلامی با اشاره به رهنمودهای مقام معظم رهبری در 
خصوص لزوم تلاش مضاعف برای کنترل شیوع کرونا، اظهار کرد: در راستای 

رهنمودهــای مقام معظم رهبری در خصوص لزوم تلاش مضاعف، ابتکارات 
جدید و بهره گیری حداکثری از ظرفیت های موجود برای کنترل این ویروس 
طرح “آمران سلامت” با هدف ترویج فرهنگ پیشگیری، جلب مشارکت مدنی 
و حمایت بهداشتی و درمانی از اقشار آسیب پذیر جامعه در مواجهه با کووید 

-۱۹ و همچنین توسعه آموزش های همگانی اجرایی می شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان ضمن اشاره به جزئیات طرح مذکور 
گفت: در این طرح اعضای جوانان و داوطلبان با برپایی ایستگاه های موقت در 

سطح شهرهای استان به ویژه اماکن پرتردد، خدمت خود را ارائه می کنند.
غلامــی افزود: راهنمایی به افرادی که پروتکل های بهداشــتی را رعایت 

نمی کننــد، توصیه و تأکید به حفظ فاصله اجتماعــی، امر به رعایت نکات 
بهداشتی با حفظ احترام به شأن و منزلت انسانی به منظور کمک به سلامت 
جامعه از مهم ترین وظایف آمران سلامت است.مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
استان گیلان با اشاره به حضور نیروهای داوطلب در پایگاه های آمران سلامت 
افزود: روزانه بیش از ۱۵۰ نفر در ۵۰ پایگاه سراسر استان فعالیت خواهند کرد.
سیاوش غلامی ضمن ابراز امیدواری نسبت به پایان ویروس کووید – ۱۹ با 
تلاش و همدلی همگان، گفت: با توجه به سرعت انتقال کووید – ۱۹ و شرایط 
ویژه پاییزی برای مهار شیوع این ویروس و شکسته شدن زنجیره انتقال آن، 

نیازمند همدلی و مشارکت همگانی هستیم.

 مدیر امور بیماری ها و مراکز تشخیصی درمانی معاونت درمان دانشگاه علوم 
پزشکی استان البرز اعلام کرد که تمام بیمارستان های خصوصی البرز موظف 
به پذیرش بیماران کرونایی شدند.دکتر کوروش سلیمی روز دوشنبه در گفت 
و گوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا اظهارداشــت: با توجه به افزایش مراجعات 
مردمی به مراکز درمانی دولتی و کاهش ظرفیت تخت های بیمارستانی دولتی، 

بیمارستانهای خصوصی موظفند بیماران کرونایی  را پذیرش کنند.
این مسوول با اشاره به اینکه بیمارانی که دارای بیمه تکمیلی هستند به 
مراکز درمانی خصوصی ارجاع داده می شوند،  گفت: استفاده از بیمه تکمیلی 

هزینه  زیادی برای بیماران کرونایی نخواهد داشت.
وی در خصوص ادعای مطرح شــده در شــبکه های اجتماعی مبنی بر 
اخذ مبالغ بالا توسط بیمارستان های خصوصی از بیماران کرونایی افزود: این 
موضوع صحت ندارد و بیمارســتان های خصوصی تعرفه های مشخصی دارند 
که بر اساس آن مبالغی از بیماران اخذ می شود.مدیر امور بیماری ها و مراکز 

تشخیصی درمانی معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی البرز خاطرنشان کرد: 
هزینه تخت های »آی. ســی. یو « به خاطر گرانی تجهیزات ، بالا اســت  اما 

تخت های معمولی این گونه نیست.
ســلیمی گفت: با توجه به شیوع بالای کرونا و همه گیری آن می بایست 
بیمارســتان های استان پذیرش داشته باشند و تاکید ما بر پذیرش بیماران  
توسط بیمارستان های جنرال حضرت قائم )عج ( و تخت جمشید کرج  است.  
وی یادآور شد: اکنون شرایط به گونه ای شده که ظرفیت بیمارستان های 
دولتی برای پذیرش بیماران کرونایی پرشده و  می بایست تمام بیمارستان های 
خصوصی در این زمینه کمک کنند.این مسوول با بیان اینکه تعدادی  تخت 
آی.سی.یو  به ظرفیت  بیمارستان های دولتی البرز  اضافه شده  است، گفت: 
طی ۲ هفته گذشــته ۱۲ تخت آی.ســی. یو  به تجهیزات بیمارستان شهید 
رجایی کرج افزوده شد ضمن آنکه  سایر بیمارستان های دولتی از ۵۰ تخت 
جدید معمولی برخوردار شدند.سلیمی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 

به اینکه کارکنان  درمان فشار مضاعفی را تحمل می کنند،  گفت: طی روزهای 
گذشته تعداد قابل توجهی از پرستاران و کارکنان درمان  استان به مرخصی 

استعلاجی  اعزام شده اند.
وی با بیان اینکه آمار ورودی های کرونا به مراکز درمانی بیشتر از خروجی 
است ، اظهارداشت: بیماران کرونا به خاطر ترسی که از بیمارستان دارند دیر 
به مراکز درمانی مراجعه می کنند که این امر سبب شده تا مدت زمان درمان 
آنها در مراکز درمانی بیشتر شود و آمار ورودی های کرونا بیشتر از خروجی 
آن باشــد که به طور مثال اگر روزانه ۱۰۰ بیمار پذیرش می شــود حدود ۵۰ 
بیمار بهبود می یابد .سلیمی تاکید کرد که مردم به محض اینکه علائم کرونا 
داشــتند لزومی ندارد به بیمارستان ها مراجعه کنند و می توانند از خدمات 
مراکز درمانی سرپایی استان البرز  استفاده کنند.وی گفت: اکنون در هشت 
نقطه اســتان نقاهتگاه آماده شــده و به مرحله ای برسیم که ظرفیت مراکز 
درمانی دولتی و خصوصی پر شود از نقاهتگاه برای بیماران استفاده می شود.

پروژۀ احداث تصفیه خانۀ استحصال پساب شهری فولاد 
مبارکه به منظور اســتفادۀ مجدد از پساب های شهری، 
کاهش آلودگیهای زیست محیطی ناشی از سرریز پساب 
های شهری به محیط زیست و استفادۀ بهینه از منابع آبی 
موجود در تصفیه خانۀ PU21 شرکت، تعریف شد و با انجام 
موفقیت آمیز اقدامات لازم، وارد فاز راه اندازی کامل شد.

مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات فولاد مبارکه با  
اعلام این خبر تأکید کرد: این پروژه با توجه به مشکلات 
خشکسالی و کم آبی رودخانۀ زاینده رود و به منظور تأمین 
پایــدار بخشــی از آب موردنیاز شــرکت و همچنین در 
راســتای مسئولیت های اجتماعی به منظور بهبود فرایند 
زیســت محیطی در دســتور کار ناحیۀ انرژی و سیالات 

قرار گرفت.
علیرضا استکی در همین خصوص گفت: در این زمینه 
قراردادی بین فولاد مبارکه و شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان با موضوع خرید پساب های شهرستان های مبارکه 
و لنجــان منعقد گردید تا علاوه بر تأمین بخشــی از آب 
موردنیاز فولاد مبارکه، کمک شایانی به رفع آلودگی های 

محیط زیستی شهرهای اطراف انجام شود.
وی از جمع آوری و تصفیۀ پساب ها در چهار تصفیه خانۀ 
شهرهای زرین شهر، مبارکه، صفائیه و ورنامخواست خبر 
داد و در تشــریح این کار اظهار داشــت: این پساب ها در 

تصفیه خانه های یادشــده وارد فاز اول تصفیه می شوند و 
در ادامه به تصفیه خانۀ آب فولاد مبارکه )PU13( منتقل 
می گردند و پس از آن با خط 600 میلی متری به تصفیه خانۀ 
استحصال پساب های شهری انتقال داده می شوند. این در 
حالی است که فاز اول این پروژه شامل احداث مخزن 3000 
مترمکعبی و خط انتقال 600 میلی متری در واحد PU13 در 

اردیبهشت سال 97 به بهره برداری رسیده است.

مدیر اجرای پروژه های انرژی و ســیالات فولاد مبارکه 
با بیان اینکــه در احداث این تصفیه خانــه از به روزترین 
تکنولوژی موجود در دنیا شامل آشغال گیر، سیستم تزریق 
مواد، منعقدسازی، سیستمDAF، فیلترهای خودشوینده و 
گندزدایی با اشعۀ UV استفاده شده گفت: بخش عمده ای 
از این تجهیزات از برترین برندهای روز دنیاست که بعضا 
برای اولین بار در کشور مورد استفاده قرار گرفته و همچنین 

در اوج تحریم ها به ســایت فولاد مبارکه وارد و در محل 
موردنظر نصب شده است.

وی در خصوص مشخصات فنی این پروژه گفت: پروژۀ 
احداث تصفیه خانۀ استحصال پساب شهری فولاد مبارکه در 
مساحتی حدود ۲۰,۰۰۰ مترمربع و با هزینه ای بالغ بر ۴۰۰ 
میلیارد ریال و ۵ میلیون یورو با ظرفیت ۱۵۰۰ مترمکعب 
بر ساعت و با قابلیت افزایش ظرفیت تا ۳۰۰۰ مترمکعب 
بر ســاعت احداث شده است. به گفتۀ استکی در ساخت 
این تصفیه خانه از حداکثر توان شرکت های داخلی به عنوان 
ســازندگان تجهیزات ازجمله کابل، تابلو برق، جرثقیل، 

مخازن ذخیرۀ مواد شیمیایی و ... استفاده شده است.
استکی در خاتمه خاطرنشان کرد: این پروژه در حال 
حاضر تمامی مراحل پیش راه اندازی خود را طی کرده و در 
حال حاضر در حال بهره برداری و تصفیۀ پساب های شهری 
است و با راه اندازی این پروژه امکان ارسال کامل پساب های 

شهرستان های مبارکه و لنجان میسر شده است.
مدیر اجرای پروژه های انرژی و سیالات فولاد مبارکه در 
بخش پایانی سخنان خود از زحمات و همکاری های معاونت 
طرح و توســعه، مدیریت ارشد خدمات فنی و پشتیبانی، 
مدیریت و کارکنان ناحیۀ انرژی و ســیالات، شرکت های 
مهندسی فولاد و آبسان زلال خاورمیانه به عنوان پیمانکار 

مجری طرح، تقدیر و تشکر کرد.

طرح یکپارچه سازی شرکت های آبفا از هدر رفت سرمایه ها جلوگیری 

تاکید بر همدلی و همدردی با مردم

در راستای استفادۀ بهینه از منابع آبی صورت گرفت:

بهره برداری از پروژۀ احداث تصفیه خانه استحصال پساب شهری فولاد مبارکه

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان گیلان:

طرح آمران سلامت در استان گیلان اجرا می شود

بیمارستان های خصوصی البرز موظف به پذیرش بیماران کرونایی شدند



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی ۱۵۶۶۷-۶۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱
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 اصلاحات پولی جدید چین
بانــک مرکزی چین اعلام کرد بــا انجام اصلاحاتی، انعطاف پذیری یوآن را 
افزایش خواهد داد.به گزارش سی ان بی سی، رییس بانک مرکزی چین اعلام 
کرد این نهاد با کاهش محدودیت ها در استفاده از یوآن در پرداخت های خارجی، 
انعطاف پذیری یوآن را افزایش خواهد داد. به گفته یی گانگ- انجام اصلاحاتی 
از این قبیل برای باز کردن بیشتر درهای بخش مالی و بانکی این کشور به نظام 

بین المللی ضروری خواهد بود. 
رییس بانک مرکزی چین که برای شرکت در یک کنفرانس اوراق مالی در 
شهر شانگهای حضور یافته بود در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت 
نقش یوان در اقتصاد چین گفت: چین یوآن را یک ارز منعطف خواهد ساخت 
و اجازه خواهد داد تا نرخ ارز نقش ثبات بخشی خود در عرصه کلان اقتصادی 

تراز پرداخت های بین المللی را ایفا کند.
وی افزود: برای آن که یوآن بیش از پیش به یک ارز جهانی تبدیل شود لازم 
است تا زیرساختهای پرداخت با استفاده از یوآن در پرداختهای خارجی تقویت 

شود و این کار انجام خواهد شد. 
در ماه های اخیر چین به تلاش های خود برای جهانی شــدن یوآن شدت 
بخشــیده است. عرضه ارز دیجیتالی این کشور یکی دیگر از اقداماتی است که 
با این هدف به ســرعت در حال پیگیری است و بانک مرکزی چین پیشتر  با 
صدور بیانیه ای اعلام کرده بود که از زمان آغاز عملیات پایلوت آزمایشات فنی 
ارز دیجیتالی این کشــور، حدود ۳.۱۳ میلیون تراکنش با اســتفاده از آن بین 
شهرهای مختلف این کشور نظیر شنژن و ژیون گان صورت گرفته است. این 
برنامه های پایلوت پیشــرفت مثبتی داشته اند و از اواخر ماه آگوست تاکنون 
حدود ۶۷۰۰ کاربر دولتی چینی از این ارز دیجیتالی برای انجام امور مربوط به 

تراکنش ها استفاده کرده اند.
یوآن از ابتدای سال جاری میلادی تاکنون یکی از موفق ترین ارزها در برابر 
دلار بوده و ارزش آن در برابر اسکناس سبز طی این مدت بیش از شش درصد 

رشد داشته است.

 پروازهای لوفتهانزا در زمستان محدودتر می شود
شرکت لوفتهانزا به دلیل افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا که افراد بیشتری 
را از ســفر بازمی دارد، آماده می شود هواپیماهای بیشتر از تعدادی که برنامه 
ریزی کرده بود را در زمستان زمینگیر کند. کارستن اشپور، مدیرعامل شرکت 
لوفتهانزا در نامه ای به کارکنانش اعلام کرد شــرکت لوفتهانزا و زیرمجموعه 
هایش شامل یورو وینگز، سوییس ایرلاینز، اتریش ایرلاینز و بروکسل ایرلاینز 
۱۲۵ فروند هواپیما بیشتر از تعدادی که در ابتدا برنامه ریزی کرده بودند را در 

زمستان زمین گیر خواهند کرد.
وی گفت: کاهش فعالیت در طول زمســتان ۲۰۲۱-۲۰۲۰ و متوقف کردن 

پرواز به مقصدهای زیادی از اواسط دسامبر غیرقابل اجتناب است.
اکثــر کارمندان اداری گروه لوفتهانزا تحت برنامه ســاعت کاری کمتر قرار 

خواهند گرفت که از سوی دولت حمایت می شود.
بر اساس گزارش رویترز، لوفتهانزا ماه جاری اعلام کرد که احتمالا در سه ماهه 
چهارم تنها ۲۵ درصد از ظرفیت سال گذشته را عرضه خواهد کرد. این شرکت 

در سه ماهه سوم ۱.۲۶ میلیارد یورو ضرر عملیاتی متحمل شد.

 خلبانان خارجی ترکیش ایرلاینــز به مرخصی بدون حقوق 
فرستاده شدند

ترکیش ایرلاینز برای کاهش فشار بر فاینانس خود در بحران پاندمی ویروس 
کرونا، خلبانان خارجی را به مرخصی بدون حقوق فرستاد.

این شرکت هواپیمایی به برخی از خدمه خارجی خود از طریق ایمیل اعلام 
کرد که مرخصی بدون حقوق آنها از اول نوامبر آغاز می شود و این تصمیم پس 
از شش ماه بازبینی خواهد شد. در ایمیلهای این شرکت به شمار خلبانانی که 

به مرخصی بدون حقوق فرستاده شده اند، اشاره ای نشده است.
هنوز معلوم نیست خلبانان ترکیه ای هم مشمول این تصمیم خواهند شد 
یا خیر. سخنگوی شرکت ترکیش ایرلاینز در این باره حاضره به اظهارنظر نشد.

ترکیش ایرلاینز هم مانند سایر شرکتهای هواپیمایی جهان از تعطیلی مرزها 
و کاهش شدید سفرهای هوایی در دوران پاندمی ویروس کرونا به شدت متضرر 
شده است. این شرکت ۲.۲۳ میلیارد لیر معادل ۲۸۰ میلیون دلار ضرر در سه ماهه 
دوم گزارش کرد و شمار مسافرانش امسال حدود دو سوم کاهش پیدا کرده است.

این شرکت برخلاف بسیاری از ایرلاینهای دیگر از کاهش مشاغل یا درخواست 
کمک مالی از دولت خودداری کرده است. در عوض حقوق خلبانانش را تا پایان 
سال ۲۰۲۱ نیمی کاهش داده و حقوق سایر کارمندانش را نیز کمتر کرده است. 
تصمیم اخیر مطابق با پیشنهاد رسمی است که در اوت مطرح شده بود و مقامات 
هواپیمایی ترکیه از این شرکت درباره اخراج کارمندان خارجی پیش از اخراج 

کارمندان ترکیه ای نظرخواهی کرده بودند.
ایلکر آیچی، رییس هیات مدیره ترکیش ایرلاینز اوایل شیوع پاندمی گفته 
بود این شرکت هواپیمایی مشاغل را حفظ خواهد کرد اما در آینده اندکی قربانی 
دادن ناگزیر ضروری خواهد بود.بر اساس گزارش بلومبرگ، ارزش سهام ترکیش 
ایرلاینز امســال ۲۸ درصد نزول کرده است و در مقایسه، شاخص ۱۰۰ بورس 

استانبول ۴.۱ درصد رشد داشته است.

 رشد واردات عربستان از ترکیه به رغم تحریم غیررسمی
واردات عربســتان سعودی از ترکیه با وجود بایکوت غیررسمی بازرگانان و 

فروشندگان سعودی، در ماه اوت نسبت به ماه پیش از آن افزایش یافت.
بیش از یک سال است که برخی از بازرگانان سعودی و ترکیه ای از بایکوت 
غیررسمی کالاهای ترکیه توسط ریاض به دلیل تنشهای سیاسی میان دو کشور 
صحبت می کنند اما این مسئله هنوز در آمار تجاری انعکاس پیدا نکرده است.

طبق آمار منتشره از سوی سازمان کل آمار عربستان سعودی، ارزش واردات 
از ترکیه در اوت به ۸۳۳.۶ میلیون ریال معادل ۲۲۲.۲۸ میلیون دلار در مقایسه 
بــا ۶۹۳.۴ میلیون ریال در ژوییه افزایــش یافت و ترکیه را در جایگاه نهمین 

صادرکننده بزرگ به عربستان سعودی قرار داد.
صادرکنندگان ترکیه می گویند اخیرا شاهد مشکلات رو به رشدی در صادرات 

به عربستان سعودی بوده اند. رییس اتاق بازرگانی عربستان سعودی ماه جاری 
خواســتار بایکوت کالاهای ترکیه ای شد و فروشگاه زنجیره ای اصلی سعودی 
اعلام کرده که دیگر کالاهای ترکیه ای را در قفسه های فروشگاههای خود شارژ 
نخواهد کرد. در فضای شبکه اجتماعی هم هشتگ دعوت به بایکوت کالاهای 

ترکیه ای در یک ماه گذشته ترند شده است.
عربســتان ســعودی و ترکیه چند سالی است که بر سر سیاست خارجی و 
رفتار در خصوص گروههای سیاسی اسلامگرا اختلاف پیدا کرده اند. قتل جمال 
خاشقچی، روزنامه نگار منتقد ریاض در کنسولگری استانبول عربستان سعودی 
در سال ۲۰۱۸ تنشهای مذکور را تشدید کرد. اما دولت عربستان سعودی اعلام 
کرده که مقامات این کشور هیچ محدودیتی روی کالاهای ترکیه اعمال نکرده اند.

در مجموع صادرات عربستان سعودی در اوت بر مبنای ماهانه بیش از ۱۲ 
درصد رشــد کرد و به ۱۵.۳ میلیارد دلار رسید اما صادرات به ترکیه از ۹۶۶.۴ 

میلیون ریال در ژوییه به ۸۷۹.۴ میلیون ریال در اوت کاهش یافت.
بر مبنای سالانه، صادرات عربستان سعودی در اوت به دلیل صادرات کمتر 
نفت ۲۵.۱ درصد کاهش یافت و ارزش صادرات این کشور در بحبوحه تولید و 

قیمت پایین، حدود ۵.۴ میلیارد دلار کاهش داشت.
بر اساس گزارش رویترز، عربستان سعودی امسال تحت تاثیر بحران شیوع 

ویروس کرونا و درآمد نفتی کمتر با رکود اقتصادی عمیقی مواجه شده است.

 محصولات فرانسوی در کشورهای عربی تحریم شدند
چندین شــرکت غذایی عربی در واکنش به اظهارات اسلام ستیزانه رییس 

جمهور فرانسه، محصولات فرانسوی را از فروشگاههایشان جمع آوری کردند.
انجمنهای بازرگانی عربی متعدد در اعتراض به اظهارات اخیر امانوئل مکرون، 
رییس جمهور فرانسه درباره اسلام، بایکوت محصولات فرانسوی را اعلام کرده اند.

ماکرون اوایل ماه جاری وعده داد با جدایی طلبی اسلام گرایانه که بیم آن 
می رود در برخی از جوامع مسلمانان در فرانسه رشد کند، مبارزه خواهد کرد. 
وی همچنین با اظهارات اهانت آمیز در خصوص اسلام، اعلام کرد که دولتش 
در دســامبر لایحه ای را برای تحکیم قانون ۱۹۰۵ که رسما دین و سیاست را 

در فرانسه جدا کرد، معرفی خواهد کرد.
اظهارات ماکرون علاوه بر حمایتش از انتشار کاریکاتورهای موهن به ساحت 
پیامبر اسلام، باعث به راه افتادن کارزاری در شبکه های اجتماعی برای بایکوت 

محصولات فرانسوی در فروشگاههای کشورهای عربی و ترکیه شد.
هشــتگهایی مانند محصولات فرانســوی را بایکوت کنند به انگلیسی در 
کشورهایی نظیر کویت، قطر، فلسطین، مصر، الجزایر، اردن، عربستان سعودی 

و ترکیه ترند شدند.
در کویــت، رییس هیات مدیره و اعضای هیات مدیره جامعه تعاونی النعیم 
تصمیم گرفتند همه محصولات فرانسوی را بایکوت کرده و از قفسه های فروشگاه 

جمع آوری کنند.
انجمن ضحیات التحر هم اقدام مشابهی انجام داد و اعلام کرد در واکنش به 
مواضع رییس جمهور فرانسه و حمایت وی از کاریکاتورهای موهن به ساحت 
پیامبر اسلام، تصمیم گرفتیم همه محصولات فرانسوی را از بازار و شعبه ها تا 

اطلاع ثانوی جمع آوری کنیم.
در قطر شرکت لبنیاتی وجباح بایکوت محصولات فرانسوی را اعلام کرد و 

وعده داد جایگزینهای دیگری عرضه کند.
شرکت کالاهای مصرفی المیرای قطر هم در توییتر اعلام کرد تا اطلاع ثانوی 
کالاهای فرانسوی را از قفسه هایش جمع آوری کرده است. این شرکت اعلام 
کرد به عنوان یک شرکت ملی مطابق با دیدگاهی که از مذهب حقیقی و آداب 
و سنن خود داریم و به شکلی که در خدمت کشور و ایمانمان باشد و تمایلات 

مشتریانمان را برآورده کند، عمل می کنیم.
دانشگاه قطر هم به این کارزار پیوست و مدیریتش با اشاره به سوءاستفاده از 
اسلام و نمادهایش، هفته فرهنگی فرانسه را تا زمان نامعلومی به تعویق انداخت.

شورای همکاری خلیج فارس اظهارات ماکرون را غیرمسئولانه خواند و اعلام 
کرد این اظهارات باعث گسترش فرهنگ نفرت در میان افراد می شود.

بر اساس گزارش پایگاه خبری شــبکه الجزیره، سازمان همکاری اسلامی 
روز جمعه ادامه حملات فرانســه علیه مسلمانان با اهانت به نمادهای مذهبی 

را محکوم کرد.

 سقوط آزاد بورس عربستان
مهمترین شاخص بورس عربستان به شدت ریزش کرد.

به گزارش بلومبرگ، نگرانی از شدت گرفتن شیوع کرونا در عربستان باعث شد 
که مهمترین شاخص بورسی این کشور یعنی تداول با ریزشی سنگین به کمترین 
سطح پنج ماه اخیر خود برسد. در آخرین دور از معاملات کاری بورس ریاض، 
شاخص تداول ۴.۱ درصد ریزش کرد و به سطح ۸۱۵۴.۵۹ واحدی عقب نشست. 
بیشترین تاثیر در ریزش شاخص تداول مربوط به سقوط نمادهای ساختمانی و 
پتروشیمی نظیر آرامکو بود که بزرگ ترین شرکت این کشور محسوب می شود. 
در ماه های اخیر تورم عربســتان مجددا از سطح پنج درصدی عبور کرد و 
بسیاری از نهادهای بین المللی پیش بینی کرده اند رشد اقتصادی این کشور 

نیز منفی باشد. 
از ۱۹۸ نماد بورســی شاخص تداول ۱۹۵ نماد در معاملات اخیر قرمزپوش 
شدند. در بین دیگر بوسر های منطقه، شاخص بورس ابوظبی امارات ۰.۴ درصد 
ریزش کرد اما شاخص بورس دوبی با رشد ۰.۳ درصدی به کار خود خاتمه داد. 
در مصر نیز شاخص بورس نزولی بود و نمادهای بزرگ بورسی به ویژه در بخش 

بانکی با ریزش های سنگینی بسته شدند. 
در طول چهار ماه اخیر سرعت شیوع کرونا در عربستان تقریبا ثابت بود اما 
در روزهای اخیر این روند شدت گرفته و ترس از اعمال مجدد قرنطینه و رفت 
و آمدها باعث نگرانی معامله گران عربستانی شده است. تاکنون ابتلای قطعی 

بیش از ۳۴۴ هزار نفر در عربستان به کووید-۱۹ تایید شده است. 
محمد الشمیرانی- مدیر موسسه شمیرانی فایننشیال گفت: حس قوی بین 
معامله گران وجود دارد که مقامات به فکر ممنوعیت های جدیدی برای کاستن 
از سرعت شیوع کرونا افتاده اند. با این حال محمد العبدالعلی- سخنگوی وزارت 
بهداشت عربستان برنامه ریزی برای اعمال مجدد قرنطینه ها را رد کرده است. 
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 دلار                     2۹2,۰2۰ 
 یورو                    ۳٤2,۰2۰ 

 پوند انگلیس       ۳8۳,۷۱۰ 
 درهم امارات           8۰,8۷۰ 
 لیر ترکیه               ۳۷,8۷۰
 سکه امامی     ۱٤۷,۱۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱۳۵,۵۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         8۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          ۵۱,۶۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       2۶,۰۰۰,۰۰۰ 
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سرپرست اداره کل زندانهای استان بوشهرخبر داد :

ایجاد اشتغال بیش از ۵۰درصد زندانیان استان بوشهر

 راه اندازی شهرک صنعتی نورآباد لرستان ، 1۰۰۰ فرصت 
شغلی ایجاد می کند

دیدار مهندس شفیعی شهردار اراک با خانواده مرحوم مجتبی 
اسدی از پاکبانان شهرداری اراک و مادر شهید آسنجرانی

بازدید سرپرست اداره کل زندانهای استان 
بوشهر از پروژه جدید زندان گناوه

بازدید شبانه سرپرست اداره کل زندانهای استان 
بوشهر از کانون اصلاح وتربیت

مقلبی سرپرست اداره کل زندانهای استان بوشهر از 
زندان جدید الاحداث گناوه بازدید نمود.در این بازدید که 
زارعی رئیس اداره عمومی ، خوشابی ، تقاء کارشناسان 
دفتر فنی  و عمرانی مشــاور مدیرکل ومسئول روابط 
عمومی اداره کل زندانهای اســتان بوشــهر نیز حضور 

داشتند مقبلی از تمام اماکن این زندان بازدید و در جریان 
روند پیشرفت فیزیکی ساخت این زندان قرار گرفت .

وی افزود: تلاش داریم که تا پایان ســال جاری این 
زندان افتتاح ومورد بهره بــرداری قرار گیرد البته اگر 

اعتبارات لازم تخصیص داده شود . 

درایــن بازدید مقبلی به صــورت چهره به چهره 
بامددجویــان وکارکنــان شــیفت کانــون اصلاح 
وتربیت بوشــهردیداروگفتگو نمود.مقبلی در جمع 
 مددجویان به موضوع خودشناســی وخداشناســی

 وتزکیه نفس ســخنان مبسوطی ارائه و تاکید نمود 

که باتوجه به جوان بودن این مددجویان با شــرکت 
فعــال در برنامه های فرهنگی ، هنری ، آموزشــی و 
فوق برنامه که در این مجموعه تشــکیل می شــود 
 شرکت فعال داشــته باشند تا زمینه اصلاح وتربیت

 خود را به وجود آورند.

در اجرای اولویت های ۱۲گانه ریاست سازمان و در راستای توسعه اشتغال 
زندانیان به عنوان یکی از محوری ترین اولویت های سازمان ،مقبلی سرپرست 
اداره کل زندانهای اســتان با صفوی مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان بوشهر دیدار وگفتگو نمود.دراین نشست ابتدا مقبلی گزارشی از وضعیت 
اشتغال وحرفه آموزی زندانهای استان ارائه نمود .وی افزود: با توجه به هدف 
گذاری اشــتغال ۵۰درصدی زندانیان تا پایان سال و ظرفیت زندانهای استان 
حمایت از زندانیان به خصوص در عرصه اشتغال بایستی به عنوان یک وظیفه 
عمومی در سطح جامعه فرهنگ سازی شود که قطعا می تواند تاثیر بسزایی در 
رفع ناامیدی ، بازگشت شرافتمندانه زندانیان ونهایتا آرامش وامنیت در جامعه 
داشــته باشد .وی گفت : اشتغال زندانیان به عنوان یکی از مهمترین رسالت 
های ســازمان می باشد که در این راستا ظرفیت های مناسبی از نظر فضای 
کارگاهی وتامین نیروی رای باز جهت معرفی به کارآفرینان و واحد های تولیدی 
متقاضی وجود دارد که امیدواریم با همکاری طرفین گام مهمی در توســعه 
اشتغال ۵۰درصدی زندانیان برداریم .در ادامه صفوی مدیر عامل شرکت شهرک 
های صنعتی استان بوشهر ضمن ارزشمند دانستن خدمت رسانی وحمایت از 

زندانیان و خانواده های آنان اظهار داشت: وظیفه ذاتی واخلاقی خود می داند 
که از تمامی ظرفیت ها در راستای اشتغال زندانیان دراستان استفاده نمایند 
.درپایان مقرر گردید تفاهم نامه ای بدین منظور تنظیم گردد وبه امضاء عالی 
ترین مقام اجرایی این دو دستگاه برسد.ضمنا در این نشست موسوی حقیقی 
معاون ســلامت ، اصلاح وتربیت و روشن قیاس کارشناس اشتغال اداره کل 

زندانهای استان نیز حضور داشتند.

خبرنگار آوای اقتصاد / سیما گودرزی - مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی 
لرســتان در جریان بازدید معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از شهرک 
صنعتی نورآباد، گفت: با راه اندازی این شهرک که تا پایان سال جاری محقق 
خواهد شد، حدود ۱۰۰۰ فرصت شغلی ایجاد می شود.به گزارش روابط عمومی 
شرکت شهرکهای صنعتی لرستان، بختیار رازانی، گفت: شهرک صنعتی نورآباد 
مصوبه سالها پیش بود که سال قبل استاندار در برنامه ریزی های انجام شده، 
پروژه های کلیدی تعریف کردند که اگر پروژه ای کلیدی شد تخصیص صد 

درصد باشد.وی افزود: در همین راستا این موضوع سبب شد تا در سراب غضنفر 
نورآباد شهرک صنعتی ایجاد شود که عملیات خاکی در سطح ۸۰ هکتار انجام 
شده، همچنین عملیات حفر چاه، انتقال برق و مخزن آب هزار متر مکعبی نیز 
از دیگر کارهای اجرایی در این پروژه بوده است.رازانی تصریح کرد: امیدواریم 
تا پایان ســال بتوانیم زیر ساختهای اولیه را برای استقرار واحدهای صنعتی 
مهیا کنیم و در صورتی که این شهرک به بهره برداری برسد می تواند برای 
هزار نفر شغل ایجاد کند.مدیر عامل شهرک های صنعتی لرستان با اشاره به 
پتانسیل های منطقه عنوان کرد: این منطقه مهمترین و بزرگترین تولید کننده 
و در واقع  قطب عسل در کشور است و می توان از این ظرفیت برای تولید و 
اشتغال استفاده کرد.وی با اشاره به تسهیلات روستایی بیان کرد: تسهیلات 
روستایی متاسفانه شامل حال شهرک های صنعتی نمی شود و طبق مصوبات 
این تسهیلات باید خارج از شهرک باشند تا بتوانند تسهیلات دریافت کنند 
و این موضوع سبب می شود تا صنعت پراکنده شود.رازانی گفت: تقاضای ما 
این است تا این مصوبه اصلاح شود چراکه شهرک های صنعتی هم مشمول 
تســهیلات روستایی شوند.وی افزود: شهرک های صنعتی معمولا در نواحی 
روستایی ایجاد می شوند اما برای تسهیلات باید خارج از شهرک بروند و این 
هزینه بر است و سبب می شود از این تسهیلات استفاده نکنند که اصلاح این 

مصوبه می تواند کمک بزرگی به شهرک های صنعتی باشد.

گــزارش اداره ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری اراک، مهندس 
شــفیعی شــهردار اراک به اتفاق جمعی از مدیران شهرداری با حضور در 
منزل مرحوم مجتبی اســدی، پاکبانی که در حین انجام خدمت رســانی 
به شــهروندان بــر اثر ابتلا به ویروس کرونا پــس از تحمل یک دوره رنج 
و بیمــاری جان بــه جان آفرین تســلیم نمود، بازدید بــه عمل آورده و 
 ضمــن ابراز همدردی و تأســف این ضایعه اســفناک به پــاس تجلیل از

 رشــادت های آن مرحوم از خانواده ایشــان با اهدای هدایایی تجلیل به 
عمل آوردند.

در ادامه مهندس شــفیعی و هیات همراه با حضــور در منزل خانواده 
شهید آسنجرانی ضمن تجلیل از رشادت های آن بزرگوار، پس از گفتگوی 
صمیمانه و بیان خاطرات توســط مادر شــهید با اهدا لوح سپاس و تقدیم 

هدایایی از ایشان نیز تجلیل به عمل آوردند.

رعایت پروتکل های بهداشتی ازرئوس کارکنتورخوان هاوتوزیع 
کنندگان قبوض گاز می باشد

اراک - خبرنگار آوای اقتصاد  -مدیرعامل شرکت گازاستان مرکزی گفت 
:اجراورعایت فاصله گذاری اجتماعی واجرای پروتکل های بهداشــتی برای 
کنتورخوان ها وتوزیع کنندگان قبوض ،ازمهمترین عوامل مدنظر به هنگام 
مراجعه درب منازل برای قرائت کنتورمشترکین می باشد.به گزارش روابط 
عمومی شــرکت گازاستان مرکزی محمدرضا ســمیعی اضافه کرد:کنترل 
واجرای فرایند کنتورخوانی وتوزیع قبوض ومشاوره واجرای قوانین ومقررات 

اســتفاده ازگازطبیعی وارســال این قوانین ومقررات جدید برای نواحی از 
فرایندهای شــرکت می باشد.براساس همین گزارش حسین آبادی رییس 
خدمات فنی وفروش عمده شرکت گازاستان مرکزی درادامه گفت:جلسات 
متعددی درجهت اجرای دســتورالعمل های تعمیراتی درستادشرکت ملی 
گازایران برگزارگردیده وشرکت گازاستان مرکزی ارتباط تنگاتنگ ومستقیم 
درجهت تهیه واجرای این دســتورالعمل های تعمیراتی دارد واقدامات لازم 


